
خریدار   وزیر راه و شهرسازی از صدور خدمات 
فنی-مهندســی ایران بــه ارمنســتان خبر داد 
و بر آمادگــی کامل شــرکت های ایرانــی برای 
توســعه حمل و نقل دو کشــور و ایجــاد کریدور 
جدید ترانزیت ارمنســتان به خلیج فارس از مرز 

»نوردوز« آذربایجان شرقی تاکید کرد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »رســتم 
قاســمی« و »گنل سانوســیان«، وزیر مدیریت 
منطقه ای و زیرساخت های جمهوری ارمنستان 
در خصــوص توســعه همکاری های دو کشــور 
دیدار و گفت وگو کردند. در این دیدار مقرر شــد 
تا شرکت های ایرانی برای ساخت وساز در زمینه 
عمرانی ساخت تونل، راه و همچنین ساخت وساز 
ساختمانی با کشور ارمنســتان همکاری داشته 
باشــند. همچنین، بنا بر توافق دو کشور مقرر شد 
تا کریدور شمال-جنوب از مرز نوردوز به ورزقان 
و تبریز تکمیل شود و توســعه پیدا کند. دو کشور 
توافــق کردند تا احــداث تونــل ۷.۲ کیلومتری 
کاجاران در بهار ۲۰۲۳ توسط شرکت های ایرانی 

در خاک ارمنستان آغاز شود.رستم قاسمی در این 
جلســه در خصوص این دیدار و جزئیات توافقات 
دو کشــور توضیح داد: در دیدار با وزیر ارمنستان 
پروژه های ســاخت و ســاز در ارمنســتان مورد 
بحث و تبــادل نظر قرار گرفت. بــا توجه به اینکه 
در کشور ارمنســتان پروژه های متعددی وجود 
دارد که شامل راه، تونل و ســاخت وساز در حوزه 
مسکن اســت، مقرر شــد تا تیمی از سازندگان 
حرفــه ای ایران بعد از ســفر وزیر ارمنســتان به 
ایران به آن کشــور ســفر کنند و در این خصوص 
تبادل نظر انجام شود.وی از دیگر موضوعات مورد 
بحث با وزیر ارمسنتان را ســاخت و ساز در حوزه 
ســاختمان عنوان کرد و افزود: بــا توجه به اینکه 
ایران تجربه مناســبی را در حوزه ســاخت و ساز 
مسکن تحت عنوان نهضت ملی مسکن دارد مقرر 
شد تا شرکت های ایرانی ساخت و ساز ساختمانی 

در کشور ارمنستان فعال شود.
قاســمی گفت: ایجاد کریدور جدید شــمال به 
جنوب از طریق ارمنستان از دیگر موضوعات مورد 

گفت وگو بود. مقرر شد تا با اقداماتی که ارمنستان 
در خاک خود انجام می دهد و کارهایی که توسط 
شرکت های ساخت وساز ایرانی در تبریز و ورزقان 
در بخشی از کریدور شمال-جنوب در خاک ایران 
انجام می شــود عملا کریدور جدید از شــمال-

جنوب توســعه می یابد و به کریدور شمال جنوب 
ایران افزوده می شود که این توسعه بسیار برای دو 

کشور حائز اهمیت است.
وی توضیح داد: هم اکنون حجــم مبادلات ایران 
با ارمنستان حجم زیادی نیســت اما مقرر شده تا 
با صادرات خدمات مهندســی حجم مبادلات دو 
کشور ارتقا یابد.قاسمی در بخشی از سخنان خود 
گفت: در منطقه شمال ایران بیش از ۲۰۰ میلیون 
تن بار جابه جا می شــود که همیــن جابه جایی 
می تواند فرصت مناسبی برای توسعه تبادلات دو 

کشور محسوب شود.
قاسمی از آمادگی کامل جمهوری اسلامی ایران 
برای معرفی شرکت های ایرانی در زمینه ساخت و 
ساز به ارمنستان خبر داد و گفت: با ایجاد کریدور 
جدید شمال-جنوب از مسیر ایران و ارمنستان از 
مرز نوردوز به ورزقــان و تبریز ظرفیت جابه جایی 
کالا و ترانزیت ارتقا می یابد. این مســیر می تواند 
حجم قابــل توجهی از ترانزیت کریدور شــمال-

جنوب را برعهده بگیرد. از ویژگی های این مسیر 
کاهش طول و زمان سفر اســت که می تواند قابل 
توجه باشــد.وی از صدور خدمات فنی مهندسی 
از ایران به ارمنســتان خبر داد و با تاکید به اینکه 
ایران چهارمین تولیدکننده سیمان در دنیاست 
و در زمینه تولید فولاد نیز موثر عمل کرده است، 
گفت:شرکت های ایرانی توانمند در زمینه تولید 
ســیمان، فولاد و مصالح ســاختمانی به کشــور 
ارمنستان معرفی می شــود و این آمادگی وجود 
دارد تــا در این زمینه نیز با کشــور ارمنســتان 

فعالیت جدی داشته باشیم.

بازی برد- برد ایـران و روسیه

وس ها به میدان های نفتی ایران باز شد پای ر
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پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

رییس مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد خبر داد
تعیین تکلیف تمام مجوزهای 

دستگاهی کسب و کار به جز ۳۲ مورد

رئیسی در نشست مطبوعاتی با پاشینیان:

 هدف گذاری تجارت سه 
وان میلیارد دلاری تهران - ایر

رییس کل بانک مرکزی:
 تسهیلات بانکی متناسب 

ح جهش مسکن  با پیشرفت طر
پرداخت می شود
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وزیر راه وشهرسازی در دیدار با وزیر زیرساخت های جمهوری ارمنستان:

 ایجاد کریدور جدید ترانزیت ارمنستان به خلیج فارس
 از آذربایجان شـرقی

 سخنگوی ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی از واریز سه هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
به خزانه دولــت از محل فــروش خودروهای 
خارجی خبر داد. صاحــب حجتی با بیان اینکه 
فرایند برگزاری مزایده هــای فوق العاده ۵۶۵ 
و ۵۶۶ ســازمان جمــع آوری و فــروش اموال 
تملیکی بــا محوریــت خودروهــای وارداتی 
رســوبی با صدور دســتور قضایی شــعبه ۱۵ 

دادســرای عمومی و انقلاب تهران انجام شده 
اســت، بیان داشت: این دســتور در پی بازدید 
رؤسای جمهور و قوه قضاییه از انبارهای استان 
بوشهر صادر شد که ســاماندهی این خودروها 
به طور ویژه در دستور کار دستگاه قضایی قرار 
گرفت.وی برگــزاری موفق ایــن مزایده های 
فوق العاده را فصلی طلایی در دوران مدیریتی 
ســازمان جمع آوری و فروش امــوال تملیکی 

برشمرد و در ادامه یادآور شد: در پی اجرای این 
دستور قضایی، ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی در مزایده اول ۱۰۴۰ دســتگاه 
از ایــن خودروها را در معرض فــروش قرارداد 
که از این تعداد ۵۸ دســتگاه دارای مغایرت و 
۹ دستگاه نیز فاقد پیشنهاد در مزایده بودند که 
تعداد ۹۷۳ دستگاه باارزش پایه ۱۷ هزار و ۵۹۴ 

میلیارد تومان به فروش رفت.

وهای خارجی وش خودر واریز ۳۵۰۰ میلیارد تومان به خزانه دولت با فر
خزانه

استیضاح رای نیاورد

 فاطمی امین در وزارت 
صمت ابقا شد

وزیـر صمت:

 اگر ثابت شود دوستان من 
و دخیل باشند  در واردات خودر

استعفا می دهم

وعده وزیر صمت برای حذف قرعه کشی
و  وش خودر  نحوه فر

در پساقرعه کشی چگونه است؟

 نوبت دومآگهي فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه گران

شركت آب و فاضلاب استان گیلان

1-نام دستگاه مناقصه گزار : شركت آب و فاضلاب استان گيلان
2- شرح مختصر موضوع مناقصه :  عمليات تکميلی خرید،بارگيری،حمل،نصب 
 psc & ps9 و راه اندازی تجهيزات واحداث ایســتگاه های پمپاژ فاضلاب

 psc بندرانزلی و تکميل خطوط انتقال ایستگاه پمپاژ
3- مهلت زمانی دریافت اســناد ارزیابی از ســایت ستاد : تا تاریخ  

 1401 /8/15
مهلت زمانی  ارائه پيشــنهاد  تا ســاعت  13:00  روز سه شنبه  مورخ 

 1401/  09 / 01
4- تاریخ انتشــار مناقصه در ســامانه از مورخ   1401/8/11   می باشد 
. کليه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه 
گران و بازگشایی پاکتها از طریق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( 
به آدرس )www.setadiran.ir ( انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 
گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در ســایت مذکور و 
دریافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند 
. اطلاعات تماس دســتگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بيشــتر در 
خصوص اســناد ارزیابی – مهندسين مشاور پارس  پياب   33241876-

013 و برگزاری مناقصه –01333368482– اطلاعات سامانه ستاد جهت 
انجام مراحل عضویت در سامانه 01333251136 تهران 1456

5- قيمت اســناد و نحوه واریز وجه :قيمت اسناد ارزیابی  1000000 
ریال  )یک ميليون ریال( است که به حساب شماره 0108102328005 

بانــک ملی شــعبه محتشــم رشــت کد شــعبه 3720 شــماره شــبا 
IR 020170000000108102328005  به نام شرکت آب و فاضلاب 

استان گيلان فقط بصورت الکترونيکی از درگاه سامانه ستاد واریز گردد.
6- مبلغ برآورد  400.194.174.330 ریال مبناي برآورد اوليه :فهرست 
بها پایه  سال 1401 نوع فهرست بها : ابنيه ،تاسيسات برقی،شبکه توزیع 
آب،شبکه جمع آوری و انتقال فاضلاب،تجهيزات آب و فاضلاب،پست های 

انتقال و فوق توزیع نيروی برق،توزیع نيروی برق
7- رشته پيمانکار : حداقل پایه 5 رشته آب

8- محل تامين اعتبار : عمراني طرح شــماره 1503002045 و  ســایر  
طرحهاي داراي اعتبار و پرداخت به صورت اسناد خزانه،اوراق مشارکت یا 

وجه نقد در صورت تخصيص
9- دستگاه نظارت:  مهندسين  مشاور پارس پياب

10- ســایت ملی مناقصات کشو ر: http://iets.mporg.ir      سایت 
www.abfa-guilan.ir  شركت آب و فاضلاب استان گيلان

11- مهلت اعتبار پيشنهاد:سه ماه)  برای مدت سه ماه دیگر قابل تمدید 
می باشد(

12- هزینه دو نوبت آگهي مندرج در روزنامه كثيرالانتشــار  کشوری  به 
عهده برنده مناقصه مي باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/10
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/8/11

شماره  فراخوان سامانه ستاد  : 2001005117000079

  جهت :  عملیات تکمیلی خرید،بارگیری،حمل،نصب و راه اندازی تجهیزات واحداث ایستگاه های پمپاژ فاضلاب 
psc & ps9 بندرانزلی وتکمیل خطوط انتقال ایستگاه پمپاژ psc  شماره  51 -1401 ق

آگهی مناقصه عمومی

شهرداري شهریار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 12160 مورخ 
1401/04/30 معاونــت فنی عمرانی  درخصوص مناقصه عمومی ) پروژه 
تکميل فاز2 یادمان شــهدای اميریه ( با بــرآورد 15/218/759/308 
ریال با شــماره فراخوان 2001093897000114 در ســامانه نسبت 
به انتخاب پيمانــکار اقدام نماید. لذا از متقاضيان واجد شــرایط دعوت 
بعمل می آید جهت دریافت اســناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پيشنهاد 
مناقصــه گــران و بازگشــایی پاکت هــا از طریق درگاه ســامانه تدارک 
الکترونيکی دولت )ســتاد( بــه آدرس www.setadiran.ir  مراجعه 

نمایند.
1(مبلغ ســپرده شــرکت در مناقصه 761/000/000 ریال ميباشد. سپرده 
نفــرات اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مســترد نخواهد 
شد. )ســپرده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و  یا 

ضمانت نامه بانکی(

2(سایر اطلاعات و جزئيات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.
3(شهرداري در رد یا قبول پيشنهادات مختار است. 

4( هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
5(متقاضيان ميبایست داراي حداقل رتبه 5 رشته  ابنيه از سازمان برنامه و 
بودجه کشور باشند. پيمانکاران ميبایست حداقل یک کار مشابه انجام داده و 

در رزومه کاری خود داشته باشند.
6(مهلــت دریافــت اســناد مناقصــه از تاریــخ 1401/08/04 تــا تاریخ 

1401/08/14 ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونيکی دولت.
7(مهلت ارائه پيشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/08/24 در سامانه 

تدارکات الکترونيکی دولت.
8(زمان بازگشــایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/08/25 در محل : 

شهریار - ميدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار.
نوبت اول : 1401/08/04  نوبت دوم : 1401/08/11

 نوبت دوم

محمدصادق کولی وند-شهردارشهریار

) پروژه تکمیل فاز2 یادمان شهدای امیریه (



سفیر و نماینده دائم ایران:

سازمان ملل از هر اقدام مداخله جویانه خودداری کند

سخنگوی دولت در نشست خبری:

مردم مخالف تجزیه طلبی هستند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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رئیسی در نشست مطبوعاتی با پاشینیان:
  هدف گذاری تجارت سه میلیارد دلاری

وان  تهران - ایر
 رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دخالت بیگانگان به مشــکلات منطقه 
قفقاز خواهد افزود، گفت: دســتیابی به تجارت سه میلیارد دلاری بین 

ایران و ارمنستان با اراده دو کشور کاملا امکان پذیر است.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی پس از گفت و گوی دوجانبه با نیکول 
پاشینیان نخست وزیر ارمنستان، در نشست مطبوعاتی مشترک با در 
مجموعه تاریخی- فرهنگی ســعدآباد ضمن خوشامدگویی به نخست 
وزیر ارمنستان و هیات سیاســی و اقتصادی همراه گفت: تردید ندارم 
سفر نخســت وزیر ارمنستان به جمهوری اســلامی ایران نقطه عطفی 
در جهت ارتقا دو کشــور خواهد بود.وی افزود: سیاســت همسایگی از 
سیاســت های مورد تاکید دولت اســت و در این مدت چند نشست با 
پاشینیان داشتیم در این نشســت ها به ویژه در این سفر محور مذاکره 

توسعه روابط تجاری، اقتصادی و امنیتی بین دو کشور است. 
آیت الله رئیسی گفت: در چند ماه گذشته ۴۳ درصد رشد روابط تجاری 
با ارمنستان ثبت شــد اما هدف گذاری برای توســعه روابط تجاری و 
اقتصادی میان دو کشــور سه میلیارد دلار است که دســتیابی به آن با 

اراده دو کشور کاملا امکان پذیر است.
رئیس جمهور افزود: روابط خوب بین دو کشــور حتما به روابط بهتر در 
منطقه و در ســطح بین المللی خواهد انجامید.آیت الله رئیسی با بیان 
اینکه منطقه قفقاز بخشــی از تاریخ، تمدن و فرهنگ ایران اســت و ما 
نسبت به تحولات این منطقه حساس هستیم، خاطرنشان کرد: امنیت 

و صلح در منطقه قفقاز برای ایران بسیار اهمیت دارد.
وی افزود: در مذاکرات دو جانبه با نخســت وزیر ارمنســتان دو طرف 
تاکید کردند که حل مســائل منطقه باید به دســت مسئولان و دست 
اندرکاران در همین منطقه باشد و هر نوع دخالت بیگانگان درمنطقه به 

جای حل مشکل، خود ایجاد مشکل خواهد کرد.
رئیس جمهور تاکید کرد: ظرفیت های منطقــه قفقاز می تواند امنیت 
پایــدار و صلح را در ایــن منطقه تضمیــن کند.آیت الله رئیســی ابراز 
امیدواری کرد، در سفر نخست وزیر ارمنستان و هیات بلندپایه سیاسی 
و اقتصادی این کشور بتوان توافقات تهران و ایروان را اجرایی کرد تا گام 

مهمی در جهت توسعه روابط دو کشور برداشته شود.
نیکول پاشینیان نخست وزیر ارمنستان به دعوت رسمی رئیس جمهور 
صبح امروز - سه شــنبه - در صدرهیاتی بلندپایه از مقامات سیاسی و 
اقتصادی وارد تهران شــد و در مجموعه سعدآباد مورد استقبال رسمی 

قرار گرفت.

رئیس جمهوری خطاب به نمایندگان
اقدامات فاطمی امین مثبت بود

فاطمی امین نامه رئیس جمهوری خطاب بــه نمایندگان را قرائت کرد 
که در بخشــی از آن آمده بود: با عنایت به اقدامات مثبت از ناحیه وزیر 

صمت انتظار دارم نمایندگان امکان ادامه خدمت وی را فراهم کنند.
 

ســیدرضا فاطمی امین در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی و در 
جلسه اســتیضاح خود ابتدا حادثه دلخراش شاهچراغ را تسلیت گفت 
و ســپس خطاب به نمایندگان بیان کرد: رئیس جمهور مایل به حضور 
در جلسه امروز مجلس شورای اســلامی بودند لذا پیامی تقدیم کردند 
که آن را قرائت می کنم.متن نامه رئیس جمهور که توسط فاطمی امین 

قرائت شد، بدین شرح است:
»رئیس مجلس شورای اسلامی جناب آقای دکتر قالیباف، نمایندگان 

محترم مجلس شورای اسلامی با عرض سلام و تهنیت
احتراماً ضمن تقدیــر از همراهی نمایندگان محتــرم مردم در مجلس 
شورای اسلامی با دولت مردمی و تاکید بر شــأن و جایگاه و اختیارات 
قانونی مجلس شورای اسلامی، تمایل داشــتم برای تبیین اقدامات و 
برنامه های جناب آقای دکتر فاطمــی امین وزیر محترم صنعت، معدن 
و تجارت شخصاً در جلسه شــرکت کنم لیکن به دلیل همزمانی جلسه 
با سفر رسمی و دو جانبه نخســت وزیر محترم ارمنســتان به تهران و 
میزبانی اینجانب و اهمیت ســفر در روابط دو جانبه و منطقه ای امکان 
حضور در جمع شما بزرگواران فراهم نشــد.با عنایت به اقدامات مثبت 
دوره یکساله و برنامه های تحولی پیش بینی شده از ناحیه وزیر محترم 
در حوزه های مختلف صنعت، معدن و تجارت، انتظار دارم نمایندگان با 
آرای خویش امکان ادامه خدمت این مدیر پاک دست و پرکار و تحولی 
را فراهم نمایند تا ان شــاءالله با برخورداری از این حمایت و اعتماد و با 
بهره گیری از دیدگاه های تخصصی نقدهای سازنده نمایندگان محترم 
به ویژه درخواست کنندگان اســتیضاح با روحیه مضاعف بهبود و ارتقا 

این وزارتخانه مهم و اثرگذار را پیگیری نماید.
دوام توفیق همــگان را در خدمت به نظام جمهوری اســلامی ایران از 

درگاه خداوند متعال خواهانم.
سید ابراهیم رئیسی«

رئیس سازمان انرژی اتمی:
ونده ادعاها علیه ایران بسته    باید پر

و تحریم ها برداشته شود
رئیس ســازمان انرژی اتمی جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد که باید 
پرونده ادعاها علیه برنامه هســته ای ایران بســته و تحریم ها برداشته 
شود.محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان در گفت وگو 
با شــبکه تلویزیونی المیادین تصریح کرد: باید پرونده اتهامات و ادعاها 

درخصوص برنامه هسته ای ما بسته و تحریم ها برداشته شود.
وی افزود: توافق باید از التزام و پایبندی همه طرف ها برخوردار باشد.

اسلامی گفت: ما به توافق سال ۲۰۱۵ میلادی متعهدیم؛ به شرط تعهد 
و پایبندی دیگران به مفاد آن و در صدر آنها برداشته شدن تحریم ها.

دور هشتم مذاکرات رفع تحریم ها که از ششم دی ماه سال گذشته آغاز 
شد، ۲۰ اسفند ۱۴۰۰ به پیشنهاد مســؤول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا وارد یک دوره تنفس شــد و مذاکره کنندگان برای مشورت های 

سیاسی به پایتخت های خود بازگشتند.
دور جدید مذاکرات رفــع تحریم های ایران پــس از وقفه ای پنج  ماهه 
۱۳ مردادماه در شهر وین آغاز شد و این مذاکرات پس از چهار روز،  ۱۷ 
مرداد ماه با بازگشــت هیات ها به پایتخت ها پایان یافت.برگزاری این 
دور از مذاکرات در پی آن صورت گرفت که مســوول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا در روزنامه فایننشــال تایمز ادعا کرد بســته پیشنهادی 
جدیدی روی میز گذاشــته که شــامل راهکارهای به روز درباره رفع 

تحریم ها و گام های هسته ای ایران است.
قریب به اتفاق کشــورهای مشــارکت کننده در گفت  وگوها، خواهان 
جمع بندی سریع تر مذاکرات هســتند اما دســتیابی به توافق نهایی 
در انتظار تصمیمات سیاســی ایالات متحده آمریکا در خصوص چند 

موضوع باقی مانده مهم و کلیدی است.

تریبون

خریدار  ســفیر و نماینده دائم جمهوری 
اســلامی ایران نزد ســازمان ملل متحد در 
نیویورک گفت: تلاش آمریکا برای برگزاری 
جلسه غیر رســمی در مورد شرایط داخلی 
ایران، رویه ای خطرناک و غیر سازنده است.

 امیر ســعید ایروانی ســفیر و نماینده دائم 
جمهوری اســلامی ایران نزد سازمان ملل 
متحد در نیویورک تاکید کرد، در شرایطی 
که دهها سال زنان ایرانی از تحریم های غیر 
انســانی آمریکا صدمه دیده اند، این کشور 
صلاحیت حقوقی، اخلاقی و سیاســی برای 
برگزاری جلســه در مورد شــرایط داخلی 

ایران را ندارد.
سفیر و نماینده دائم کشورمان طی نامه ای 
به کلیه ســفرا و نمایندگان دائم کشورهای 
عضــو و ناظر ســازمان ملل متحد بــا ارائه 
گزارش مختصری از روند تحولات جاری در 
ایران، اهداف آمریکا از برگزاری نشست ضد 
ایرانی علیه ایران در ســازمان ملل متحد را 

تشریح کرد.
ســفیر و نماینده دائم جمهوری اســلامی 
ایران در این نامه با اشــاره به درخواســت 
برگزاری نشست غیر رسمی )آریا فرمولا( 

از ســوی آمریکا تحت عنوان »اعتراضات 
جاری در ایران« تاکید کــرد، آمریکا با به 
راه انداختن جنــگ روانی و عملیات فریب 
ادعا دارد که این جلســه هدفش حمایت از 
حقوق زنان ایران اســت. اما این امر کاملًا 
ناشــی از نفاق آمریکا بوده و ســو استفاده 
از مفهوم ارزشــمند حقوق بشر محسوب 

می شود.
این دیپلمات ارشــد ایرانی با اشاره به دهها 
سال دشمنی آمریکا نســبت به مردم ایران 
افزود: برخلاف اتهامات بی اســاس آمریکا 
علیه ایران، دولت جمهوری اســلامی ایران 
همواره متعهد به ارتقــا و حمایت از حقوق 
بشــر و اجرای تعهدات حقوق بشــری در 

چارچوب حقوق بین الملل است.
وی تصریح کرد، حــق آزادی بیان و تجمع 
مســالمت آمیــز توســط قانون اساســی 
جمهوری اسلامی ایران به رسمیت شناخته 
شــده و دولت جمهــوری اســلامی ایران 
همواره بر بهــره مندی از این حق توســط 
مردم تاکیــد کــرده و نمونه بــارز این امر 
برگزاری تجمعات مسالمت آمیز در سراسر 

ایران است.

ســفیر و نماینــده دائم کشــورمان خاطر 
نشان ســاخت، از ســوی دیگر هرد ولتی 
از جمله دولــت ایران مســئول حمایت از 
مــردم خــود در مقابل اقدامات خشــونت 
آمیز نظیر خرابکاری )وندالیسم( و تخریب 
اموال خصوصی و عمومــی مانند آتش زدن 
آمبولانس ها، وســایل حمل و نقل عمومی، 
بانک ها و مراکز خدمــات عمومی و فراتر از 
آن اقدامات تروریســتی نظیر حادثه اخیر 
که به شهید شــدن ۱۵ نفر و زخمی شدن 
۳۰ نفر از شهروندان ازجمله زنان و کودکان 
توســط عناصر داعش در یک مکان مذهبی 

در شیراز انجامید، می باشد.
امیر ســعید ایروانی تصریح کــرد، مکانیزم 
هایی بــرای رصــد، ارتقا و حفظ شــرایط 
حقوق بشر در کشورها در چارچوب مجمع 
عمومی ســازمان ملل وجود دارد که یکی از 
این مکانیزم هــا، بررســی دوره ای جهانی 
یا UPR می باشــد که مکانیزمــی جهانی 
و شــفاف برپایه همکاری، دیالوگ و رفتار 
برابر همه دولت هایی که مورد بررســی قرار 
می دهد، ایجــاد می کند و ایــران هم بطور 
مداوم همکاریهای داوطلبانه و ســازنده ای 
در چارچــوب UPR و ارتقــا ارائه گزارش 

دوره ای داشته است.
ســفیر و نماینده دائم کشورمان اضافه کرد: 
پرداختن به مســائل داخلی دولتها توسط 
شورای امنیت ســازمان ملل از طریق ایجاد 
یک ارتباط ساختگی بین این موارد و صلح 
و امنیت بیــن المللی نه فقط غیر ســازنده 
می باشــد، بلکه مکانیزم های مؤثر موجود 
را تضعیف کرده و برخــلاف اصول و اهداف 
ســازمان ملل مندرج در منشور ملل متحد 
در مورد اصل عدم مداخلــه در امور داخلی 

دولتها است.

وی افــزود: بر این اســاس تلاش هــا برای 
برگزاری جلســه فوق الذکر توسط آمریکا، 
نقض آشــکار منشــور ملل متحد و حقوق 
بین المللی بوده و رویــه خطرناکی را ایجاد 
می کند که دولت های عضو نباید آن را قبول 

کنند.
دیپلمات ارشــد کشــورمان خاطرنشــان 
ســاخت: آمریکا نگرانی واقعــی و صادقانه 
در مورد شــرایط حقوق بشــر در ایران و یا 
هرکجای دیگر ندارد. آمریــکا ادعا می کند 
که از زنان ایرانی دفــاع می کند، زنانی که به 
طور جدی از دهها ســال تحریم غیر انسانی 
آمریکا صدمه دیده اند. جنگ واقعی اکنون 
در مورد غذا و دارو اســت و این امر حتی از 
اســتاندارد دوگانه فراتر بوده و ضمن اینکه 
یک رویکرد سیاســی و گزینشــی نسبت 
به حقوق بشــر می باشــد، جنایت جنگی 

محسوب می شود.
سفیر و نماینده دائم کشــورمان در پایان از 
اعضای سازمان ملل متحد خواست، تا از هر 
اقدامی که به برگزاری این جلســه و ایجاد 
رویه خطرنــاک، کمک نمایــد، خودداری 

شود.

طیبــه بیات   ســخنگوی دولــت گفت: 
اجتمــاع پرشــور مــردم در اعتــراض به 
اغتشاشــات و آشــوب افکنی ها و تشییع 
شهدا ، نشــان می دهد مردم مخالف تجزیه 

طلبی هستند.
 علی بهــادری جهرمی ســخنگوی دولت 
در نشســت خبری با اصحاب رسانه ضمن 
تســلیت شــهادت جمعــی از هموطنان 
در حادثه تروریســتی شهر شــیراز و سایر 
درگذشــتگان در ایــن ایام که به واســطه 
آشوب ها جان خود را از دست دادند، اظهار 
داشت: ان شاءالله با برگشت آرامش به کشور 
دیگر شاهد چنین حوادثی نباشیم. اجتماع 
پرشــور مردم در اعتراض به اغتشاشــات 
و آشــوب افکنی ها و تشییع شــهدا نشان 
می دهد مردم مخالف تجزیه طلبی هستند و 
دست رد زدند به تلاش های دشمن در همه 
زمینه ها. مردم نشــان دادند اجازه موفقیت 
به این جریان هــای تجزیه طلبانــه و فتنه 

انگیزانه نمی دهند.
وی همچنین با تبریک نزدیک شدن به ایام 
مبارزه با اســتکبار جهانی و روز دانش آموز 
عنوان کرد: با توجه به اینکه شــعار امسال 
حمایــت از تولید و اشــتغال بوده و شــعار 
دولت ســیزدهم نیز حمایت از کسب و کار 
بوده است، موفقیت در حوزه تولید می تواند 
در نهایت منجر به افزایش رفاه مردم شــود. 
توجه به شاخص های تولیدی بسیار اهمیت 
دارد. تولیــد ناخالــص داخلی ما در ســه 
ماهه اول رشــد ۱/۳ دهم درصدی را نشان 
می دهد و از همین میزان رشــد ما در بخش 

صنعت ۱/۵ دهم درصدی را نشان می دهد.
سخنگوی دولت بیان کرد: ما باید سیر رشد 
را با وضعیت رکود رشــد در دوره گذشــته 
مقایســه کنیم. در حوزه تجهیزات پزشکی 
در یک ماهه گذشته در تولید ۵۰۰ محصول 
تجهیــزات پزشــکی ۲۵ درصــد افزایش 
و صدور پروانــه تولید داشــتیم. در حوزه 
صنعت فولاد در پنج ماهه نخســت با رشد 
۹/۹ دهم درصدی مواجه شدیم. محصولات 
فولادی هم در ایــن بازه زمانــی ۸ درصد 
رشد داشتند. در حوزه خودرو سازی تولید 
خودرو رشــد کامل داشته اســت و تقریباً 
خودرویی در انبارهای خودرو سازها وجود 
ندارد و تقریبــاً تولید به مــرز ۱۰۰ درصد 

رسیده است.
بهادری جهرمی خاطرنشان کرد: در صنعت 
کاغذ که دولت حرکت به سمت خودکفایی 
داده بود، برخی از کارخانه های کاغذسازی 
ما مجدد بــه چرخه کار برگشــته و در پنج 
ماهه ابتدایی ۸/۶ دهم درصد رشد داشتیم . 
با توجــه به سیاســت های اصلاحی دولت، 
برنج در ســال زراعی اخیر بــا افزایش ۲۵ 
درصدی و گندم افزایش ۳۷ درصدی داشته 
است. افزایش ۶۰ درصدی خرید تضمینی 

گندم نیز داشتیم.
وی افزود: در حــوزه برق، افزایــش ۶ هزار 
مــگاوات ظرفیت تولید در یک ســال اخیر 
بی سابقه بوده اســت. همزمان اصلاح الگو 

و قاچاق نیز صورت گرفته است.
سخنگوی دولت در رابطه با انتصاب معاون 
اجرایی رئیس جمهور گفت: یک جوان دیگر 
به ترکیب هیئت دولت اضافه شــد و آقای 
محسن منصوری اســتاندار تهران و دارای 
ســابقه کار مدیریتی موفق بــا حکم رئیس 
جمهور به عنــوان معــاون اجرایی رئیس 
جمهور انتخاب شدند. ایشان پیش از این در 
اســتان تهران بودند و مسیر خوبی که آقای 
مرتضوی ایجاد کردند با ســرعت بیشتری 

توسط ایشان ادامه پیدا خواهد کرد.

بهادری جهرمی در رابطه با موج مهاجرت و 
مدیریت دولت در این زمینه تصریح کرد: در 
پنج سال گذشته کشور فقط بیش از ۲ هزار 
و ۷۰۰ نخبه که از کشور خارج شده بودند به 
کشور بازگشتند و با سیاست های اتخاذ شده 
موجی از بازگشت نخبگان هم شاهد بودیم. 
برای نمونه ســید فرید معصومی یکی از این 
نخبگان بودند که در خارج از کشور تحصیل 
کردند و به کشــور بازگشــتند و در حادثه 
تروریستی شاهچراغ به شــهادت رسیدند.
وی اضافه کــرد: این جوان ها که بازگشــت 
داشــتند باید الگوی جوانان باشــند. برای 
تقویت حمایــت از نخبگان و بــه کارگیری 
آنها دولت مصوبات و اقدامات گســترده ای 
داشته است و بیش از ۱۰ هزار نفر از نخبگان 
علمی در حال همکاری با شرکت های دانش 
بنیان هســتند تا منجر بــه نوآوری ها برای 
حل مشــکلات کشور شود. شــاهد افزایش 
چشمگیر در حوزه شرکت های دانش بنیان 

نیز هستیم.
ســخنگوی دولت بیان کرد: تفاهم نامه ای 
برای بورســیه کردن نخبــگان المپیادی 
منجر شد ۴۳ نفر از رتبه های برتر بتوانند در 
دانشــگاه های علوم پایه ثبت نام و تحصیل 
کنند. همچنین مقرر شد دارندگان مدرک 
دکتری در حــوزه مختلف کشــور فعالیت 
کنند و حمایت مالی و علمی شوند. ۶ آیین 
نامه از قانون تولید جهــش دانش بنیان نیز 
تصویب شــده و به اجرا در آمده اســت. ان 
شــاءالله با تدابیر اتخاذ شده مسیر مهاجرت 

نخبگان معکوس خواهد شد.
بهادری جهرمی در رابطه بــا برنامه دولت 
برای حفظ امنیت کشــور ادامــه داد: یکی 
از راهبردهــای دایمی دشــمنان کشــور 
به ویژه وقتــی ناامیــد از پیشــرفت های 
کشور می شــوند حمایت از تروریست ها و 
گروه های تکفیری بوده اســت. مسیر اخیر 

کشور، مسیر درمان مشکلات بوده است.
وی افــزود: وقتی دشــمنان همیشــه به 
اقدامات آشــوب افکنانه و تروریستی و شبه 
تروریستی روی می آورند. مردم ایران نشان 
دادند با این اقدامات متحدتری و یکپارچه تر 
و در مسیر حقانیت مصمم تر می شوند. بارها 
اعلام کردیم با این اقدامات خرابکارانه هیچ 
گونه مماشــاتی نکرده و با همه مســببان و 

بانیان برخورد قاطع صورت خواهد گرفت.
ســخنگوی دولت در خصــوص وعده اخیر 
وزیر اقتصــاد بــرای حمایت از کســب و 
کار دیجیتــال نیز گفت: کارگــروه اقتصاد 
دیجیتــال که پیش از این بــرای حمایت از 

کســب و کارهای فعال در فضــای مجازی 
ایجاد شــده بود قبلًا هم مصوباتی داشته و 
پیرو حوادث اخیر نیز مصوباتی داشــته که 
اجازه دهید خودشــان جزییــات را اطلاع 
رســانی کنند. مصوبه نهایــی و احتمالاً در 

مرحله ابلاغ هستند.
بهادری جهرمی در رابطــه با آلودگی کلان 
شــهرها و برنامه جامع دولت در این زمینه 
تصریح کرد: بیــش از ۶۰ حکــم در قانون 
هوای پاک برای حل بحران آلودگی هوا اجرا 
شده و دولت در راســتای سرعت بخشیدن 
به اجرای قوانین روی زمیــن مانده در این 
زمینه اهتمام داشــت. ۳ بخشــنامه هم از 
ســوی وزارت کشــور صادر شــده است و 
برنامه هایی مانند لزوم استاندارد سوخت در 
کشور و توسعه نیروگاه های تجدید پذیر و از 
رده خارج کردن خودروهای فرسوده نیز از 
ســوی دولت و وزارت صنعت و سایر نهادها 

صورت گرفته است.

۵0 اتوبوس در آشوب های اخیر آسیب 
دیدند و دیگر قابل استفاده نیستند

وی اضافه کرد: در آشــوب های اخیر بیش 
از ۵۰ اتوبوس آســیب دیدنــد و دیگر قابل 
اســتفاده نیســتند. در جلوگیری از انتشار 
گازهای آلوده قــرارداد جمع آوری گازهای 
فلر در حــال بهره بــرداری اســت و تمام 
اقدامــات دولت بــه گونه ای اســت که ان 
شاءالله منجر به کاهش شیب این مشکلات 

شود.
ســخنگوی دولت در رابطه بــا علت کمبود 
دارو و تدبیر دولت برای کنترل این موضوع 
گفت: متاســفانه در ادوار مختلف شــاهد 
ســوال مدیریت بودیم و در ایــام اخیر هم 
کوتاهی هایی صورت گرفته بود و گزارشــی 
از مجموعه های سیاســت گذار و برنامه ریز 
دریافت شــد و برخی مدعی بودند به دلیل 
آنفولانزای زودرس و ترویــج بیماری های 
از این دســت این کمبود صورت گرفت و با 
دســتور رئیس جمهور محموله جدید وارد 
کشــور و در بازار توزیع شــد و شرکت های 
تولید کننده نیز به صورت سه شیفته شروع 
به تولیــد داروها کردند. همچنین دســتور 
داده شد گزارشی ارایه شود و جزییات امور 
در مجموعه های سیاســت گذار و تولیدی 
مورد بررســی قرار گیرد تا تعارض منافع یا 

کوتاهی ها شناسایی شود.
بهادری جهرمــی در رابطه با اقدامات دولت 
در خصوص اقدامات مداخله جویانه برخی 
کشــورها نیز گفت: ســفرای کشــورهای 

مداخلــه کننــده احضار شــدند و از طرف 
دیگر بــرای برخی اظهــار نظرهای خلاف 
قانون اقدامــات حقوقــی و قانونی صورت 
گرفته است. لیســت تحریمی هم از سوی 
وزارت خارجه اعلام شده است و دولت تمام 
این موارد را از مراجــع ذی صلاح پیگیری 

خواهند کرد.
وی در رابطه با اقدام وی برای ســخن گفتن 
با دانشــجویان و مردم و برنامه دولت و وزرا 
برای ادامه این مســیر گفت: آغاز گر حضور 
در دانشگاه ها شــخص رئیس جمهور بودند 
و ۶ مرتبه در دانشگاه های کشور حضور پیدا 
کردند و علاوه بر این جلســات متعددی با 
اساتید و اعضای هیئت علمی و دانشجویان 
را میزبانی کردند. همیشــه هــم به حضور 
همه سطوح برای بازنگری و شنیدن صدای 

اعتراض ها تاکید داشتند.
ســخنگوی دولت افــزود: معــاون اول در 
خوابگاه دانشگاه شریف حضور پیدا کردند. 
دولت با جدیت همین مسیر را ادامه خواهد 
داد. استقبال خوبی از دانشــگاه ها صورت 
گرفتــه و از مســئولین و شــخصیت های 
مختلــف دعوت شــده اســت. برخــی از 
نمایندگان مجلس نیز اعلام آمادگی کردند 

تا در دانشگاه حضور پیدا کنند.
بهادری جهرمــی اضافه کرد: دانشــگاه به 
دلیل اینکه محل اصلی تولید قدرت کشور 
اســت دشــمن روی آن تمرکــز می کنند 
و به همین دلیل دولت بــرای حضور در آن 
برنامه ریــزی و تلاش می کنــد. خانه های 
گفتگوی آزاد در دانشــگاه ها یــک به یک 
فعال خواهد شد و محلی برای برگزاری این 

جلسات در سراسر کشور خواهد بود.
وی در رابطه بــا دلیل تاخیــر دولت برای 
تدویــن لایحــه بودجــه و لایحــه برنامه 
توســعه گفت: لایحه برنامه باید بر اســاس 
سیاســت های کلی تدوین و ابلاغ شــود و 
بلافاصله بعــد از اعلام سیاســت ها تدوین 
آن صورت گرفته و تاخیری وجود نداشــته 
اســت. البته لایحه بودجه و لایحه توســعه 
هر دو بــه صورت همزمــان در حال تنظیم 
هســتند و پس از نهایی شــدن هر کدام در 

ظرف قانونی آذر ماه ارائه خواهد شد.
سخنگوی دولت ضمن تشکر از نمایندگان 
مجلس برای رأی اعتماد بــه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت گفت: ان شــاءالله حمایت 
اخیر مجلس منجر شــود وزیــر مربوطه با 
همت بیشتر در راســتای سرعت بخشیدن 

به اقدامات گام بردارند.
بهادری جهرمــی در رابطه بــا راهکارهای 

دولت برای مدیریت بــازار ارز گفت: دولت 
اقدامات گســترده ای در این راســتا انجام 
داده و در نتیجه ثبات نسبی در بازار ارز واقع 
شده اســت. نرخ دلار در کشورهای مختلف 
متفاوت شده و ارزیابی نرخ ارز در کشور باید 
با درنظر گرفتن این مورد باشد. عرضه ارز در 
بازار نیما بیش از تقاضا بــوده و ۲۵ میلیارد 
دلار عرضــه ارز نیمایــی صــورت گرفته و 
نمادها روبل و ریال و متناســب سازی سند 
ارزی اتخاذ شــده و همه آنها با جدیت ادامه 
دارد و خوشــبختانه در وضعیت منابع ارزی 

قابل قبولی قرار داریم.

دولت نشان داد به دل مشکلات می رود 
و کار امروز را به فردا واگذار نمی کند

وی در رابطه با اینکه چه میزان از مطالبات و 
اعتراضات اخیر مربوط به جراحی اقتصادی 
بوده اســت بیان کرد: همان گونه که اشاره 
شد همه کارشناســان اقتصادی بر مخرب 
بودن سیستم ارزی سابق اتفاق نظر داشتند. 
مــا دو رویکرد داشــتیم که وقتــی دردی 
مشاهده می شد درمان آن به آینده موکول 
می شد و از بار مسئولیت شــانه خالی شد. 
این دولت نشان داد به دل مشکلات می رود 

و کار امروز را به فردا واگذار نمی کند.

اصلاح اقتصادی صورت نمی گرفت 
شاهد تورم بیش از 80 درصدی

 در کشور بودیم
سخنگوی دولت اضافه کرد: عده ای معتقد 
بودن درمان درد مردم ممکن اســت برای 
دولت هزینــه آفرینــی کند. اگــر اصلاح 
اقتصــادی صورت نمی گرفت شــاهد تورم 
بیش از ۸۰ درصدی در کشــور بودیم. اگر 
به دنبال ارزیابی هســتیم باید بگوییم اگر 
ان مســیر پیش می رفت درد و مشــکلات 
مردم چگونه بــود. افزایش حقوق کارگران، 
حل مشــکلات معلمــان و افزایش حقوق 
بازنشستگان بســته های مالی هستند که 

باید با هم مورد تحلیل قرار گیرند.
بهادری جهرمی خاطرنشــان کــرد: تاکید 
دولت این است که مســیر حل مشکلات و 
خنثی سازی تحریم ها باعث شده دشمن به 

دنبال ایجاد فرصت تنفس مصنوعی باشد.
وی در رابطه با افزایــش حقوق کارمندان و 
بازنشستگان گفت: باید دید در متن نهایی 
چه تغییراتی ایجاد شــده و دولت به محض 
نهایی شــدن متن قانون آماده اجرا خواهد 

بود.
ســخنگوی دولت در رابطه با ســاماندهی 
استخدام نیروهای انسانی و آخرین وضعیت 
استخدام نیروهای شرکتی و قراردادی بیان 
کرد: ســازمان اداری استخدامی متولی این 
امر اســت و اقداماتی در این حوزه داشته و 
دارد و همه باید کمک کنند تا مســیرهای 
مخرب گذشته کنار گذاشته شود و به جای 
پیگیری تکرار اشــتباهات گذشته اصلاح 

اشتباهات را داشته باشیم.
بهادری جهرمی در پایــان در رابطه با پیام 
دولــت بــرای روز ۱۳ آبان و روز دانشــجو 
تصریح کرد: دشــمنان ما وقتــی می بینند 
قدرت و پیشرفت کشور به پشــتوانه علم و 
دانش جوانان ایرانی اســت سرمایه اصلی را 
روی این نسل قرار می دهند. دشمن دوست 
ندارد علم و آگاهی دانــش آموزان را ببیند. 
دشمن از شجاعت نســل جوان می ترسد. 
پویش خودجوش پس از حادثه شــاهچراغ 
به اندام دشمن لرزه می اندازد و دولت برای 
حمایــت از دانش آموزان و مدیــران آینده 

سرزمین اقدامات لازم را اتخاذ خواهد کرد.
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وزیر اقتصاد:
امید از دست رفته را به فعالان اقتصادی 

برمی گردانیم
 وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیــان اینکه این وزارتخانه خود را موظف 
می داند تا امید از دســت رفته را به فعالان اقتصادی باز برگرداند، گفت: 
یکی از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم حل مشکلات کسب و کارهای 
است. »ســید احســان خاندوزی« در آیین رونمایی از طرح حمایت از 
کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال کشور که با حضور »عیسی زارع پور« 
وزیر ارتباطات برگزار شد، اظهار داشــت: در ۲ ماه گذشته کسب و کار، 
روزهای سختی را گذراندند و برای ما ســخت بود افرادی که به صورت 
خود اشــتغال و تکیه بر ظرفیت های فناوری به کســب درآمد ســالم 

مشغول بودند، فضای ناآرامی ها ضربه جدی به آنها وارد کرد.
وی افزود: بســیاری از خانوارها بــه این علت دچار تنگنای معیشــتی 
شدند؛ شاید صدای آنها به گوش نرسیده باشد، اما پیام هایی که دریافت 
می کردیم، نشــان می داد که محدودیت ها باعث از بین رفتن معیشت 
افراد بود. امیدواریم جزئیات بســته حمایت از کسب و کارهای اقتصاد 

دیجیتال کشور که امروز رونمایی شد بتواند کام مردم را شیرین کند.
خاندوزی تصریح کــرد: یکی از مهم ترین اهداف دولت ســیزدهم این 
است که حقوق کســب و کارهای بالقوه ای که مشکلاتی سر راه دارند را 
برطرف کند تا کسب و کارها به بالفعل تبدیل شده و بتوانیم صدای آنها 
باشیم؛ البته برخی اوقات دستگاه های دیگر از ما برای حمایت از حقوق 

کسب و کارها گلایه می کنند.
وزیر اقتصــاد ادامه داد: تئوری اقتصادی دولت ســیزدهم این اســت 
که قدرت را به بدنــه فعالان اقتصادی برگردانیــم و خودمان را موظف 

می دانیم امید از دست رفته فعلان اقتصادی را به آنها باز گردانیم.
وی خاطرنشــان کرد: برخی فعالان حوزه انرژی درخواســت داشتند 
طلب آنها با بدهی که از دســتگاه دیگر دارند، تهاتر شــود. این در متن 
قانون رفع موانع وجود دارد، اما متاسفانه دســتگاه های اجرایی در این 
زمینه کوتاهی کردند و مخالف آن بودند اما این مســاله در کمیسیون 

اقتصادی دولت مصوب شده است.
خاندوزی گفــت: در وزارت اقتصاد اصرار داریم کــه باید صدای بخش 

خصوصی باشیم و با دستگاه ها در این باره مذاکره کنیم. 

مدیرعامل بورس تهران:
سرمایه مردم در صندوق های سرمایه گذاری 

هم بیمه می شود
 مدیرعامل شــرکت بورس تهران گفت: به غیر از موضــوع بحث بیمه 
ســبدهای ســهام افراد خرد بازار ســرمایه تا ۱۰۰ میلیــون تومان، 
برای حمایــت از ســرمایه گذاران غیرمســتقیم بازار ســرمایه حتی 
سرمایه گذاری افراد در صندوق های سرمایه گذاری بعد ابلاغ سازوکار 

مربوطه توسط سازمان بورس تضمین خواهد شد.
به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهــادار، »محمود گــودرزی« در 

گفت وگوی تلویزیونی به سوالاتی در مورد طرح بیمه سهام پاسخ داد.

  آیا ســهامداران باید به ازای هر ســهم یــک ورقه تبعی 
خریداری کنند یا خیر به میــزان ارزش پرتفوی باید یک ورقه 

خریداری شود؟
بعد از ابلاغیه ســازمان بورس و اعلام ســازوکارهای مربوطه، یک نماد 
اعلام خواهد شــد که مردم می توانند با یک ریال از طریق بورس تهران 
اقدام به خرید این اوراق کنند. با خرید این اوراق یک ریالی، کل ســبد 

سهام مردم به علاوه یک سود ۲۰ درصدی تضمین و بیمه می شود.
نکته بســیار مهم برای این اوراق این است که باید در این بازه زمانی یک 
ساله فرد هیچ کدام از ســهام داخل پرتفوی خود را نفروشد چراکه اگر 

سهمی فروخته شود این بیمه کارکرد خود را از دست خواهد داد.

  محاسبه سود ســهام در این طرح به چه شکلی است؟ و آیا 
سود سهام به صورت جدا پرداخت خواهد شد؟

مبنای محاسبه بازدهی ســرمایه گذاران بر اساس سازوکاری است که 
سازمان بورس و اوراق بهادار به ما اعلام می کند و ما آن را در اطلاعیه ای 

به صورت شفاف عنوان می کنیم.
به غیر از موضوع بحث بیمه ســبدهای ســهام افراد خرد بازار تا ۱۰۰ 
میلیون تومان، بــرای حمایت از ســرمایه گذاران غیرمســتقیم بازار 
سرمایه، حتی سرمایه گذاری افراد در صندوق های سرمایه گذاری بعد 

ابلاغ سازوکار مربوطه توسط سازمان بورس تضمین خواهد شد.

رییس کمیته فقهی سازمان بورس اعلام کرد
آرامش سهامداران خرد، حاصل اجرای بیمه 

سبد سهام
 رییس کمیته فقهی سازمان بورس و اوراق بهادار معتقد است که بیمه 
سبد سهام سهامداران افراد حقیقی یک تدبیر مناسب برای جلوگیری 
از ترس و واهمه سهامداران خرد از ریزش قیمت ها در بازار سهام است، 
چراکه آنهــا می توانند با اطمینان خاطــر در بازار بماننــد و حداقل از 

دریافت سود ۲۰ درصدی مطمئن باشند.
»غلامرضا مصباحی مقــدم« در خصوص اقدامات ســازمان بورس در 
جهت بازگشــت اعتماد سهامداران، اظهار داشــت: یکی از موضوعات 
مهم در خصوص حمایت از ســهامداران، بیمه سبد ســهام است که از 
طریق آن افراد می توانند به صورت ســالانه تــا ۱۰۰ میلیون تومان از 
سهام خود را مورد حمایت ۲۰ درصدی قرار دهند که اتفاقی خوب برای 

سهامداران خرد است. 
وی افزود: این تصمیم ســازمان بــورس، زمینه ســاز اطمینان خاطر 
ســهامداران خرد اســت که دیگر در معاملات ســهام در صف خرید 
یا فروش قرار نمی گیرنــد و بدون دغدغه از دریافت ســود حداقلی در 
سال بعد مطمئن هســتند.  مصباحی مقدم تاکید کرد: این اقدام کمک 
می کند که نوعــی آرامش روانی بــر جامعه ســهامداری به خصوص 
سهامداران خرد حاکم شود و آنها به دلیل دریافت سود تضمین شده از 

رفتارهای هیجانی پرهیز کنند. 
رییس کمیته فقهی ســازمان بورس و اوراق بهادار نظام اظهار داشت: 
ســهامداران زیادی در بازار وجود دارند که تا مبلغ ۱۰۰ میلیون تومان 
اقدام به خرید سهام در بازار کرده یا می کنند؛ بنابراین با توجه به تعداد 
قابل توجه این دســته از سهامداران در بازار، اســتفاده از بیمه سهام را 
می توان به عنوان یک اقدام مثبت در راســتای ایجاد ثبات و تعادل در 

بازار اعلام کرد. 
وی خاطرنشــان کرد: همواره چنانچه شرایطی غیرعادی در بازار ایجاد 
شده نگرانی سهامداران را به همراه داشته باشد، شاهد ایجاد صف های 
فروش طولانی برای ســهام خواهیم بود و در این راســتا سرعت نزول 

قیمت سهامی که سهامداران عرضه می کنند، افزایش خواهد یافت.

بازار

 مدیــرکل دفتر بازرســی، مبــارزه با فــرار مالیاتی و 
پول شویی سازمان امور مالیاتی کشور از ایجاد ساختار 
جدید واحدهــای اجرایی بازرســی و مبــارزه با فرار 
مالیاتی و پول شــویی در دوره تحول آفرینی ســازمان 
خبر داد و گفــت: مبارزه با فرار مالیاتــی، مطالبه همه 
ارکان نظام اســت و ایجاد ســاختارها در جهت بهبود 

کیفیت است.
به گزارش ســازمان مالیاتی، وحید عزیزی در نشست 
هم اندیشــی مســئولان واحدهای اجرایی بازرســی 
و مبارزه با فــرار مالیاتی و پول شــویی در ۴۱ اداره کل 
امور مالیاتی که در محل ســتاد این سازمان و با حضور 
مدیران ارشد سازمانی برگزار شــد، اظهار داشت: این 
واحدهای اجرایی در راستای اجرای مفاد بند )ث( ماده 
)۱( و مــواد )۲( لغایت )۴( آیین نامــه اجرایی موضوع 

مــاده )۱۸۱( قانون مالیات های مســتقیم 
ایجاد شده و وظایفی از جمله اجرای بازرسی 
مالیاتی موضــوع مفاد مــاده )۱۸۱( قانون 
مالیات های مســتقیم و انجام اقدامات لازم 
مندرج در آیین نامه و دستورالعمل مربوطه، 
شناســایی فرایندها، مصادیق و رســیدگی 
و پیگیری گزارش ها فرار مالیاتی، بررســی 

و رســیدگی پرونده های ارجاعی مرتبط با بازرســی 
مالیاتی، گزارش ها فــرار مالیاتی و تراکنش های بانکی 
ویژه، تعامل ســازنده با نهادهای نظارتــی، امنیتی و 
قضایی در راستای پیشــبرد اهداف سازمان در مبارزه 

با فرار مالیاتی را بر عهده دارند.
وی افزود: واحدهای اجرایی در ساختار جدید متناسب 
با ســطح اداره کل امور مالیاتی در دو ســطح سازمانی 

رئیس امور حسابرسی مالیاتی و رئیس گروه 
حسابرســی مالیاتی ایجاد شده و پیش برنده 
اهداف و وظایف ترســیم شــده ســازمانی 
در حوزه بازرســی و مبارزه با فرار مالیاتی و 

پول شویی هستند.
مدیــرکل دفتــر بازرســی، مبارزه بــا فرار 
مالیاتی و پول شویی ســازمان امور مالیاتی 
در این نشست، گزارشــی از عملکرد این دفتر ارائه کرد 
و گفت: با تأکیــد رییس کل ســازمان مبنی بر تعیین 
تکلیف رسیدگی و دادرســی پرونده های بازرسی ویژه 
مالیاتی موضوع ماده ۱۸۱ قانون مالیات های مستقیم، 
نتایج ثبت شده برگ تشــخیص و قطعی حاصل از این 
بازرسی ها در سامانه مربوطه، از ابتدای سال به بیش از 

دو و نیم برابر آمار پایان سال ۱۴۰۰ رسیده است.

عزیزی همچنین در بخشی از سخنان خود به اقدامات 
مرتبط با رســیدگی به اطلاعــات تراکنش های بانکی 
مشکوک اشاره کرد و گفت: در طول هفت سال گذشته 
مبلغ مالیات تشخیصی، رقمی بالغ بر ۲۳ هزار میلیارد 
تومان بوده که عمده آن در ســال جاری صادر شــده 

است.
وی از پیگیری پیاده ســازی الگوهای هوشمند کشف 
فرار مالیاتی و پیاده سازی آن برای مبارزه با فرار مالیاتی 
در حوزه های مختلــف از جمله شناســایی افراد فاقد 

پرونده مالیاتی و شرکت های صوری خبر داد.
گفتنی است رسیدگی به گزارش های مردمی واصله در 
سامانه سوت زنی و ارسال موارد مربوط به عدم استفاده 
از پایانه های فروشگاهی توسط پزشکان به ادارات کل 

و سازمان نظام پزشکی خاتمه بخش این سخنان بود.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: برای موفقیت 
در بورس باید علــل بی اعتمادی را ریشــه یابی کرد و 
سپس زمینه این مشکل را رفع و مطابق با واقعیت های 

اقتصادی برنامه ریزی کنیم.

به گزارش ســازمان بورس و اوراق بهــادار، »غلامرضا 
منتظری« درباره وضعیت بازار ســرمایه اظهار داشت: 
مهم ترین نکته در هر مســیری جلب اعتماد اســت و 
اگر پله اول را بنا بر اعتماد گذاشــتیم پله بعدی موفقت 

خواهد بود.وی خاطرنشــان کرد: بــرای موفقیت در 
بورس ابتدا باید علل بی اعتمادی موجود را ریشه یابی و 
آسیب شناسی کرده، مشــکلات را احصا کنیم و سپس 
در گام بعدی زمینــه بی اعتمادی را رفــع و مطابق با 

واقعیت برنامه ریزی انجام شود.
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس معتقد اســت که 
تا زمانی که مدل مناســبی نداشــته باشیم و شاخص 

تعریف نکنیم، ارزیابی مفهمی پیدا نمی کند.

مالیات

بورس

خریدار   رییــس مرکز بهبود کســب و 
کار وزارت امور اقتصــادی و دارایی درباره 
آخرین وضعیت درگاه ملی مجوزها، گفت: 
تقریباً همه مجوزهای دستگاهی به جز ۳۲ 

مورد تعیین تکلیف شده اند.
به گزارش وزارت امور اقتصــادی و دارایی، 
»ســید امیر ســیاح« توضیــح داد: در کل 
کشــور چهار هزار و ۸۸۴ مجوز کســب و 
کار شناســایی شــده که ۵۹ درصــد آنها 
مجوزهای صنفی، ۱۰ درصــد یعنی ۵۱۲ 
مورد مشاغل خانگی و یک هزار و ۲۰۶ مورد 
آنها مجوز دستگاهی اســت که ۲۴ درصد 
کل مجوزها است، اما ســخت ترین مراحل 
مربوط به همین مجوزها اســت.وی درباره 
دستگاه هایی که هنوز صدور مجوزهای آنها 
از طریق درگاه ملــی مجوزها تعیین تکلیف 
نشده است، گفت: در مجوزهای دستگاهی 
هنوز به جز دو سه دستگاه از جمله سازمان 
برنامه و بودجه، وزارت کشــور و وزارت راه و 
شهرسازی و یکی دو دســتگاه دیگر مجوز 
سایر دستگاه ها تسهیل شده و بعضی نیز از 

نظر فنی مشکل دارند.

مقاومت بدنه بعضی دستگاه ها 
در الکترونیکی کردن صدور مجوزها

رییــس مرکز بهبــود کســب و کار وزارت 
امــور اقتصــادی و دارایــی دربــاره تعلل 
برخی دســتگاه ها در این زمینه گفت: بدنه 
دســتگاه ها و رده های پایین تــر که با مردم 
مســتقیم مواجه هستند به شــرایط پیش 
از قانون تســهیل خو گرفته اند؛ البته وزرا، 
معاونان و سران دســتگاه ها تا حدود زیادی 
پذیرفته اند که قانون جدیــد را اجرا کنند، 
امــا وقتی به لایه هــای پایین تــر می رود و 
بخشی که با مردم در تماس است، مقاومت 
می کنند که لازم است ســران دستگاه ها بر 
اجرای دســتورات در لایه های میانی تأکید 

و نظارت کنند.
وی تصریح کرد: با پیگیری رسانه ها، مجلس 
و مردم، قطعاً رییــس جمهور و معاون اول با 
این گونه موارد برخورد جدی خواهند کرد و 
تا هفته آینده بایــد منتظر این برخوردهای 

جدی باشیم.
ســیاح با اشــاره به مطالبه ای که مجلس از 
وزارت اقتصاد بــرای اســتفاده از این ابزار 
قانونــی دارد نیز گفــت: در واقــع وزارت 
اقتصاد در این مورد قانــون را اجرا نکرده و 
باید بــا کمک مجلــس تمهیــدی در این 

مورد اندیشــیده شود. ســیاح تأکید کرد: 
این ظرفیــت قانونی باید اجرایی شــود؛ اما 
مستلزم این اســت که بدنه همه دستگاه ها 
انقلابی عمــل کنند؛ اما با توجه به شــرایط 
موجود بعید اســت کــه از اول آذر هم این 
قانون اجرایی شــود.رییس مرکــز بهبود 
کســب و کار وزارت اقتصاد، استفاده از این 
ظرفیت قانونــی طبق اعلام و وعــده وزیر 
اقتصاد را منوط به فشار رسانه ها، مجلس و 
مردم برای از بین بــردن مقاومت بدنه های 
اجرایی کــه در بعضی دســتگاه ها قانون را 

معطل نگه داشته اند، دانست.

صدور 11۷ هزار مجوز بدون نیاز
 به حضور فیزیکی

ســیاح در عین حال تأکید کرد: باید در این 
مورد نیمه پر لیوان را نــگاه کرد، ۴۰۵ هزار 
درخواســت صدور مجوز به درگاه آمده که 
۱۱۷ هزار مجــوز بدون هیچ گونــه نیاز به 
مراجعه حضوری صادر شــده اســت. نیمه 
خالی لیوان هم این اســت که بیش از ۱۴۰ 
هزار مجــوز بلاتکلیــف مانده انــد که باید 
دســتگاه هایی که این مجوزها را معطل نگه 
داشــته اند، گفت: دوره کاغذبازی و معطل 

نگه داشتن مردم گذشته است.
وی اظهار داشــت: بیش از آنکه زیرساخت 
فنی بــرای صــدور ســامانه ای مجوزهای 
دســتگاه هایی که در اجرای قانون تسهیل 

صدور مجوزها تعلل می کنند وجود نداشته 
باشــد، زیرســاخت ذهنی آن وجود ندارد؛ 
بــرای نمونه دربــاره مجــوز مجتمع های 
خدمــات بیــن راهــی بیــن وزارت راه و 
شهرسازی و وزارت میراث فرهنگی اختلاف 
بود که هیأت مقــررات زدایــی مقرر کرد 
میــراث فرهنگی باید مجــوز را صادر کند، 
چرا که نظارت های پسینی با این وزارتخانه 
اســت؛ اما به در و دیوار زدند کــه این نباید 
انجام شــود.رییس مرکز بهبود کسب و کار 
وزارت اقتصــاد تصریح کــرد: هنوز برخی 
دســتگاه ها مقابل اجرای این حکم صریح 
قانون و دســتور رییس جمهــور مقاومت 
می کنند، دوبار معــاون اول رییس جمهور 
تأکید کردند که تکلیف باربری آنلاین باید 
روشــن شــود اما وزارت راه اجرا نمی کند، 
البته اینطور نیســت که وزیــر اجازه ندهد 

بلکه بدنه دستگاه ها مقاومت می کنند.
ســیاح درباره فراهم نبودن زیرساخت فنی 
صدور مجوز به صورت اعــلان محور درباره 
مجوز دســتگاه هایی که تعلــل می کنند، 
گفت: در ایــن مورد اپراتــور اعلام می کند 
که ۵۰ تا ۶۰ درصد امکان فنی صدور مجوز 
اعلانی وجود دارد؛ اما تــا زمانی که این کار 
از نظر کاربر به صــورت صد درصدی ممکن 
نباشد از نظر ما زیرســاخت فراهم نیست و 
در واقع درگاه ملی مجوزهــا مجوز اعلانی 

نمی تواند صادر کند.

تشکیل پرونده قضایی برای سازمان 
نظام روانشناسی

وی دربــاره معرفی دســتگاه های متخلف 
به مراجع رســیدگی کننده به تخلفات هم 
تأکید کــرد: وزارت اقتصاد نه تنها متخلفان 
را به شــورای رقابت که به دادســرای ویژه 
کارکنــان دولت معرفی کرده اســت؛ برای 
نمونــه کســب و کاری وجــود دارد به نام 
مجوز مشاوره روانشناسی که مرجع صدور 
آن ســازمان نظام روانشناسی است و هیأت 
مقررات زدایــی تصویب کرد بــرای صدور 
مجوز مشــاوره روانشناسی از کسی که فوق 
لیســانس دارد نباید مصاحبه شــود. چون 
معیار مصاحبه مشخص نیست اما گفتند که 
ما مصاحبه می کنیم و انجام داد، با بازپرس 
شعبه ۸ که قوه قضاییه ویژه این کار تعیین 
کرد صحبت کردیم و پرونده تشکیل دادیم 
و امیدواریــم حکمی صادر شــود که دیگر 

دستگاه ها هم عبرت بگیرند.
ســیاح همچنین درباره وضعیــت تعیین 
تکلیف مجوزهای صنفی نیســت نیز تأکید 
کرد: در جلســه شــصت و هفتــم هیأت 
مقــررات زدایی مقرر شــد کــه ۸۲ درصد 
مجوزها ثبــت محور و بقیــه را تأیید محور 
باشند؛ اما بعد از آن وزارت صمت ۶ ماه وقت 
گرفت که این موضوع را بررسی و تأیید کند.

سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی اظهار کرد: قانون تسهیل 

صدور مجوزهای کســب و کار بعد از فراز 
و نشیب های بســیار دهم اردیبهشت ماه 
امسال ابلاغ شــد و مؤثرترین نماینده ای 
کــه در مجلس روی این قانــون کار کرد و 
وقت گذاشــت، دکتر خاندوزی بودند که 
اکنون وزیر اقتصاد هســتند و ایشان عملًا 
از کســانی بودند که این قانون را به نتیجه 
رســاندند و توقع ما این است که در دولت 
هم به همان نســبت برای پیشبرد قانون 
تلاش کنند.مهدی طغیانی ادامه داد: البته 
دولت یک کل است و باید با هم حرکت کند 
تا این قانون را اجرا شــدنی ببینیم، از سوی 
رییس جمهور اقدامات خوبی انجام شد و دو 
بار مهلت دادند که نتیجه بخش بود و پنجم 
فروردین سال جاری به عنوان آخرین مهلت 
تعیین شد و روسای ســه قوه پشت اجرای 
این قانون ایســتادند؛ درباره قانون تسهیل 
صدور مجوزها هم همین پیگیری و جدیت 

وجود دارد.
ایــن نماینــده مجلــس گفــت: در قانون 
پیش بینــی شــده کــه ظــرف ســه ماه 
دســتگاه هایی که مجوز تأییــد محور باید 
صادر کنند و با ســلامت و محیط زیست و 
بهداشت و امنیت و … ســر و کار دارند باید 
مراحل را در درگاه ملی مجوزها ثبت کنند 
و اگر بعــد از لازم الاجرا شــدن قانون ظرف 
چهار مــاه این اتفــاق نیفتــد، مجوزهایی 
که آن مرحله را طــی نکرده اند، ثبت محور 
می شوند و ســامانه آنها را صادر می کند، اما 
مشکلی که ما داریم این است که زیرساخت 
و سامانه ای که باید مجوز را به طور اتوماتیک 
صادر کنــد، فراهم نیســت.وی همچنین 
یادآور شــد: مجلس دو بار تا به حال گزارش 
نظارتی درباره صدور مجوزها آماده کرده و 
گزارش بعدی در آذر ماه قرائت خواهد شد و 
در اولین جلسه کمیسیون جهش تولید هم 

این موضوع به بحث گذاشته خواهد شد .
این نماینــده مجلــس درباره برخــورد با 
دســتگاه های متخلف هم گفت: در قانون 
تاکید شــده که اگر دســتگاهی یا مدیری 
درباره تســهیل صدور مجوزها تعلل کند، 
دســتگاه مربوطه باید به هیــات تخلفات 
اداری یا شــورای رقابت معرفی شــود، اما 
مجلس ظرفیت ماده ۲۳۴ قانون آیین نامه 
داخلی برای تشــکیل پرونده بــرای موارد 
استنکاف از اجرای قانون را هم دارد و آماده 
اســت که دولت متخلفــان را معرفی و این 

ماده درباره آنها اعمال شود.

ایجاد ساختار جدید برای مبارزه با فرار مالیاتی در سازمان مالیاتی

بازگشت اعتماد به بورس یکباره اتفاق نمی افتد

تداوم سیاست دولت سیزدهم در انضباط پولی

کاهش رشد خلق پول در نیمه نخست ۱۴۰۱
خریدار  کاهش رشــد خلق پول توســط 
بانک ها یکــی از آثار مهار نقدینگی اســت؛ 
بــا توجه به ســهم بالای مانده تســهیلات 
اعطایی در ترازنامه، ارزیابی روند رشــد آن 
نشــان دهنده وضعیت خلق پول اســت که 
در این راستا، رشد مانده تسهیلات اعطایی 
بانک هــا از ۲۳.۷ در ۶ ماه نخســت ســال 
گذشته به ۱۲.۱درصد در نیمه نخست سال 
۱۴۰۱ کاهش یافته اســت.کنترل ترازنامه 
بانک ها یکی از ابزارهای بانک مرکزی برای 
مهار نقدینگی است و در همین راستا بانک 
مرکزی از نیمه دوم سال گذشته اجرای این 

سیاست را در دستور کار خود قرار داد.
بعد از اجرای این سیاســت، شــدت رشد 
ترازنامه بانک ها کاهش قابل توجهی داشته 
است و دیگر بانک ها نمی توانند بدون قید و 
حدود سمت راست دارایی خود را که شامل 

تســهیلات اعطایــی، ســرمایه گذاری در 
ســهام، خرید دارایی ثابت و مواردی از این 

دست می شود را افزایش دهند.
بانک مرکزی در بخشــنامه ابلاغی در سال 
گذشته، رشد ترازنامه را در هر ماه ۲ درصد و 
برای بانک های تخصصی ۲.۵ درصد تعیین 
کرده بــود، امــا از اوایل مردادمــاه ضوابط 
جدیدی ابلاغ شــد که بر اســاس آن دامنه 
رشــد ترازنامه بانک ها بیــن ۱.۳۳ درصد 
تا ۲.۵ درصد در هر مــاه خواهد بود؛ ضمن 
اینکه دو بانک قرض الحســنه هم ماهانه تا 
۴.۵ درصد می توانند رشــد ترازنامه داشته 

باشند.
ضوابط جدید از مردادماه سال گذشته ابلاغ 
شد و تا مرداد امسال ادامه داشت و پس از آن 
با تغییرات تکمیلی مواجه شد؛ این تغییرات 
شامل تغییر میزان رشــد ترازنامه بانک ها 

بود به طوری که بانک ها براســاس ۷ مولفه 
نظارتی شــامل »امتیاز رتبــه بندی بانک /
CAM�  مؤسسه اعتباری بر اســاس روش

ELS؛ نســبت کفایت ســرمایه؛ وضعیت 
بازار بین بانکی؛ وضعیت اضافه برداشــت؛ 
وضعیت مطالبات غیرجاری ریالی؛ وضعیت 

رعایت بخشــنامه های مبارزه با پولشویی؛ 
قضاوت حرفه ای وضعیت بانک /مؤسســه 
اعتباری از نظر گروه بازرســی در چارچوب 
ضوابط و مقررات مربوط )رعایت نرخ ســود 
ســپرده ها و تســهیلات، کلان، مرتبــط، 

سرمایه گذاری ها و شفافیت(« می شود.«
 قطعاً آنچه که امسال به دست آمده حاصل 
ضوابطی است که از ســال گذشته پیگیری 
شده و پس از مرداد ماه تکمیل شد.ترازنامه 
بانک ها و دارایی های مشــمول حدود رشد 
ترازنامه، شــامل چندین قلم می شــود، اما 
باتوجــه به اینکه گــزارش رشــد ترازنامه 
بانک ها به صورت ســه ماه یکبار منتشــر 
می شــود و همچنین به دلیل ســهم بالای 
مانده تسهیلات اعطایی، می توانیم از میزان 
رشد مانده تســهیلات، ارزیابی مشخصی از 
روند رشد ترازنامه را به دست بیاوریم.بر این 

اساس مانده کل تســهیلات بالغ بر ۴۶ هزار 
و ۴۲۵  هزار میلیارد ریال اســت که نسبت 
به  مقطع مشابه ســال قبل ۱۱ هزار و ۸۷۱ 
هزار میلیارد ریال )۳۴.۴ درصد( و نســبت 
به پایان ســال قبل ۵ هزار و ۷ هزار میلیارد 
ریال )۱۲.۱ درصد( افزایش داشــته است.

رشــد مانده تســهیلات اعطایی بانک ها از 
۲۳.۷ در ۶ ماه نخست سال گذشته به ۱۲.۱ 
درصد در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۱ کاهش 
یافت.بر اساس این گزارش همچنین مانده 
کل سپرده ها در پایان شهریور امسال بیش 
از ۶۳ هزار و ۴۹۱ هزار میلیارد ریال شــده 
است که نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۶ 
هزار و ۶۵۲  هزار میلیارد ریال )معادل ۳۵.۶ 
درصد( و نسبت به پایان سال قبل معادل ۸ 
هزار و ۱۷۷ هزار میلیارد ریال )معادل ۱۴.۸ 

درصد( افزایش را نشان می دهد.
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استیضاح رای نیاورد
 فاطمی امین در وزارت صمت ابقا شد

 نمایندگان مجلس شورای اســلامی پس از بررســی طرح استیضاح 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت با ابقای وی در صدر 

این وزارتخانه کلیدی دولت موافقت کردند.
جلسه علنی مجلس شورای اســلامی به ریاســت محمدباقر قالیباف 
رییس مجلس به بررســی تقاضای جمعی از نمایندگان برای استیضاح 

وزیر صنعت، معدن و تجارت اختصاص داشت.
پس از اظهار نظــر نمایندگان موافق اســتیضاح، دفــاع وزیر صمت و 
نیز نمایندگان مخالف، عدم اعتماد به رای نمایندگان گذاشــته شــد؛ 
نمایندگان نیز بــا  ۸۴ رای موافق ۱۸۲ رای مخالــف، ۶ رای ممتنع و ۲ 
رای باطله از مجموع ۲۷۴ نماینده حاضر در جلســه علنی، با استیضاح 
فاطمی امین مخالفــت کردند و بار دیگــر را وی را در ســمت وزارت 

صنعت، معدن و تجارت ابقا کردند.
طبق آیین نامه داخلی مجلس، رای گیری برای اســتیضاح به صورت 
مخفی و با ورقه انجام شــد؛ رای عدم اعتماد به هر وزیــر نیازمند رای 
اکثریت مطلق نمایندگان حاضر در جلسه علنی است که فاطمی امین 
توانســت قاطبه نمایندگان خود را با خود همراه کنــد و به همراهی با 

دولت سیزدهم ادامه دهد.

رأی اعتماد مجدد مجلس به وزیر صمت فرصتی برای تحول 
اساسی است

رئیس مجلس شورای اســلامی پس از پایان بررسی تقاضای استیضاح 
وزیر صمت در ســخنانی گفت: این اعتماد مجدد مجلس فرصتی برای 
وزیر صمت است تا طرح ها و قول هایی که داده است را به نتیجه برساند 

تا تحول اساسی که مردم بتوانند آن را احساس کنند، ایجاد شود.
محمدباقر قالیباف ضمن تبریک به رای اعتماد مجدد مجلس به فاطمی 
امین، اظهار داشــت: وزارت صنعــت مهمتریــن وزارتخانه اقتصادی 
کشور است که در اشتغال، معیشــت و ارزآوری کشور بسیار موثر است، 
بخصوص اینکه مردم از گرانی ها در کالاهای غیراساســی هم رنج می 
برند و تمامی اقلام غیراساســی که بی دلیل قیمت آنها افزایش پیدا می 

کند، در دست ایشان و همکاران وی در این وزارتخانه است.
وی با تاکید بــر اینکــه در زمینه قانون ســاماندهی خــودرو با همه 
مســیرهایی که تا مجمع رفت، مجلس ایستاد و دولت نیز با این موضوع 
موافق بود، عنوان کرد: ســاماندهی خودرو تحولــی در تولید داخل و 

ساماندهی در واردات خودرو است که مردم توقع آن را دارند.
رئیس قوه مقننه ابراز امیدواری کرد این رای اعتماد مجلس به وزیر در 

شرایط فعلی منشاء خیر و برکت و حل مشکلات مردم شود.

وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد
ویی به جای  جایگزینی کشت گیاهان دار

گیاهان آب بر
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه بررسی ها نشــان می دهد گیاهان 
دارویی می توانند تــا ۲ درصد GDP کشــور را از آن خود کنند،گفت: 
در این راستا ما توانستیم طی یک ســال اخیر میزان اراضی زیر کشت 
گیاهان دارویی را از۲۵۰ هزار به ۲۸۰ هزار هکتار برســانیم، همچنین 
در برخی از اقالیم کشــور در نظر داریم که کشــت گیاهــان دارویی را 

جایگزین کشت گونه های گیاهی غیر اقتصادی و آب بر کنیم.
 سید جواد ســاداتی نژاد در مراســم افتتاحیه ششــمین نمایشگاه و 
جشــنواره گیاهان دارویی، فرآورده های طبیعی و طب ســنتی که در 
مصلی تهران برگزار شد، با اشــاره به راه اندازی دفتر گیاهان دارویی در 
معاونت باغبانی وزارت، افزود:  طب ســنتی و گیاهان دارویی یک رشته 
بین حوزه ای اســت که در آن نهادهایی چون وزارت جهاد کشاورزی، 
وزارت بهداشــت، وزارت معدن و تجارت، وزارت علوم، معاونت علمی و 

فناوری در حوزه گیاهان دارویی می توانند نقش آفرینی کنند.

وی نقش معاونت علمی را نقش هماهنــگ کننده بین این وزارتخانه ها 
عنوان کرد و افزود: حوزه گیاهان دارویی در جهان از ظرفیت بالایی در  
اشتغال برخوردار است و در ایران نیز  بیش از  ۲۰۰۰ گونه گیاهی وجود 
دارد که در مورد برخی از آنها نتوانســتیم روی بذرهای آنها کاری انجام 
دهیم ولی بخش زیادی از مراتع کشور رها شــده، بستر مناسبی برای 

کشت گیاهان دارویی است.
ســاداتی نژاد مشــکل اصلی کشــور در حوزه گیاهان دارویی را ایجاد 
زنجیره ارزش در این حوزه ذکر کرد و ادامه داد: مــا باید تمرکز خود را 
در این حوزه قرار دهیم تا بتوانیم به ارزش افــزوده بالایی در این حوزه 
برسیم بر این اساس در ســال جاری به بخش خصوصی مجوز به منظور 

راه اندازی پالایش گیاهان دارویی صادر کردیم.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اقدامات اخیر جهاد کشاورزی در حوزه 
گیاهان دارویی گفت: ما توانســتیم طی یک ســال اخیر میزان اراضی 
زیر کشــت گیاهان دارویی را از ۲۵۰ هزار هکتار بــه ۲۸۰ هزار هکتار 
برســانیم. این نشان می دهد کشــت گیاهان دارویی طی یک سال ۱۰ 

درصد افزایش داشته است.
وی جایگزینی کشــت گیاهان دارویی به جای گیاهان آب بر را از دیگر 
اقدامات این وزارتخانه دانســت و ادامه داد: در برخی از اقالیم کشــور 
کشت گیاهان دارویی جایگزین کشت گونه های گیاهی غیر اقتصادی 

و آب بر می شود.
ساداتی نژاد با بیان اینکه وزارت جهاد کشاورزی عزم خود را جزم کرده 
که از الگوهای کشــت گیاهان دارویی حمایت کند، گفت: یکی از این 

الگوها، کشت قراردادی است که از سال آینده اجرایی می شود.
وی در این باره توضیح داد: یکی از موضوعــات محوری در انتخاب نوع 
کشت، مشتری است و به همین دلیل است که کشاورزان به سراغِ کشت 
گیاهان دارویی نمی روند، ولی با اجرایی سازی  روش کشت قراردادی، 

کشاورزان از ابتدا مشتری برای تولید گیاهان دارویی خواهند داشت.
وی با بیان اینکه اجرای این روش نیاز به آمــوزش و ترویج دارد، اظهار 
کرد: کشت قراردادی از غلات و گندم آغاز شــده و قرار است آن را برای 

توسعه کشت گیاهان دارویی توسعه دهیم.
وزیر جهاد کشــاورزی خاطرنشان کرد: کشــت قراردادی موضوعی به 
شدت راهبردی در حوزه گیاهان دارویی محسوب می شود که می تواند 
به واسطه دانش بنیان ها توسعه یابد.ســاداتی نژاد ادامه داد: بررسی ها 
نشان می دهد گیاهان دارویی می توانند تا ۲ درصد GDP کشور را از آن 

خود کنند و این دورنمای خوبی در صنعت، محسوب می شود.
وی تاکید کرد: نقش شــرکت های دانش بنیان در این زمینه موثر است 
و این می تواند در سلامت کشور نیز اثرگذار باشد.ســاداتی نژاد افزود: 
پیگیری چنیــن موضوعاتی در حوزه گیاهان دارویــی می تواند از خام 
فروشــی که بلای جان کشورمان اســت جلوگیری کند.وی با تاکید بر 
ضرورت به کارگیری اســتانداردهای جهانی در تولید گیاهان دارویی 
گفت: از آنجایی که این حوزه ثروت ســاز اســت می توانیم بر اســاس 

استانداردها آینده خوبی در این حوزه برای کشورمان رقم بزنیم.

تولید

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات در دیدار هفتگی با 
نمایندگان مردم با تاکید بر پیگیری توسعه ارتباطات 
در روستاها تا رســیدن به نتیجه مطلوب، گفت: برنامه 
داریم تمام روســتاهای بالای بیســت خانوار تا پایان 
شهریور ســال آینده به شــبکه ملی اطلاعات متصل 

شوند.
به گــزارش وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات، 
»عیســی زارع پور« در ادامه دیدارهــای هفتگی خود 
با نمایندگان مجلس، با ســید احمد آوایــی نماینده 
دزفول، امان اله حسین پور نماینده اسفراین، سید ناصر 
حســینی پور نماینده گچساران و باشــت و عبدالعلی 

رحیمی مظفری نماینده سروستان، خرامه 
و کوار، به صورت مجزا دیدار و گفت وگو کرد.

وزیر ارتباطــات در این دیدارهــا به میزان 
پیشرفت برنامه وزارت ارتباطات برای توسعه 
ارتباطات روســتایی اشــاره کرد و گفت: در 
برنامه داریم تمام روســتاهای بالای بیست 
خانوار تا پایان شــهریور سال آینده به شبکه 

ملی اطلاعات متصل شوند.
وی با اشــاره به حمایت دولت در راستای رشد اقتصاد 
دیجیتال و حمایــت از پلتفرم های داخلــی افزود: از 
ابتدای اســتقرار دولت ســیزدهم موضوع پیشــرفت 

شــبکه ملی اطلاعات در اولویت برنامه های 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات قرار 
داشته است. چراکه با توسعه این شبکه مردم 
می توانند از سرویس های باکیفیت، متنوع و 
پرسرعت سرعت در بستر این شبکه استفاده 
کنند، تمام تلاش ما این اســت که بتوانیم با 
تقویت زیرساخت ها و حمایت از پلتفرم های 
داخلی، آنها امکان رقابت با نمونه های خارجی را داشته 
باشــند و حتی در صورت رفع محدودیت پلتفرم های 
خارجــی، پلتفرم های داخلی بتواننــد در بازار رقابتی 

سهم مناسبی را به خود اختصاص دهند.

زارع پور به اهمیت اعتماد مردم و لــزوم رعایت حریم 
خصوصی آنــان در پلتفرم های داخلــی تاکید کرد و 
افــزود: لایحه حفاظــت از داده هــا و حریم خصوصی 
کاربــران در فضای مجــازی در وزارت ارتباطات تهیه 
شده اســت که به زودی برای ســیر مراحل تصویب به 

دولت ارسال خواهد شد.
بر اساس همین گزارش، در این دیدارها وزیر ارتباطات 
مشــکلات مطرح شــده مربوط به حوزه های انتخابیه 
نمایندگان را در حضور معاونین مربوطه بررســی و در 
راستای حل این مشکلات دستورات لازم را به معاونین 

مربوطه ابلاغ کرد.

وزیر

سمیه رسولی  ســید رضا فاطمی امین در 
جلسه اســتیضاح خود ضمن بیان اینکه به 
جای انتقاد برای حل مشکلات خودرو وارد 
میدان شده ام، گفت: اگر ثابت شود دوستان 
من در واردات خودرو دخیل باشند استعفا 

می دهم.
سید رضا فاطمی امین در جلسه استیضاح 
خود با بیان اینکه ما یک کشــتی هستیم و 
دولت و مجلس باید در کنار مشکلات را حل 
کنند، اظهار کرد: در ۴ ســال قبل از شروع 
وزارت بنــده، ۵ وزیر و سرپرســت در این 
وزارتخانه حضور یافتند. این حوزه پر چالش 
است و ما وارث مشــکلات انباشته شده ای 
هستیم که باید با هوشمندی آنها را اولویت 
بندی کنیم؛ بنده اعتــراف می کنم و قبول 
داریم کــه در بخش صنعــت و معدن هنوز 
مشکلات وجود دارد و ضعف ها را می پذیرم 

اما ما اولویت بندی کرده ایم.
وزیر صمت افــزود: حوزه خــودرو قصه پر 
غصه ای اســت و نه من، نه شما، نه رهبری و 
نه مردم راضی نیستند؛ آیا درست است که 
من کنار بایستم و فقط انتقاد کنم و یا اینکه 
کنار خودروسازان بایســتم و به اصلاح امور 
بپردازم؟ قبول دارم که خودروســازان باید 
کار را اصلاح کنند اما مهم این است که روند 

راضی کننده است.
وی ادامــه داد: شــما حرکــت را ببینید نه 
وضعیت را؛ وضعیت امروز قابل دفاع نیست 
اما از سال گذشته بهتر شــده و رو به بهبود 
هم اســت.فاطمی امین گفــت: نمی توان 
مسائل چندین ده ســاله را در یک سال حل 
کرد اما اولویت بنــدی کرده ایم؛ تمرکز را از 
مهر پارســال بر ثبات تولید گذاشتیم. سال 
گذشته ۱۷۰ هزار دســتگاه خودرو در کف 
پارکینگ بود و دادگســتری ورود کرد. الان 
این موضوع حل شــده و مشــکل نقدینگی 
بدون دریافت یک ریال از بانک مرکزی حل 

شد.

خودروسازان به دنبال فروش 
قسطی هستند

وزیــر صمت افــزود: طــی ۷ ماه امســال 
۳۰۰ درصد رشــد تولید خــودروی کامل، 
۴۷ درصد رشــد تولید وانــت، ۴۵۰ درصد 
افزایــش تولید ون، ۷۸ درصد رشــد تولید 
اتوبوس و ۱۴۷ درصد رشــد تولید کامیون 

کشنده را داشتیم.
فاطمی امین ادامه داد: همین اتفاقات باعث 
شد قرعه کشی در خودروســازی سایپا لغو 
شــود، آن هم قرعه کشــی که پر از رانت و 

فساد بود.
وزیر صمت افزود: وضعیت به گونه ای شده 
که خودروســازان الان به دنبال قســطی 
فروختن محصولات خود هســتند. پارسال 
برای فروش خــودرو منت می گذاشــتند 

اما الان باید منت بکشــند؛ حتــی یکی از 
خودروســازان به دنبال همکاری با لیزینگ 
است تا خودرو را قسطی بفروشد که بیانگر 
بهبود فراینــد تولید اســت.وی به کیفیت 
خودروهــا نیز اشــاره کرد و گفــت: ۳۰۰ 
پروژه برای حوزه کیفیت تعریف شــده اما 
هنوز ملموس نیســت؛، کیفیت را نمی شود 
یک شــبه حل کرد.فاطمی امین با اشاره به 
موضوع انحصار در حوزه خودرو، اظهار کرد: 
پارســال ســهم بخش خصوصی از صنعت 
خودروســازی ۷ درصد بود و امســال ۱۵ 
درصد شده اســت؛ یعنی به سمت کاهش 

انحصار حرکت می کنیم.

موافق واردات هستم
وزیر صمت به واردات خودرو اشــاره کرد و 
گفت: بنده که موافــق واردات بودم و کار را 
هم جلو بردیم. من یک حرف را نمی بخشم 
که گفته شد دوســتان من در آستان قدس 
در واردات دخیل هســتند و یا شرکت من 
قرارداد بســته اند. اگر این حرف اثبات شد 
اســتعفا می دهم اما اگر ثابت نشد مدعیان 
باید پاسخگو باشند. این اتهامات در صحن 
مجلس به یک مدیر دولت انقلابی وارد شود 

صحیح نیست.
فاطمی امین در مورد بحــث واگذاری هم 
اظهار کرد: همه شما از هپکو، هفت تپه و… 
خاطره دارید. اگر واگذاری خودروسازان به 
همان روش انجام شــود هزاران هپکو ایجاد 
می شــود. بنده مســئول صنعت هستم. ما 
برای اینکه هیچ شــائبه ای نباشــد قیمت 
گذاری این دو خودروساز را به کانون وکلای 
قوه قضائیه ســپردیم. بعد از مشخص شدن 
قیمت گــذاری برای هر دو شــرکت آگهی 
دادیم. برای ســایپا دو خریدار و برای ایران 

خودرو یک خریدار آمد مگر می شــود با این 
تعداد واگذاری را انجام داد؟

در حوزه خودرو »سلبریتی طور« 
رفتار نکردم

وی اضافه کرد: بخشــی از مشکلات خودرو 
به وزارتخانه باز می گشت؛ از روزی که وزیر 
شــدم هر روز جلوی وزارتخانــه تجمع بود 
الان دیگر تجمع می بینیــد؟ ۲۰ درصد از 
تعهد خودروسازان کاهش یافت؛ ۹ خودرو 

سال آینده به بازار می آید.
وزیر صمت به تصــادف زنجیره ای شــهر 
بهبهان که سال گذشته روی داد اشاره کرد 
و گفت: من از این تصــادف بازدید کردیم و 
همه ما متاســفیم. اما جاده، راننده، پلیس، 
خــودرو و… هم نقــش دارد. مــن هم از 
کیفیت خــودرو ناراضی ام اما ســلبریتی 
طور رفتار نکردم بلکه بــه میدان برای حل 

مشکلات آمدم.

فامیل بازی به ما نمی چسبد
فاطمی امیــن در مورد انتســابات فامیلی، 
تصریح کرد: فســاد و فامیل بازی به ما نمی 
چســبد؛ من برادرخانم ندارم اما بارها گفته 
اند که ایشــان را در پســت های مختلف به 
کار گرفته ام؛ برادر خانم بنــده در تصادف 
جاده ای کشته شده است.   چرا شایعات این 

چنینی مطرح می شود؟
ســید رضا فاطمی امین افــزود: من اولین 
مدعی مقابله با فســاد هســتم. بــا رئیس 
جمهوری عهــد و پیمان بســتیم؛ رئیس 
جمهوری اسطوره مقابله با فساد است. من 

هم به شدت با این مسائل مقابله می کنم.
وزیر صمت در مورد پولشویی هم گفت: در 
بحث مبارزه با پولشــویی عقب هستیم اما 

اتهامی کــه در اینجا مطرح شــد حتماً باید 
پیگیری شود؛ این مساله یک اتفاق بد است 
که در این تریبون مقــدس اینطور صحبت 

می شود.

سرمایه گذاری بهبود یافته است
وی تاکیــد کرد: محور اقتصاد تولید اســت 
اگر تولید رشد داشت بقیه مسائل قابل حل 
است اما اگر تولید درســت نبود بقیه کارها 
هم مصداق »آفتابه لگن هفت دســت، شام 
و ناهــار هیچی را« می شــود.وزیر صمت با 
اشاره به رشــد تولید، گفت: در سه ماه اول 
امسال رشــد بخش صنعت ۵.۱ درصد بوده 
اســت و در بخش فولاد بیــش از ۱۰ درصد 
رشــد داشــتیم. در تولید روغن با کاهش 
مواجه شــدیم که علتش مشــخص است و 

قاچاق این حصول هم کاهش یافت.
وی به وضعیت سرمایه گذاری اشاره کرد و 
افزود: قبل از سال ۱۴۰۰ سرمایه گذاری یا 
منفی یا نزدیک به صفر بود، اما بهار امســال 
۵.۷ درصد رشد ســرمایه گذاری داشتیم؛ 
یعنــی فعالان اقتصــادی به آینده کشــور 

امیدوار شدند.

رشد 13 درصدی صادرات در نیمه 
نخست سال

وزیر صمــت ادامــه داد: ۶ هــزار هکتار به 
مســاحت شــهرک های صنعتــی اضافه 
کردیم و گزارش وزارت کار نشــان می دهد 
که وزارت صمت رتبه یک اشــتغال را دارد؛ 
در واقع ۱۶۰ هزار اشتغال ایجاد کردیم که 

سهم ۲۴ درصدی در کل دارد.
وی به صــادرات هم اشــاره کــرد و افزود: 
در ۶ مــاه اول امســال ۱۳ درصــد رشــد 
صادرات داشــتیم.وزیر صمت تصریح کرد: 

شــرکت های بورســی که ۵۰ درصد تولید 
کشــور را انجام می دهند، در خــرداد ۲.۵ 
درصد، در تیر ۵.۸ درصــد، در مرداد ۶.۷ و 
در شــهریور ۶.۵ درصد رشد داشتند؛ یعنی 
رشد تولید در تابســتان امسال بالاتر از ۵.۱ 

درصد بهار خواهد بود.
وی یادآور شد: ۷۰ تشکل به شما نامه زدند 
که نشاندهنده امیدشــان به وضعیت است 
که امیدواریــم با کمک شــما فزونی یابد و 

شاهد پیشرفت کشور باشیم.

جلوی رانت در مزایده معادن
 را گرفتیم

از  دیگــری  بخــش  در  وزیــر صمــت 
صحبت هایش با اشــاره بــه وضعیت حوزه 
معــدن اظهــار کرد: مــا در حــوزه معدن 
مشکلات زیادی داریم. اولین کاری که باید 
در این حوزه اتفاق بیافتد اکتشــاف است و 
اولین کاری که ما در ایــن حوزه کردیم هم 
تمرکز بر اکتشاف بود و در یک سال گذشته 
معادن غنی کروم و طلا در اســتان خراسان 
جنوبی پیدا کردیم. بســیاری از دســتور 
العمل ها را حذف کردیــم و جلوی رانت در 

مزایده معادن را گرفتیم.
فاطمی امین ادامه داد: ما ۹۴ واحد فولادی 
در کشــور داریم و وزارت صنعــت در یکی 
از اینها ســهام دارد که فولاد مبارکه است. 
فولاد مبارکه ۱۹ درصد تولید فولاد کشــور 
را دارد و ما ۱۷ درصد در آن ســهم داریم و 
در مجموع ما ۳ درصد ســهام فولاد کشور 
را داریم. امسال فولاد و ســنگ آهن و آهن 
اســفنجی در بورس کالا ارائه شده و بورس 
کالا ساز و کار شفافی برای فروش کالا است.

وزیر صمت افزود: امســال توانستیم قیمت 
فــولاد را مدیریــت کردیم بــه صورتیکه 
قیمت فولاد در ترکیه ۵۰ درصد بیشــتر از 
ایران شد و قیمت فولاد مستعد افزایش بود 
که مدیریت شد. در مورد ســیمان هم باید 
بگویم ما سال گذشته گفتیم قیمت سیمان 
باید کاهش پیدا کنــد و حدود یک ماه طول 

کشید تا قیمت سیمان کاهش یابد.
وزیر صمت به وضعیت ماشین آلات معدنی 
اشــاره کرد و گفــت: قیمت ماشــین آلات 
معدنی علی رغــم افزایش قیمــت ارز ثابت 
مانده و این به معنای تنظیم بازار است.وی با 
اشاره به تورم تولیدکننده هم افزود: در حوزه 
تورم تولید کننده تــورم کل از ۵۸.۹ درصد 
به ۴۸ درصد رسیده و در حوزه صنعت از ۶۶ 
درصد به ۴۶ درصد رســیده و تورم معدن از 
۱۰۰ درصد به ۲۷ درصد رســیده است.وزیر 
صمت به حوزه مبارزه با قاچــاق و تقلب در 
تولید کالا اشاره کرد و گفت: امروز ۸۰۰ هزار 
کالا کد رهگیری گرفته و امسال بیش از ۲۳۰ 
میلیون کد رهگیری در حــوزه لوازم یدکی 

صادر شده است.

خریــدار  در حــال حاضر فقــط چند 
محصول از یک شــرکت خودروسازی به 
صورت قرعه کشــی عرضه می شــود که 
پیگیری ها نشــان می دهد با حذف کامل 
قرعه کشــی، عرضه خودرو در سایت های 
فــروش و از طریــق نمایندگی هــا انجام 

خواهد شد.
یکی از مشــکلات حوزه خــودرو مربوط به 
نحوه عرضه این محصول می شود؛ از حدود 
۳ ســال پیش که بازار خودرو بیش از پیش 
دچار آشــفتگی و گرانی شــده بود دولت 
تصمیم گرفت با شیوه ای تحت عنوان قرعه 
کشی، با ثبت نام از متقاضیان خرید خودرو 
و قرعه کشــی میان آنها، هــرج و مرج را در 

بازار خودرو کاهش دهد.
اما این شــیوه خلاف آنچه که مســئولان 
تصور می کردند عمل کــرد؛ یعنی با جولان 
دلالان علاوه بر مشــکلات عدیــده ای که 
در خصــوص خرید و فروش کــد ملی برای 
ثبت نام در قرعه کشــی ها پیش آمد، فاصله 
قیمتی بین کارخانه و بازار روز به روز بیشتر 
شــد و مصرف کنندگان واقعی از بازار خارج 

شدند، تا جایی که امروز خودرو کاملًا از یک 
محصول مصرفی تبدیل بــه یک محصول 

سرمایه ای شده است.
از زمان خلق شــیوه قرعه کشی، مسئولان 
متعددی زبــان به انتقاد از آن گشــودند و 
این انتقادات در ســطح وزرا نیز مشــاهد 
شــد اما هرگز اقدام مؤثری بــرای بهبود 
اوضاع انجام نشــد که همیــن موضوع به 
افرایش نارضایتی ها و بهم ریختگی بیشتر 
بازار منجر شد؛ تا اینکه فاطمی امین وزیر 
صمت از همان روزهای نخست سکانداری 
ضمن اعلام نارضایتــی از وضعیت صنعت 
خودرو اعلام کرد که برنامه های مشخصی 
برای بهبود فرایند عرضه خــودرو به بازار 
و حذف شیوه قرعه کشــی از سال ۱۴۰۱ 

دارد.
آنطور که فاطمــی امین تاکیــد کرده بود 
قرعه کشــی از طریق افزایش تیــراژ تولید 
ممکن خواهــد بود و بــا توجه بــه برنامه 
خودروســازان و البته دســتور دولت برای 
افزایش تولید خودرو، به نظر می رســید که 
حذف قرعه کشی از همین سال جاری کلید 

خواهد خورد و مصرف کنندگان برای خرید 
خودرو دیگر نیازی به گــذر از هفت خوان 

رستم نخواهند داشت.
در همین رابطه اردیبهشت ماه سال جاری، 
وزارت صمت اعلام کرد که محصولات همه 
خودروسازان اعم از دولتی و خصوصی باید 
از طریق سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
عرضه کنند تا گام نخست برای حذف قرعه 

کشی برداشته شود.
پس از برگــزاری ۳ دور قرعه کشــی، اعلام 
شد که محصولات شــرکت ســایپا از این 

فرایند خارج شــده و محصــولات بعضی از 
شــرکت های بخش خصوصی نیز از طریق 
بورس کالا عرضه می شــود. بنابراین فقط 
چند محصــول از شــرکت ایــران خودرو 
باقی ماند که مقرر شــد این محصولات نیز 
از طریق سایت خود شــرکت در قالب قرعه 

کشی عرضه شوند.
در اینجا مساله مهمی در مورد نحوه فروش 
خودرو پس از حذف قرعه کشی آن هم بعد 
از حدود ۳ سال، وجود دارد. اینکه سیاست 
عرضه خودرو بعــد از دوران قرعه کشــی 

چگونه خواهد بود.
در این رابطه عبــدالله توکلــی لاهیجانی 
مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 
با بیان اینکه صنعت خودروسازی کشور در 
دوره گذار است، به مهر گفت: مدتی بود که 
تولیداتمان در حوزه خودروســازی آسیب 
دیده بود، به شــکلی که ۸۰۰ هزار دستگاه 
خودرو تولید می شد و ۳۰۰ هزار دستگاه در 

پارکینگ می ماند.
وی افزود: از آن طرف نیز تقاضای انباشــته 
زیادی داشتیم و به دلیل عرضه کم خودرو، 

این محصول تبدیل به یک کالای سرمایه ای 
شــد که هجوم دلالان به بازار خــودرو را به 

دنبال داشت.
توکلی لاهیجانــی تصریح کــرد: بنابراین 
در کنار تقویت تولید باید نســبت به عرضه 
خودرو نیز سیاســت دقیقی را اتخاذ و این 

حوزه را شفاف می کردیم.
وی در مورد اینکه بعــد از حذف کامل قرعه 
کشــی، عرضه خودرو به چه صورتی خواهد 
بود، تصریح کرد: بعد از اینکه قرعه کشــی 
کامل حــذف شــد، عرضه خــودرو مانند 
گذشته و از طریق خود خودروسازان انجام 

می شود.
مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت 
گفت: در واقع وقتی دیگر نقطه تمرکز نباشد 
و دیگر صف تشکیل نشود قاعدتاً مانند همه 
جای دنیا، خودروساز در سایت های فروش 
از طریــق نمایندگی هــای خود اقــدام به 

فروش خودرو خواهد کرد.
وی اضافــه کــرد: البتــه خودروســازان 
می تواننــد با اســتفاده از ســازوکار بورس 

نسبت به فروش خودرو نیز اقدام کنند.

وستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ملی اطلاعات تا سال آینده وزیر ارتباطات خبر داد؛ اتصال همه ر
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ورت بهره گیری از صندوق توسعه ملی   ۳ ضر
ح های نفتی در طر

 شــرکت ملی نفت ایران اعلام کرد: با توجه به شــرایط کشــور برای 
تامین مالی طرح های نفتی از صندوق توســعه ملــی ۳ ضرورت وجود 
دارد که شامل پیچیدگی و ســرمایه بر بودن این طرح ها، امکان تامین 
مالی ارزی خدمات و سرعت بخشــیدن به اجرای طرح های توسعه ای 
میادین نفتی و گازی است. شــرکت ملی نفت ایران در پاسخ به گزارش 
روزنامه شــرق با عنوان »نفت بدهــکار« اعلام کــرد: صنعت نفت به 
عنوان حیاتی ترین صنعت کشــور، به میزان زیادی تحت تأثیر شرایط 

بین المللی است. 
در حال حاضر ســرمایه گذاری در حوزه بالادســت صنعت نفت شامل 
اکتشاف، توســعه و بهره برداری از میادین نفت و گاز، به دلیل بالا بودن 
میانگین عمر تأسیسات سطح الارضی و ورود به نیمه دوم عمر میادین 
بزرگ و اصلی نفت حائز اهمیت اســت؛ چراکه هرگونه تأخیر و کوتاهی 
در تأمین سرمایه گذاری های مورد نیاز منجر به کاهش توان تولید نفت 
و گاز و فراورده های نفتی از سطح فعلی و کاهش سطح ایمنی و افزایش 

حوادث در مناطق عملیاتی می شود.
از سوی دیگر رســیدن به تولید ایمن و پایدار، توســعه میادین نفت و 
گاز، بازسازی و نوسازی تأسیســات و تجهیزات فرسوده نفتی، نوسازی 
واحدهــای بهره بــرداری و تأسیســات نمک زدایی و شیرین ســازی 
در مناطق عملیاتــی و روزآمدشــدن در پروژه های نفتی، مســتلزم 
ســرمایه گذاری های هنگفتی است که در شــرایط بین المللی حاکم 
بر کشــور، خروج ســرمایه گذاران خارجی و عدم امــکان تأمین مالی 
پروژه های نفتی توسط ســرمایه گذاران داخلی، صندوق توسعه ملی را 
به عنوان یکی از مهم ترین تأمین کنندگان منابع مالی طرح های عظیم 

نفتی تبدیل کرده است.
این مهم سبب شده تا صندوق توســعه ملی در چارچوب قوانین بودجه 
ســنواتی و قوانین برنامه پنج ســاله توسعه کشــور به عنوان جایگزین 
ســرمایه گذاران خارجی جهت تأمین مالی برخــی طرح های صنعت 
نفت ایران مورد توجه قرار گیرد. این صنــدوق با تأمین مالی طرح های 
توســعه ای میادین )نفتی و گازی( با اولویت میادین مشــترک به مدد 

صنعت نفت آمده است.
از مهم ترین ضرورت های بهره گیری از صندوق توســعه ملی به عنوان 
تأمین کننــده مالی این قبیــل طرح ها که اجــرای آنهــا از تکالیف و 
مسئولیت های اصلی شرکت ملی نفت ایران اســت، می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
۱- طرح های توســعه ای از لحاظ حجم فعالیت و پیچیدگی در دســته 

پروژه های با تکنولوژی بالا، سرمایه بر و گران می باشند.
۲- امکان تأمیــن مالی ارزی خدمات و تجهیــزات آنها گاهی در داخل 

کشور  وجود ندارد.
۳- سرعت بخشــیدن به اجرای طرح های توســعه ای میادین )نفتی 
و گازی( با اولویت میادین مشــترک با کشورهای همســایه همواره از 

اهمیت بالایی برخوردار بوده است.

بدیهی اســت در ازای دریافت این تســهیلات، علاوه بر توسعه میادین 
نفت و گاز )خصوصاً فازهای مختلف میدان گازی پارس جنوبی و تأمین 
امنیت انرژی کشــور(، منابع عظیــم درآمد ارزی برای کشــور ایجاد 

خواهد شد.
در بخشی از گزارش این روزنامه به ممنوعیت اختصاص منابع صندوق 
به شــرکت ملی نفت ایران )به عنوان یک شــرکت دولتی( اشاره شده 
است. در این خصوص لازم به ذکر اســت که تمامی تسهیلات اخذشده 
بابت طرح هــا و پروژه های نفت توســط شــرکت های پیمانکار بخش 
خصوص طرف قرارداد نفــت بوده که با تضمین شــرکت نفت صورت 
گرفته و شــرکت ملی نفــت ایران هیچ گونه تســهیلات مســتقیمی 
از صنــدوق دریافت نکرده اســت و فقــط از باب تضمیــن، متعهد به 

بازپرداخت محسوب می شود.
همچنین در بخــش دیگری از گــزارش آمده کــه پروژه های نفت 
اقتصادی نبــوده در حالی که از ســودآورترین پروژه های کشــور 

محسوب می شوند.
در این زمینه ذکر این نکته کافی اســت که همــواره صنعت نفت به 
اذعان مســئولین صندوق توســعه ملی به منظور بهره گیری منابع 
صندوق در ســودآورترین طرح ها و پروژه های کشور یکی از بهترین 
مشــتریان صندوق تلقی می شــود که در شــرایط معمول به دلیل 
ســودآوری بســیار بالای مورد انتظار طرح ها و پروژه ها در صنعت 
نفت و گاز، امکان بازپرداخت تســهیلات در کمتر از یک ســال هم 

ممکن خواهد بود.
 بدیهی اســت بازپرداخت تســهیلات اعطایی صندوق توســعه ملی 
می بایســت از محل منابع حاصل از فروش تولیدات این طرح ها انجام 

پذیرد که این امر به سه دلیل اصلی دچار اختلال شده است:
الف- در شرایط حاکم بر فضای بین المللی کشور و تحریم های ظالمانه 
اجرای این طرح ها گاهی با تأخیر مواجه شــده و این امر سبب گردیده 

زمان شروع دوره بازپرداخت تعهدات به تعویق بیفتد.
ب- از ســوی دیگر در زمینه فروش نفت خام کشور، صادرات نفت خام 
و میعانات گازی با محدودیت هایی مواجه شده که این امر تحقق منابع 
درآمدی شــرکت ملی نفت ایران بــرای ایفای تعهــدات بازپرداخت 
را با مشــکل مواجه کرده اســت.ج- بخش عمده این تسهیلات صرف 
توســعه فازهای مختلف میدان گازی مشــترک پارس جنوبی و تولید 
گاز شده است که گاز تولیدی آن با قیمت های تکلیفی بسیار پایین تر از 

قیمت های صادراتی آن در داخل کشور به مصرف می رسد.
نکته قابل توجه در وضعیت بدهی شرکت، این است که شرکت ملی 
نفت ایران به منظور توســعه میادین نفت و گاز بــا اولویت میادین 
مشــترک چند ده میلیارد دلار منابع مالی را از منابع مختلف تأمین 
اعتبار کرده که کل تعهــدات بازپرداخت آن بر عهده این شــرکت 
قرار گرفته است. این در حالی است که شرکت ملی نفت ایران از محل 
افزایش درآمد ناشــی از افزایش تولیدات نفت و گاز و ســایر مشتقات 
نفتی و گازی حداکثر ســهم ۱۴.۵درصدی را داشــته است که این امر 
سبب شده در کنار سایر دلایل ذکرشــده فوق، قانون گذار در چندین 

سال گذشته اجازه استمهال بدهی های شرکت را مصوب کند.

و نیر

 در حال حاضر ظرفیت شبکه سراسری کشور ۸۹ هزار 
و ۳۶۹ مگاوات اســت که از این مقدار ۷۲ هزار و ۶۱۴ 
مگاوات معادل ۸۱ % توســط نیروگاه هــای حرارتی 

تأمین می شود.

 افزایش ظرفیت نیروگاهی کشــور یکی از اهداف مهم 
دولت سیزدهم اســت و بر همین اســاس »علی اکبر 
محرابیان« وزیر نیروی ایــن دولت  در برنامه های خود 
افزایش ۳۵ هزار مگاواتــی ظرفیت نیروگاهی را عنوان 

کرده است.
البته  برنامــه  دولت در ســال اول آغاز بــکار خود، به 
مدار آوردن ۶ هزار مگاوات ظرفیــت جدید تولید برق 
توسط وزارت نیرو بوده است که رکورد بی سابقه ای در 

صنعت برق به شــمار می رود.با انجام به موقع تعمیرات 
نیروگاهــی و اقدام هــای مدیریتی، ضریــب آمادگی 
نیروگاه های حرارتــی در دوره اوج بار امســال به ۹۸ 

درصد بالغ شد.

برق

خریدار  همکاری ایران و روســیه مدتی 
اســت که رنگ جدیــدی به خــود گرفته 
و چارچــوب هــای محکــم تــری را پیدا 
کرده است، شــب گذشــته نیز وزیر نفت 
از ســرمایه گذاری ۴.۵ میلیــارد دلاری 
پیمانــکاران و ســرمایه گذاران روس در ۷ 
میدان نفتی ایران خبــر داد، موضوعی که 
به عنوان یک بازی دو ســر بــرد برای هر دو 

کشور شناخته می شود.
شانزدهمین نشست کمیســیون مشترک 
اقتصادی ایران و روســیه از هشتم آبان ماه 
به مدت ســه روز در روســیه آغاز شده که 
همکاری های فناورانه و آموزشــی با توجه 
به شــرایط جدید و نیازهای دو طرف یکی 
از محورهای عمده این نشســت است و دو 
کشــور بر آن تأکید دارند که در حوزه های 
مختلف بــه یکدیگر کمک کننــد. افزون  بر 
این، ساخت تجهیزات صنعت نفت همراه با 
انتقال فناوری و استفاده از توان شرکت های 
ایرانی از دیگر محورهــای مهمی بود که در 
نشست کمیسیون مشترک اقتصادی ایران 
و روســیه در بخش نفت و گاز پیگیری شد 
تا تجهیزات مورد نیــاز روس ها در این حوزه 
از سوی شرکت های ایرانی تأمین شود؛ این 
مورد در یادداشت تفاهمی لحاظ شده است.

تفاهم نامه توســعه میدان های مشــترک 
نفت و گاز ایران که میان شــرکت ملی نفت 
ایران و گازپروم امضا شده بود نیز در حاشیه 
این کمیسیون مشترک از ســوی معاونان 
وزیران دو کشــور پیگیری و قرار شد برنامه 
زمان بندی برای اجرایی شدن آن از سوی دو 
طرف نهایی شــود. همچنین روسیه در این 
نشست ها ابراز امیدواری کرد که تفاهم ها و 
توافق نامه هایی را کــه در حوزه نفت با ایران 
داشته است،   سریع تر به مرحله اجرا برساند.

نشســت  شــانزدهمین  در  روســیه 
کارگروه های کمیسیون مشترک اقتصادی 
ایران و روســیه ابــراز امیــدواری کرد که 
تفاهم ها و توافق نامه هایــی را که در حوزه 
نفت با ایران داشته است، سریع تر به مرحله 
اجــرا برســاند، همچنین در این نشســت  
توافق های بســیار خوبی در حوزه آب و برق 
انجام شــد تا روند اجرای پروژه هایی که در 
ایران در حال اجراســت از ســوی روس ها 
تسریع شود. آنطور که جواد اوجی وزیر نفت 
گفته تاکنون سرمایه گذاران و شرکت های 
روس قــرارداد ۷ میدان نفتــی و گازی را با 
ایران بــه ارزش ۴.۵ میلیــارد دلار نهایی 
کرده اند که بعضی از پروژه ها تاکنون ۷ تا ۳۵ 

درصد پیشرفت فیزیکی داشته اند.
وی با بیان اینکه به زودی با جمع بندی های 
انجام شده اسناد کلی توافق ها بین دو کشور 
امضا خواهد شــد، هیــچ زمانــی در تاریخ 
این قدر روابط ایران و روســیه به هم نزدیک 
نبوده است، گفت: باید همه ما از این فرصت 
طلایی در حوزه های انــرژی، حمل ونقل، 
اقتصادی، صنعت، بهداشت و درمان، بانکی 
و ... استفاده کنیم. در این میان همکاری دو  
کشور در زمینه بانکی از همه مهم تر به نظر 

می رسد.
وزیر نفت با اشــاره تحریم هــای احتمالی 
روســیه در ماه ژانویــه از ســوی آمریکا و 
اتحادیه اروپا گفت: سال هاســت که ایران با 
چنین تحریم هایی روبه رو اســت، بنابراین 
فرصت خوبی اســت تا بتوانیم تحریم ها را با 
کمک دو کشور بلااثر کنیم. بی شک بعضی 
از مسائل مطرح شده در مذاکرات اقتصادی 
میان ایران و روســیه برای اجرایی شدن به 
حمایت مجلس شورای اسلامی نیاز دارد که 
امیدواریم این مهم نیز انجام شود.   گسترش 
همکاری هــای دوجانبــه ایران و روســیه 

تحریم های بین المللی را بی اثر خواهد کرد.
اوجی با اشــاره بــه برگزاری پیش جلســه 
هماهنگــی بــا نماینــدگان کارگروه های 
مختلف طرف ایرانی کمیســیون مشترک 
اقتصادی ایران و روسیه برای بررسی اسناد 
تدوین شده به منظور مذاکره و امضای سند 
نهایی همکاری های تهران-مســکو گفت: 
در چند ماه گذشــته در قالب کارگروه های 
مختلف بحث های مربوط بــه حوزه بانکی، 
انرژی، حمل ونقل، بهداشت، اقتصادی و ... با 
وزارتخانه ها و دستگاه های ذی ربط در محل 
وزارت نفت پیگیری شــده است، هم زمان 
با ایــن نشســت ها مســئولان و مقام های 
روس با ســفر به ایران برای ارتباط بیشــتر 
نشست هایی را با مسئولان ایرانی داشته اند 
که در این زمینه ســفارت ایران در روسیه 

کمک شایانی به وزارت نفت داشته است.
وزیر نفت به ظرفیت های ایران و روسیه در 
حوزه های مختلف و تحریم بودن دو کشور 

اشــاره کرد و گفت: دو کشــور می توانند با 
همکاری یکدیگر تحریم های بین المللی را 
بی اثر کنند و فردا در شــانزدهمین نشست 
کمیســیون مشــترک اقتصادی دو کشور 
توافق ها و تصمیم های دو طرف نهایی و امضا 
خواهد شــد، ضمن آنکه توافق نامه ای کلی 
نیز بین دو کشور امضا می شــود.   در آینده 
سطح روابط دو کشــور روزبه روز به ویژه در 

حوزه اقتصادی افزایش می یابد.

استقبال سرمایه گذاران روسی
 برای حضور در هاب های پتروشیمی، 

نفت و گاز ایران
در نشست هیئت های تجاری ایران و روسیه 
ظرفیت ها و مشــوق های قانونــی و بالقوه 
مناطق آزاد تجاری ایــران برای طرف های 
روســی به خوبی بازگــو شــده و آنطور که 
نصــرالله ابراهیمــی سرپرســت دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 
و ویــژه اقتصــادی گفته در این نشســت 
ســرمایه گذاران روســی بــرای حضور در 
هاب های پتروشیمی، نفت و گاز، فرودگاهی 
و... ایــران اســتقبال کردنــد.   همان طور 
که پیــش از ایــن از دولت فدرال روســیه 
درخواســت کرده بودیم در این جلســات 
شاهد حضور شــرکت های بزرگ روسی در 
حوزه های مختلف بودیم که خوشــبختانه 
این شرکت های روسی مذاکرات اقتصادی 
جدی با همتایــان ایرانی خــود در زمینه 
سرمایه گذاری مشترک در طرح های میان 

دو کشور انجام دادند.
وی ادامــه داد: در نشســت هیئت هــای 
تجاری ایران و روســیه شاهد حضور معاون 
وزیر توسعه اقتصادی روســیه، رئیس اتاق 
بازرگانی روسیه و نمایندگان تجاری ایران 
در روســیه و نماینــدگان تجاری روســیه 
در ایــران بودیم. در این نشســت حاضران 
بر تقویــت روابط اقتصــادی و دیپلماتیک، 
حمایت از ســرمایه گذاران دو کشور تأکید 
کردند، ضمن آنکه توانستیم در این نشست 
ظرفیت ها و مشــوق های قانونــی و بالقوه 
مناطــق آزاد تجــاری کشــورمان را برای 
طرف های روســی به خوبی بازگو کنیم که 
با اســتقبال ســرمایه گذاران روسی برای 
حضور در هاب های پتروشیمی، نفت و گاز و 

فرودگاهی و... مواجه شد.
سرپرست دبیرخانه شــورای عالی مناطق 
آزاد تجــاری، صنعتــی و ویــژه اقتصادی 
افــزود: مقرر شــد هیئت های تجــاری دو 
طرف با استفاده از ســازوکارهای قانونی و 
دیپلماتیک بعد از این نشســت در دو کشور 
حضور یابنــد و از نزدیک بــا ظرفیت های 
اقتصادی مناطق آزاد دو کشور آشنا شوند. 
همچنین ایجاد اتحادیه اقتصادی مشترک 
بــرای مناطــق آزاد بین دو کشــور یکی از 
اصلی ترین اهــداف نشســت هیئت های 
تجاری دو کشــور اســت که در فاز نخست 
برنامه ریزی شــده تــا میان مناطــق آزاد 
لوتوس آســتاراخان، انزلی و چابهار رابطه 
ایجاد کنیم و برای آینــده در نظر داریم این 
ارتباط را تا منطقــه آزاد موندرا بمبئی هند 
توســعه دهیم.   در این نشست از بانک های 
خصوصــی و دولتی روســی دعوت شــد 
در بســتر مقرراتــی مشــخص و واحد در 
مناطق آزاد مشــترک میان دو کشــور به 
فعالیت بپردازند، همچنیــن از این بانک ها 
درخواست شــد در صورت تمایل اقدام به 
تشــکیل بانک های آفشــور و همین طور 
بورس بین الملل کنند تا به بازار سرمایه دو 

کشور به لحاظ تبادلات بانکی کمک شود.

تقویت همکاری های ایران 
و روسیه برای ساخت و تأمین کالای 

صنعت نفت
در این نشست طرف روس و ایرای از تمایل 
اخود برای اســتفاده از ظرفیت های موجود 
در ســاخت و تأمین کالا میان دو طرف خبر 
داند،  برزو قنبری مدیر پشــتیبانی ساخت 
و تأمین کالا شــرکت ملی نفــت ایران در 
این رابطه گفت: پیش از این نشســت های 
فشرده ای برای تفاهم نامه ایران و روسیه در 
زمینه همکاری های مشــترک برگزار شده 
بود، در زمینه پشــتیبانی ســاخت و تأمین 
کالا، ایران بیشــتر جنبه انتقــال فناوری 
و ورود دانــش فنی و فناوری هــای جدید 
به داخل کشــور، همچنین ســاخت داخل 

تجهیزات خاص را مدنظر دارد.
وی با اشــاره بــه اینکه روســیه توانمندی 
بالایــی در زمینه ســاخت و تأمیــن کالا 
دارد، افزود: در برخــی مواقع، منابع داخلی 
ما ظرفیــت لازم را برای ســاخت و تأمین 
کالا ندارد کــه در خصوص ایــن موضوع، 
ما به صــورت مــوردی با طــرف روس در 
حــال مذاکره هســتیم و نشســت هایی با 
شرکت های روســی توانمند در این زمینه 
داشته ایم، براین اســاس در آینده نزدیک 
این همکاری به صورت قراردادهای ساخت 
داخل و انتقال فناوری از سوی شرکت های 

روسی با شرکت های داخلی آغاز می شود.
مدیر پشــتیبانی ســاخت و تأمیــن کالا 
شــرکت ملی نفت ایران، افزایش توانمندی 
و هم افزایی را به عنوان مهم ترین موضوعی 
یاد کرد که در این نشســت مدنظر قرار دارد 
و تصریح کــرد: دو طرف برای اســتفاده از 
ظرفیت های یکدیگر برای ارتقا و بهره وری 
بالاتر در موضوع نفــت، گاز و انرژی تمرکز 
دارند. موضوع استفاده از توانمندی روسیه 
برای ایران، با توجه به ســاختاری که وزارت 
نفت تعریف کرده، اســتفاده از فناوری های 
روز و انتقال فناوری و ســاخت داخل کردن 
تجهیزات خاص با اســتفاده از ظرفیت های 

شرکت های آن کشور است.
وی درباره موضوع  ظرفیت ایران برای طرف 
روس نیز گفت: در برخی موارد روس ها نیز 
به مواد، کالا و حتی دانش فنی ما نیاز دارند 
که این نیاز را اعلام کرده انــد و با همکاری 
ســازندگان داخلی ایران این موضوع مورد 

بررسی قرار می گیرد تا تصمیم گیری شود.

ایران و روسیه همکاری های بسیار خوبی 
در زمینه انرژی ریل گذاری کرده اند

در مجموع در نشســت های اخیــر ایران و 
روســیه همکاری های بســیار خوبی را در 
زمینه انــرژی ریل گــذاری کرده اند، یکی 
از این حوزه هــا بخش ســرمایه گذاری در 
میدان های نفتی و گازی اســت. طبق گفته 
های کاظم جلالی ســفیر ایران در روســیه 
روابط جمهوری اســلامی ایران و روســیه 
روزبه روز در حال توســعه و گسترش است. 
این توسعه روابط در دو رویکرد قابل ارزیابی 
اســت؛ یک مورد آن بحث همســایگی دو 
کشــور و مســئله دوم نزدیکی نگاه ایران و 
روسیه در عرصه جهانی است. ایران و روسیه 
در بحث مدیریت جهانی، همچنین ساختار 
قدرت جهانی نگاه مشترک و نزدیکی دارند.

وی معتقد اســت: همین نزدیکــی نگاه ها 
در دو کشــور ما را بر آن می دارد که بتوانیم 
روابط خود را بیش از گذشته توسعه دهیم. 
خوشبختانه ایران و روسیه در حوزه امنیتی، 
سیاســی، دفاعی و نظامی از گذشته روابط 
خوبی داشــته اند و امروز نیــز روابط در این 

بخش ها در حال رشــد و توسعه است، اما به 
هر حال در حوزه روابط مربــوط به تجارت 
و اقتصاد نقص هایــی وجود دارد.   هم اکنون 
در دورانــی قــرار داریــم که پس از ســفر 
رئیس جمهوری به روسیه در بهمن ماه سال 
۱۴۰۰، ریل گذاری های جدیدی در روابط 
دو کشور ایجاد شده اســت، البته برای این 
ریل گذاری باید برخی موانع را از بین ببریم 
که یکی از این موانع بحث مربوط به کریدور 

و ترانزیت است.
ســفیر ایران در روســیه با یادآوری اینکه 
حجم تجــارت ایــران و روســیه در حال 
افزایش اســت، افــزود: در گذشــته به یاد 
دارم کــه در گزارش ها عنوان می شــد که 
چون ایران و روســیه هــر دو دارای انرژی 
هســتند پس رقیب یکدیگرند و نمی توانند 
با هم همکاری داشــته باشند. خوشبختانه 
این رویکرد تغییر کرده اســت. امروز ایران 
و روسیه همکاری های بســیار خوبی را در 
زمینه انــرژی ریل گــذاری کرده اند. یکی 
از این حوزه هــا بخش ســرمایه گذاری در 
میدان های گازی و نفتی ایران اســت که به 
نظر می رسد شرکت های مختلف روسی در 
این حوزه فعال هســتند و فعالیت های خود 

را افزایش داده اند.
وی از ســوآپ انــرژی و فرآورده های نفتی 
به عنــوان بخش دیگــر همــکاری ایران و 
روســیه نام برد و افــزود: در این خصوص 

همکاری های جدی را انجام می دهیم.

حجم مبادلات تجاری ایران و روسیه 
افزایش می یابد

مهدی پورآزادی معــاون اداره مطالعات و 
ســازمان های بین المللی بانک مرکزی نیز 
با اشــاره به مذاکرات گســترده بانک های 
مرکزی ایران و روسیه در گذشته از احتمال 
نهایی شــدن تفاهم ها در نشســت جاری 
همکاری های اقتصادی دو کشور خبر داد و 
گفت: امید می رود با نهایی شدن تفاهم های 
کنونی شاهد افزایش حجم تجاری دو طرف 
باشیم. در نشست های گذشته سند تفاهم 
بین بانک های مرکزی دو کشــور امضا شده 
بود،   مســائل در حوزه بانکی به طور طبیعی 
تمامی حوزه هــای اقتصادی دو کشــور را 

پوشش می دهد.
وی مهم ترین مســئله در دستور کار هیئت 
ایرانی بانک مرکزی را تفاهــم برای مبادله 
ارزهای ملی دو کشــور دانست و گفت: این 
اتفاق مبارکی است که می تواند در افزایش 
حجم تجاری دو کشور تأثیر بسزایی داشته 
باشد. از دیگر مســائل مهم در این نشست 
تعیین ســازوکار تســویه تجاری دوجانبه 
و چندجانبه اســت همچنیــن تفاهم برای 
مســائل مرتبــط بــا اســتفاده از ظرفیت 
پیام رسان های مالی دو کشور در دستور کار 
است که با توجه به مذاکرات خوب گذشته و 
تفاهم های خوبی که در این اجلاس در حال 
نهایی شدن است، می توان امیدوار بود که از 
این ظرفیت بــرای افزایش حجم تجاری دو 

کشور استفاده کنیم.

کارشناسان چه می گویند؟
محمــد خطیبی - نماینده ســابق ایران در 
اوپک با اشــاره به همکاری هــا و مذاکرات 
اخیر ایران و روســیه و تاثیــر آن بر صنعت 
نفت ایران، به ایســنا گفت: قطعا این مساله 
می تواند به نفع ایران باشــد؛ ما در حداقل 
سه سازمان انرژی پیمان بسته ایم و حضور 
در ایــن ســازمان ها می تواند به توســعه 
روابط کمک کند، ضمــن اینکه روس ها در 

بسیاری از شــرکت ها در بخش بالادستی 
سرمایه گذاری کردند و این شرکت ها توان 
این را دارند که هم در بخش بالادستی و هم 

در بخش پایین دستی توسعه را رقم بزنند.
وی با اشــاره به رقابت ایران و روسیه و تاثیر 
این مســاله در پیشــبرد اهداف، گفت: این 
مســاله می تواند تبدیل به همکاری شود، 
اگر این اتفاق بیفتد، هر دو طرف می توانند 
ســود ببرند، بنابراین ایــن تعامل می تواند 
تبدیل به فضایی شود که در آن، هر دو طرف 

بتوانند منافعی را بدست آورند.
به گفته این کارشناس، همه این موارد باید 
در قالب شرکت ها دیده شــود و دولت ها از 
شــرکت ها حمایت کنند تا این دو کشور در 
یک فضا با یکدیگر همــکاری کنند، امکان 
فعالیت های مشــترک نیز برای دو کشــور 
وجود دارد که اجــرای آن نیازمند پیگیری 
و حمایت دولت هاســت تا بتوانــد نتیجه 

مطلوب را حاصل کند.
نماینده ســابق ایران در اوپک با اشــاره به 
تاثیر این روابط در برهم زدن سیاست های 
آمریکا علیــه ایران، روســیه و چین، گفت: 
بحثــی بود کــه کشــورهایی کــه تحریم 
هستند با یکدیگر کلوپ تحریمی ایجاد و به 
همدیگر کمک کنند؛ حداقل این سه کشور 
می توانند  با اتحاد با هــم کارهای بزرگی را 
انجام دهند و تبدیل به یک قدرت شــوند و 
کشــورهای دیگر نیز می توانند با آن ها کار 
کنند. هرچــه روابط این کشــورها افزایش 
یابد، موجب گسترش همکاری ها می شود 

و می تواند تحریم ها را خنثی کند.
همچنین جواد یارجانی  مدیرپیشــین امور 
اوپک و روابط با مجامــع انرژی وزارت نفت  
در همین راســتا به ایســنا گفت: هرچقدر 
همکاری های مشــترک را با شــرکت های 
مختلف بدون توجه به ملیت آن ها افزایش 
دهیم، خصوصــا آنهایی کــه توانایی هایی 
را در ســطح بین المللی دارند،   بــه نفع ما 
خواهد بود. درست اســت که صنعت نفت 
ســابقه فعالیــت ۱۰۰ ســاله دارد اما این 
صنعت بین المللی و در حال پیشرفت بوده 
و لازم است که در سطح بین المللی شرایط 
فراهم شود و با شــرکت هایی که تجارب و 

موفقیت هایی دارند، همکاری کنیم.
وی با تاکید بر اینکه این مساله توان داخلی 
ما را افزایش می دهد، تصریــح کرد: برخی 
گمان می کنند اگر با شــرکت های خارجی 
همــکاری کنیم، آن ها اطلاعــات خود را از 
ایرانی ها دریغ می کنند، درحالی که اینطور 
نیست. ما نمونه هایی داریم که شرکت های 
بزرگی که اکنون در ایران فعال هســتند، از 
طریق همین همکاری ها توســعه یافته اند. 
اکنون این شــرکت ها توانمند هســتند؛ تا 
جایی که حتی در خارج از کشــور فعالیت 

می کنند.
به گفته این کارشناس ارشــد حوزه انرژی 
هر نوع همکاری با کشــورهای دیگر مثبت 
است و امیدواریم بعد از تحریم های ظالمانه 
بتوانیم با تواناترین شرکت های خارجی به 
خصوص در قســمت هایی که امکانات ما از 
نظر مالی و سرمایه ای و یا از نظر تکنولوژی 
کم است، مانند فعالیت در دریاها، آب های 
عمیــق و همینطــور حوزه هایــی کــه با 
کشورهای دیگر مشترک هستیم، گام های 

بیشتری را برداریم.
یارجانی با اشاره به رقابت روسیه با ایران در 
حوزه نفت، گفت: در اینکه هر کشــوری به 
دنبال منافع خود است، شــکی نیست، اما 
باید توجه داشــت که شــرکت هایی وجود 
دارند که منافع شــان را دنبــال می کنند، 
شــرکت های روســی بســیاری در سطح 
بین المللی به دنبال توســعه همکاری های 
خود بــا کشــورهای دیگر هســتند و لازم 
اســت که ایران نیز بــا این شــرکت ها در 
راســتای منافع ملی خود همکاری داشته 
باشــد و توانایی های تولید را افزایش دهد.

در کمیســیون مشــترک اقتصادی ایران و 
روسیه نمایندگانی از وزارت نفت، خارجه، 
امور اقتصاد و دارایی، راه و شهرسازی، نیرو، 
علوم، تحقیقات و فناوری، جهاد کشاورزی، 
ورزش و جوانــان، ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعات و نمایندگانی از ریاست جمهوری، 
مجلس شــورای اسلامی، ســتاد نیروهای 
مسلح، شورای  عالی مناطق تجاری، صنعتی 
و ویژه اقتصادی، سازمان انرژی اتمی، بانک 
مرکزی، صندوق توسعه ملی، سازمان ملی 
اســتاندارد، اتاق بازرگانــی و مرکز تجاری 
ایران در روسیه حضور دارند که با همتایان 
خود به گفت وگوی کارشناسی برای تدوین 

اسناد همکاری می پردازند.

ظرفیت تولید برق کشور از ۸۹ هزار مگاوات فراتر رفت
آگهی مفقودی

برگ ســبز وسند وکارت سواری سمند LX رنگ سفيد مدل 1399به شماره شهربانی 
ایران 64_716ج26بــه نام محمد رضا صدر ابادی به کد ملی 4450059220مفقود 

گردیده واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.
یزد

آگهی مفقودی
 139B0038519 مدل 1393رنگ سفيد به شماره موتورPARSTU5برگ سبز سواری پژو
وشاســی NAAN11FC6EK671125وشــهربانی ایران 83_471س71به نام سيد 

محمد حسين موسوی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط ميباشد.
یزد
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مدیرکل درمان غیرمستقیم سازمان تأمین  اجتماعی:
مطالبات مراکز طرف قرارداد تامین اجتماعی 

ودی پرداخت می شود به ز
 مدیرکل درمان غیرمســتقیم ســازمان تأمین اجتماعی گفت: هفته 
گذشــته ۳۰ هزار میلیارد ریال از مطالبــات داروخانه ها و مراکز طرف 
قرارداد این سازمان پرداخت شــد و بخش دیگری از این مطالبات نیز 

به زودی پرداخت خواهد شد.
به گزارش ســازمان تأمین اجتماعی، شــهرام غفاری افزود: ســازمان 
تأمین اجتماعــی در اجرای طرح دارویــار، همکاری کامل داشــته و 
مطالبات داروخانه هــا از محل این طرح را نیز تا شــهریور ماه پرداخت 
کرده و تنها مطالبات دو ماه شهریور و مهر باقی مانده است که به زودی با 

حمایت مجلس شورای اسلامی و همکاری دولت پرداخت خواهد شد.
مدیرکل درمان غیرمســتقیم ســازمان تأمین  اجتماعی تأکید کرد: 
بیمه شــدگان تأمین  اجتماعی بدون هیچ مشکلی می توانند با مراجعه 

به مراکز طرف قرارداد، خدمات مورد نیاز خود را دریافت کنند.  
وی در باره مصاحبــه اخیر یکی از اعضای انجمن داروســازان مبنی بر 
تخصیص مستقیم یارانه طرح دارویار به داروخانه ها نیز گفت: سازمان 
تأمین اجتماعی مخالفتی با این پیشــنهاد ندارد؛ هرچند این مســاله 
تصمیمی است که در ســطوح مدیریتی بالاتر و توسط سیاستگذاران 
باید گرفته شــود. جمیل حق پرســت،  معــاون برنامه ریــزی، مالی و 
پشتیبانی ســازمان تأمین اجتماعی نیز پیش از این )سه شنبه ۳ آبان 
۱۴۰۱( گفته بــود: پرداخت به موقــع مطالبات مراکز طــرف قرارداد 
همــواره از اولویت هــای ســازمان تأمین اجتماعی اســت و با وجود 
افزایش قابل توجه هزینه های ســازمان که فقط پس از اجرای افزایش 
۳۸ درصدی حقوق بازنشستگان سایر ســطوح، ماهانه ۲۶۰۰ میلیارد 
تومان افزایش یافته اســت در هفته جاری پرداخــت بخش دیگری از 

مطالبات مراکز درمانی اعم از دولتی و خصوصی آغاز شد.
وی همچنین اعلام کرده بود: در نخستین مرحله از پرداختی ها، )سوم 
و چهارم آبان( بیش از ۳۰ هزار میلیارد ریــال از مطالبات داروخانه ها و 
مراکز درمانی طرف قرارداد پرداخت خواهد شــد.طرح ملی دارویار از 
۲۳ تیر ماه ۱۴۰۱ در راســتای سیاســت های کلی نظام سلامت مبنی 
بر مدیریت منابع از طریق نظام بیمه ای آغاز شــد.  اصلاح سیاست های 
ارزی دارو،  توزیع یارانه )دارو( متناسب با نیاز بیماران، بهره مندی همه 
دهک های جامعه از یارانه، ثبــات در پرداخت از جیب بیماران و اجرای 
بیمه همگانی برای آحاد مردم از اهداف اصلی این طرح به شمار می رود.  

در راســتای اجرای این طــرح ۶ هــزار میلیارد تومان برای پوشــش 
گروه های فاقد بیمه در قانون بودجه ۱۴۰۱ تصویب شــده اســت؛ سه 
دهک اول جامعه )حــدود ۶ میلیون نفر( بــدون مراجعه حضوری و به 

صورت رایگان توسط سازمان بیمه سلامت تحت پوشش قرار گرفتند.
محمد مهدی ناصحی رئیس سازمان بیمه سلامت ایران نیز ۳ آبان ماه 
۱۴۰۱ اعلام کرد: ۲۷ قلم داروی پر مصرف و دیابتیک به زودی در طرح 

دارویار تحت پوشش قرار می گیرد.

سرپرست معاونت علمی و فناوری مطرح کرد
ظرفیت صادرات ۱۵ میلیارد دلاری در حوزه 

ویی گیاهان دار
سرپرســت معاونت علمی و فناوری گفــت: می توانیم بــا اقداماتی به 
گردش ۱۵ میلیارد دلاری در ســال در حوزه گیاهــان دارویی امیدوار 
باشــیم.دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در افتتاحیه ششمین دوره 
نمایشگاه و جشنواره گیاهان دارویی، فراورده های طبیعی و طب سنتی 
ایران که در محل مصلی تهران برگزار شــد گفت: ما در کشوری زندگی 
می کنیم که نســبت به تمام مناطق دنیا با فراوانــی گونه های گیاهی 
مواجه است و از میان ۸ هزار گونه گیاهی در ایران، ۲۳۰۰ گونه گیاهان 

دارویی هستند.
وی افزود: از این تعداد ۱۸۰۰ گونه نیز مختص اقلیم ایران است.

سرپرســت معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری بــا بیان اینکه 
این میزان گونه گیاهی در کشــور ظرفیت ملی ما در این حوزه به شمار 
می رود، گفت: مــا در حوزه گیاهان دارویی، طب ســنتی و طب مکمل 
اسناد با ارزشی داریم به طوری که ســندی مرتبط با گیاهان دارویی در 

شورای عالی انقلاب فرهنگی مصوب شده است.
وی با بیان اینکه این ســند ظرفیت بزرگی برای حوزه گیاهان دارویی، 
طب ســنتی و فرآورده های طبیعی به وجود آورده اســت، عنوان کرد: 
ظرفیت هایی که در این سند دیده شده گردش ۳ میلیارد دلاری در این 

حوزه است که بسیار امید بخش است.

سرپرســت معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری بــا بیان اینکه 
این میزان گــردش مالی فرصت طلایی را برای جوانان و شــرکت های 
دانش بنیــان ایجاد می کند، ادامــه داد: در صورتی کــه مواردی چون 
پالایش گیاهان دارویی و متابولیت های ثانویه را به این فرصت ها اضافه 
کنیم می توانیم به گردش ۱۵ میلیارد دلاری در ســال در حوزه گیاهان 
دارویی امیدوار باشــیم.دهقانی با تاکید بر ضرورت حمایت نهادهایی 
همچون وزارت بهداشت و جهاد کشاورزی برای توسعه گیاهان دارویی 
گفت: با توســعه ســلامتکده ها، دانشکده های طب ســنتی و مکمل 

می توانیم امید داشته باشیم که در آینده این حوزه توسعه یابد.
سرپرســت معاونت علمی و فنــاوری افــزود: طب مکمل بــه دلیل 
عدم توجه تاریخی صد ســاله نیاز به حمایت بیشــتر دارد و می توانیم 
فرصت هایی در حــوزه گیاهان دارویــی ایجاد کنیم امــا در این میان 
می توانیم ارزش افزوده زیادی را با توســعه بازارهای جانبی آن متصور 
شــویم.وی گفت: یکی از گیاهانــی که می توانــد امیدبخش در حوزه 
گیاهان دارویی باشد نمونه گیاه باریجه است که خاستگاه آن در کشور 
ما بوده و صمغ آن کیلویی ۳۰ دلار صادر می شود اما با ارزش افزوده هزار 
میلیارد دلاری به ایران باز می گردد.دهقانی با اشــاره به نقش معاونت 
علمی در حوزه گیاهــان دارویی گفت: این معاونت به عنوان دســتگاه 
هماهنگ کننده به منظور توســعه فناوری گیاهــان دارویی، فراورده 
طبیعی، اســانس، عطر، مواد آرایشی و بهداشــتی، طب سنتی، ستاد 

توسعه گیاهان دارویی راه اندازی شده است.

شهر

رئیس قوه قضائیه طی نامه ای بــه همتای عراقی خود 
خواســتار تســریع در محاکمه عاملان ترور ســردار 
ســلیمانی شــد.به نقل از مدیریت ارتباطات و اطلاع 
رســانی معاونت امور بین الملل قوه قضائیه و ســتاد 
حقوق بشر، حجت الاسلام والمســلمین محسنی اژه 
ای، رئیس قــوه قضائیه جمهوری اســلامی ایران طی 
نامه ای به فائق زیدان، رئیس شورای عالی قضائی عراق 
ضمن ابراز خرســندی از برگزاری ســه دور مذاکرات 
کمیته تحقیقات مشــترک میان مقامــات قضائی دو 
کشــور، نتایج حاصل از این همکاری مشترک را نشان 
دهنده اراده دو کشــور جهــت مبارزه با تروریســم، 

برقــراری عدالــت، حفــظ صلــح و امنیت 
و گســترش روابط دوســتانه بــه خصوص 

همکاری های دوجانبه قضائی دانست.
رئیس قوه قضائیه بــا تاکید بــر اینکه ترور 
ســپهبد شــهید حاج قاســم ســلیمانی، 
ابومهدی المهنــدس و ۸ نفــر از همراهان 
ایشــان توســط دولت مردان آمریکا و سایر 

ایادی آن ها در خاک عراق مغایر بــا صلح و امنیت بین 
المللی است، افزود: این اقدام تروریستی منجر به نقض 
حاکمیت دو کشور، اصول مسلم شناخته شده حقوق 
بین الملــل و همچنین نقض تعهدات بیــن المللی در 

خصوص حمایت از شــخصیت های رسمی 
مورد حمایت بین المللی شده است.

حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای، 
تصریح کــرد: اگر چه این اقدام تروریســتی 
توسط رئیس جمهور وقت آمریکا با مشارکت 
برخی مقامات رسمی و سایر کشورها صورت 
گرفته است، لکن سمت آن ها مانع مسئولیت 
و مجازات نیست و اقدامات آغاز شده در دستگاه قضائی 
عراق نیز نشــان دهنده عزم و اراده آن کشــور جهت 
دستگیری، محاکمه و مجازات این جنایتکاران است.

رئیس دستگاه قضا در ادامه یادآور شد: لازمه برقراری 

عدالت، رعایت اصل ســرعت در رســیدگی اســت. با 
توجه به اینکه اقدام تروریســتی مذکور در خاک عراق 
روی داده و از زمان وقوع آن بیش از دو ســال گذشــته 
است صدور دســتور تسریع در رســیدگی، محاکمه و 
مجازات مرتکبان این جنایت مورد درخواســت ملت 
ایران می باشــد. در این راســتا، قوه قضائیه جمهوری 
اســلامی ایران همچنان آماده تــداوم همکاری ها با 
دســتگاه قضائی جمهوری عراق است.حجت الاسلام 
و المسلمین محسنی اژه ای، در پایان از درگاه خداوند 
متعال برای دولت و ملت دوســت و بــرادر جمهوری 

عراق، توفیق و سربلندی مسألت کرد.

معاون آموزشــی وزارت علوم گفت: از سال جاری ۲۰ 
درصد رشــته های مقاطع کارشناســی و کارشناسی 
ارشــد به کارشناســی حرفه ای و کارشناســی ارشد 

حرفه ای اختصاص خواهد یافت.
قاســم عمو عابدینی با اشــاره به پذیرش دانشــجوی 
کارشناســی حرفه ای گفــت: کارشناســی حرفه ای 

یک مدل جهانی اســت و شــخصی که وارد یک رشته 
دانشــگاهی می شــود اگر قصد دارد شــاغل شــود، 
واحدهایی را طی کنــد که در آن حرفــه مهارت های 

بالاتری را کسب کند.
وی ادامه داد: به عنوان مثال رشته مهندسی مکانیک، 
۸۰ الی ۹۰ واحد را مانند تمام دانشــجویان آن رشته 

طی می کند، اما ۴۰ الی ۵۰ واحــد باقی مانده را خاص 
یک صنعت مانند خودرو، کشــتی ســازی و هواپیما 
ســازی طی می کند.وی افزود: ایــن واحدها از ارتباط 
صنعت و دانشــگاه تعریــف می شــود و صنعت اعلام 
می کند که فــارغ التحصیل مــورد نیــاز وی باید چه 
واحدهایــی را طی کند.عموعابدینــی گفت: از همین 

رو نام این دوره »کارشناســی حرفه ای« است .معاون 
آموزشی وزارت علوم افزود: دانشــجو با گذراندن این 
دوره زمانی کــه فــارغ التحصیل می شــود توانمند 
اســت و جذب صنعت می شــود.عموعابدینی تاکید 
کرد: با اجرای آن ۲۰ درصد رشــته های کارشناسی و 

کارشناسی ارشد به این سمت خواهند رفت.

قضایی

آموزش

خریــدار  کوتاه کــردن دســت مافیا از 
زباله هــای پایتخــت از جملــه محورهای 
فعالیت مدیریت شهری محسوب می شود 
کــه عملیاتــی شــدن آن از ســوی مافیا 

مقاومت هایی را همراه خواهد داشت.
کولی کتفی های زیادی بــرای بازیافت غیر 
رســمی زباله در تهران فعالیت می کنند که 
اکثریت آن ها را کودکان تشکیل می دهند؛ 
کودکانی که ذی نفعان اصلــی زباله دزدی 
نیســتند و با اینکه تــا کمــر در زباله خم 
می شــوند اما بنا به ادعای برخی مسئولین 
شهری، پول ناشی از جمع آوری غیر رسمی 
زباله از سطح شــهر در جیب رؤسای آنان یا 

همان مافیای زباله می رود.
بر اســاس گــزارش یکــی از رســانه های 
رسمی، شــهرداری تهران ســالانه حدود 
۱۹۰ میلیارد تومان از محــل زباله دریافت 
می کند؛ در حالــی که مدیریــت هر کیلو 
زباله در تهران به طور میانگین ۲۵۰ تومان 
هزینه برای شــهرداری دارد که در مجموع 
مبلــغ ۵۰۰ میلیارد تومان در ســال هزینه 
پسماند می شود، یعنی حدوداً ۳۰۰ میلیارد 
تومان هزینه روی دست شهرداری می ماند 
که بــه عبارتی هزینه ای اســت که از جیب 
شهروندان تهرانی می رود. منبعی که برای 
عده ای میلیاردها تومــان درآمد دارد ولی با 
اقدامات غیر قانونی و بی تدبیری مسئولان 
شهری در همه ادوار، دست مدیریت شهری 
از این درآمد کوتاه شــده و در عوض مافیای 

زباله در پایتخت را رقم زده است!
اغلب مسئولان شــهری وجود مافیای زباله 
را تائید کرده اند. محســن هاشــمی رئیس 
سابق شورای شــهر تهران طی یادداشتی 
در ســال گذشــته از وجود مافیای زباله در 
تهران خبــر داد و آن را از موانع طرح جامع 
پســماند برشــمرد. به علاوه اینکه مرتضی 
طلایی؛ عضو اســبق شورای شــهر تهران 
نیز در ســال ۱۴۰۰ عنوان کرده که گردش 
مالی روزانه پســماند خشک در شهر تهران 
حدود ۲۰ میلیارد تومان اســت؛ همچنین 
شهرداری تهران در گزارشــی در سال ۹۹ 
تعداد افراد زباله گرد را در کشــور حدود ۱۴ 

هزار نفر اعلام کرد که حــدود ۴۷۰۰ نفر از 
آن ها غالباً کودکان و در شــهر تهران فعالند 
حال شهرداری طرحی دارد و قرار است که با 
اجرای آن مشکل همیشگی زباله دزدی در 

تهران حل شود.

زباله های تهران از دسترس کوله 
کتفی ها خارج می شوند

علیرضا زاکانی با اشــاره به اینکه در شــیوه 
جدیــد نظافــت شــهر تهــران زباله ها از 
دســترس کوله کتفی ها خارج می شــوند، 
از قرارگیری پوشــش برای مخــازن زباله 
پایتخت در آینده خبــر داد و گفت: با انجام 
این طرح زباله ها دیگر در دسترس نخواهند 
بود و در مخــازن هم امکان دسترســی به 

آن ها گرفته می شود.

کارشکنی مافیای زباله علیه ساماندهی 
پسماند تهران

شــهرداری تهران ایــن روزها بــا افتتاح 
نخســتین مرکز مدیریت یکپارچه پسماند 
شــهری )MRF( و ۵۵ غرفــه دریافــت 

پســماند خشــک از افزایش بازیافت زباله 
خبر می دهد؛ این در حالی است که افزایش 
بازیافــت می توانــد ارتباط مســتقیمی با 
کاهش دسترســی مافیای زبالــه به طلای 
کثیف شود. از ســوی دیگر با ایجاد درپوش 
برای سطل های زباله دســت های این مافیا 
از ســرمایه های پایتخت کوتاه می شــود و 
می توان این پیش بینی را داشت که مافیای 
زباله علیه شــهرداری تهران اقداماتی انجام 

خواهد داد.
در همین راســتا محمد مهــدی عزیزی؛ 
مدیرعامل ســازمان مدیریت پســماند در 
پاسخ به این سوال که آیا کارشکنی در رابطه 
با آغاز اقدام به ساماندهی پسماند در تهران 
شــده اســت یا نه، تاکید کرد: بله اقداماتی 
صورت گرفتــه کــه نمی تــوان جزئیات 

بیشتری بیان کرد.

مقاومت در مقابل تغییر وجود دارد
مهدی بابایی، عضو شــورای شــهر تهران 
در همین رابطه در گفتگو بــا خبرنگار مهر 
با بیان اینکه مافیای زباله به این شــکلی که 

در حال حاضر بیان می شــود، وجود ندارد، 
گفت: اگر مافیا زباله ای ایجاد شــده به دلیل 
بی تدبیری مســئولان بوده اســت و گرنه با 
سیاســتگذاری درســت، این موضوع قابل 
حل است.وی افزود: مواردی که در خصوص 
مقاومت پیمانــکاران مشــاهده می کنید 
طبیعی است. همه سیستم ها همیشه نسبت 
به تغییر مقاومت می کنند ولی اینکه نام آن 

را مافیای زباله بگذاریم این را قبول ندارم.

آغاز اصلاح ساختار پسماند در تهران
بابایی با اشاره به اینکه اصلاح ساختار حوزه 
پسماند شروع شده اســت، گفت: قدم اول 
توسعه مراکز mrf بوده اســت. در کنار آن 
هم هوشمندســازی اگر انجام شود میزان 
حجم زباله خشــک داخل مخــازن کاهش 
پیدا کرده و به تبع احتیاجی به پوشــاندن 

مخازن نیست.
عضو شورای شهر تهران با اشــاره به اینکه 
یکــی از راه هــای مقابلــه با زبالــه گردی 
هوشمندســازی اســت، افزود: نمونه های 
مشــابه هوشمندســازی در تهران توسط 

پیمانکاران فرعی در حال انجام است. بدین 
ترتیب مردم درخواست خود را در نرم افزار 
ثبت می کنید و متصدیان زبالــه را از درب 
منزل دریافت می کننــد. در این مدل زمان 

حضور را شهروند مشخص می کند.
وی خاطرنشــان کرد: کیف پول شهروندی 
در ازای این زباله ها شــارژ خواهد شــد. هم 
اکنون این موضوع بــه صورت موردی انجام 
می شود. آنچه پیگیر هســتیم این است که 
برنامه مرکزی توســط شــهرداری در حال 
طراحی اســت تا آن را به پیمانکاران فرعی 
ارجاع بدهیم؛ چرا که باید شهرداری متولی 
باشــد و ما نمی توانیم تبلیغ یــک پیمانکار 
بخش خصوصی تهران را بــه صورت عمده 

انجام دهیم.

مقابله با مافیای زباله با روش های جدید
وی در رابطه با ســایر طرح هــای مربوط به 
ســطل های زباله بیان کرد: اصلی ترین کار 
این اســت که زباله خشک ارزشــمند را از 
دسترس زباله گرد خارج کنید تا این اتفاق 

جمع شود.
بابایی در پایــان گفت: اینکه مــردم زباله 
خشــک خود را درب منزل با اســتفاده از 
نرم افزار تحویل متصدی شوند به تبع میزان 
زباله خشــک ارزشــمند در مخازن کاهش 
پیدا می کند و شــما به صورت زیر ساختی 

با این پدیده مقابله می کنید.

تغییر فرهنگ شهروندی با این روش ها
هوشمندســازی در بازیافت زبالــه از مبدا، 
توســعه مراکز مدیریت یکپارچه پســماند 
شــهری، پوشــش ســطل های زباله برای 
عدم دسترســی به آن و به نوعی ساماندهی 
پســماند از راه های مهم کوتاه کردن دست 
مافیای زباله از ســرمایه های شهر است و با 
این اقدام شــاهد کاهش محســوس زباله 
گردان در شــهر خواهیم شد. گرچه ممکن 
اســت در ابتدای امر مقاومت هایی صورت 
گیرد اما با ادامه این روند می توان به افزایش 
درآمدهای شهری و افزایش بازیافت زباله و 

تغییر فرهنگی شهروندی نیز امیدوار شد.

ور سردار سلیمانی شد با ارسال نامه به همتای عراقی؛اژه ای خواستار تسریع در محاکمه عاملان تر

معاون وزیر علوم خبر داد؛ ۲۰ درصد رشته های کارشناسی و ارشد از سال جاری »حرفه ای« می شوند

رئیس سازمان اورژانس کشور:

کمترین حملات سایبری را در حوزه سلامت داشتیم
مهنــاز قربانی مقانکی  رئیس ســازمان 
اورژانس کشور بر ضرورت مقابله با تهدیدات 
سایبری در حوزه سلامت تاکید کرد و گفت: 
در حوزه سلامت کمترین حمله سایبری را 

داشتیم.
جعفــر میعادفــر، در همایش نکوداشــت 
پدافند غیرعامل در نظام ســلامت با عرض 
تســلیت به دلیل شــهادت هموطنان در 
حادثه شــاهچراغ و با یاد شــهدای مدافع 
سلامت، گفت: کشور ما موقعیت حساسی 
دارد. چنانکه از دو ســوی شــمال و جنوب 
به آب های آزاد و از شــرق و غــرب راه های 
زمینی زیــادی دارد و در واقع محل اتصال 
از جهات مختلف اســت و بــه همین جهت 
دشمنان چشــم طمع به آن دوختند تا این 
یکپارچگی و اســتواری را مورد تهدید قرار 

دهند.
رئیــس کمیتــه پدافند غیرعامــل وزارت 
بهداشت ادامه داد: کشور ما در معرض خطر 
تهدیدات به شــکل طبیعی و بشــر ساخت 
اســت و اگر بخواهیم از حــوادث طبیعی 
بگوییم در بحث زلزله هیچ نقطه سبز و آبی 
در نقشــه ایران نداریم و همه نقاط کشــور 

تحت خطر زلزله است و ســالانه به دفعات 
این زمین مقدس به لرزه می افتد.

وی افزود: در بحث سیل و آتش سوزی هم به 
دلیل تغییرات محیطی و اقلیمی هم جهان 
و هم کشــور ما تحت خطر است و این امر ما 
را مورد آسیب قرار داده است. در عین حال 
شاید یکی از تهدیدات جدی آینده مشکل 
آب، ریزگردها و… است که می تواند کشور 

را در معرض تهدید قرار دهد.
میعادفر ادامه داد: عوارض انسان ساخت اعم 
از تهدیدات زیستی، ســایبری، شیمیایی، 
هسته ای و…، نیز می تواند کشور را تهدید 
کند. در پاندمی کرونا همه جهان قریب به دو 
سال پیوسته درگیر بودند و در همه عرصه ها 
کشــور ما را هم تحت تأثیر قــرار داد. البته 
تلاش و همت دانشــمندان ما سبب شد از 
این بحران گذر کنیــم. زمانی روزانه بیش از 
۷۰۰ مرگ کرونایی داشتیم، هیچ کشوری 
هم واکســن به ما نمی داد و مدتی بعد دنیا 
برای اینکه بازار واکســن خود را حفظ کند 
به مــا واکســن داد. خوشــبختانه با تلاش 
کادر ســلامت از این ســختی عبور کردیم 
و اکنون روزهای مرگ و میــر صفر کرونا را 

طی می کنیم و آمار ما در مقابل کشورهای 
اروپایی بسیار کم تر است.

وی با بیان اینکه صنایعی که در کشور فعال 
هستند باید مورد توجه قرار گیرند، گفت: در 
دو یا سه ماه گذشــته چند اتفاق شیمیایی 
داشــتیم که پاســخ به موقع و دقیق نظام 
سلامت ســبب شــد مرگ و میری در این 

زمینه رخ ندهد.
میعادفــر بــا تاکید بــر اهمیــت مقابله با 
تهدیدات سایبری، گفت: موضوع سایبری 
یکی از مباحث جدی اســت که نقاط مهم 
مانند پرونــده الکترونیک و دیســپچ های 

اورژانس ممکن است مورد حمله قرار گیرد. 
هرچند که خوشــبختانه در حوزه سلامت 
کمترین حمله ســایبری را داشتیم، اما در 
سایر بخش ها شاهد بروز مشکلاتی بودیم. 
در زمینــه تهدیدات پرتوی ما در حاشــیه 
دو جنگ اوکراین و روســیه و جنگ قره باغ 
هســتیم و این ها مسائل هســته ای دارند 
که بایــد بدانیم در صورت وقوع مشــکل ما 
چقدر آمادگی مقابله داریــم؟. باید بدانیم 
چه تمهیداتی اندیشــیده شده است که اگر 
خدایی نکرده اتفاقی افتــاد توانایی مقابله 
داشته باشیم.وی تاکید کرد: حوزه سلامت 
یکی از حوزه های حســاس و حیاتی است 
و اســتمرار خدمات بهداشــت و اورژانس 
اهمیت است زیرا در هر حادثه اگر خدمات 
بهداشت و درمان متوقف شود مرگ و میرها 
افزایش می یابــد. در بحث زیرســاخت ها 
مشــکلات زیادی داریم و در مبحث ایمنی 
بیمارستان ها چالش های زیادی وجود دارد 
بیمارســتان های قدیمی برخــی در حال 
مقاوم ســازی هســتند اما برخی دیگر باید 
از نو ساخته شــوند.رئیس سازمان اورژانس 
کشــور افزود: در موضوع جوانی جمعیت بر 

اســاس ماده ۶۵ قانون، وزارت بهداشــت و 
ســازمان پدافند غیرعامل باید در راستای 
افزایش جمعیت فعالیت کنند تا در این گام 
هم موفق باشیم . این موضوع بسیار مهم و از 
دغدغه های مهم مقام معظم رهبری است. 
۱۰ درصد جمعیت به ســمت ســالمندی 
اســت و تا بیست سال دیگر ســالمندی به 
۳۰ درصد افزایش می یابــد و نگهداری این 
جمعیت مهم اســت. آمارها نشــان دهنده 
رشد شکننده جمعیت است و باید اقدامات 
مقتضی انجام شود.وی به موضوع تجمعات 
انبوه اشــاره کرد و گفت: راهپیمایی بزرگ 
جهان اســلام در اربعیــن از مهم ترین این 
تجمعات اســت . وزارت بهداشت در حوزه 
امنیت زائرین تلاش می کند امسال بیش از 
۳.۵ میلیون نفر از ایــران در این راهپیمایی 
شرکت کردند و کشور عراق پذیرای بیش از 
۲۱ میلیون نفر جمعیت بود. این بزرگ ترین 
تجمع شــیعیان جهان اســت که حتی از 
ســایر ادیان هم در این راهپیمایی شرکت 
می کنند. امسال ما نگرانی های جدی گرما 
را داشتیم اما برگزاری راهپیمایی اربعین با 

موفقیت انجام شد.



کرمانشاه-حسنا فخارزاده سرپرست 
شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه با اشاره به 
مصرف حــدود هفت تــا هشــت میلیون 
مترمکعبی روزانه گاز صنایع اســتان، گفت: 
تــاش می کنیم گاز صنایع در فصل ســرما 
پایدار باشــد، اما برای تحقق این موضوع به 
همراهی مردم هم نیاز داریم.ناصر حسینی 
با اشــاره به اینکــه در حال حاضــر بیش از 
۲۹۰۰ واحــد صنعتی و تولیدی در اســتان 
کرمانشــاه گازدار هســتند، افــزود: میزان 
مصرف این صنایع روزانه بــه حدود هفت تا 
هشت میلیون مترمکعب می رسد.وی  ادامه 
داد: عمده مصرف گاز صنایع نیز مربوط به چند 
صنعت بزرگ از جمله نیروگاه، صنایع سیمان، 
صنایع پتروشیمی و... است.سرپرست شرکت 

گاز استان کرمانشــاه با بیان اینکه در فصل 
تابستان که مصرف بخش خانگی بسیار کم 
اســت محدودیتی برای تامیــن گاز صنایع 
وجود نــدارد، تاکیــد کرد:  در فصل ســرما 
حدود ۷۰ درصد مصرف گاز به سمت بخش 
خانگی سوق پیدا می کند و با توجه به شرایط 
تولید و مصرف گاز، تنها پنج تا شش میلیون 
مترمکعب برای بخش صنعت باقی می ماند، 
از همین رو ناگزیر هســتیم در شرایطی که 
مصرف خیلی بالا برود، بر اساس اولویت بندی 
که داریم گاز برخــی صنایع را محدود کنیم. 
وی اضافه کرد: در روزهای بســیار سرد و یا 
وقتی که تداوم ســرما را داریم، ممکن است 
مصرف بخش خانگی به ۱۲ تــا ۱۳ میلیون 
مترمکعب در روز هم برسد که در این شرایط 

باز هم سهم بخش صنعت کمتر خواهد شد.
به گفته حسینی در فصل ســرما با افزایش 
مصرف بخش خانگی و چنانچه محدودیتی 
برای مصرف گاز صنایع اعمال نشود، میزان 
مصرف گاز اســتان بــه ۱۸ تــا ۱۹ میلیون 
مترمکعب خواهد رسید.سرپرســت شرکت 
گاز استان کرمانشــاه با تاکید بر اینکه تاش 
می کنیم در فصل ســرمای امســال تا حد 
امکان گاز پایدار مورد نیاز صنایع تامین شود، 
خاطرنشان کرد: برای تحقق این امر نیازمند 
همراهی مصرف کنندگان و خصوصا رعایت 
الگوی مصرف هم هستیم، زیرا در هر صورت 
اولویت اصلی ما تامین گاز پایدار برای بخش 
خانگی است.حســینی با بیان اینکه قرارداد 
شرکت گاز برای تامین گاز صنایع برای هشت 

ماه از سال اســت و در شرایط محدودیت گاز 
صنایع باید از ســوخت جایگزین اســتفاده 
کنند، یادآور شــد: هماهنگی لازم با شرکت 

پخش فرآورده های نفتی انجام شــده تا در 
صورت محدودیــت گاز صنایع، ســوخت 

جایگزین آنها تامین شود.

ایلام – حســن بیگی مدیرکل دامپزشــکی ایام 
گفت: کشتار غیرمجاز دام در این استان به چالشی برای 

حوزه بهداشت تبدیل شده است
یونس احمدی  در نشست خبری با اصحاب رسانه با بیان 
اینکه کشتار غیرمجاز دام نقطه تاریک حوزه دامپروری 
در استان است، اظهار داشت: ایام در کنار مزیت هایی 
که در زمینــه محصولات دامی دارد، ولی متاســفانه به 
عنوان یکی از استان هایی که کشتار غیرمجاز دام در آن 

بالاست ، شناخته می شود.
وی افزود: بســیاری از بیماری های مشترک بین انسان 
و دام در نتیجه کشــتار غیرمجاز در ایام به نسبت سایر 
مناطق کشور بالاســت، بطوریکه میزان بیماری های 
کیستیک ۹ تا ۱۱ برابر سایر استان هاست و در بیماری 
هایی همچون سل و بروسلوز و حتی سقط جنین و نازایی 
نیز تاثیر منفی مصرف دام هایی که به صورت غیرمجاز 

ذبح شده اند، ثابت شده است.
مدیرکل دامپزشکی ایام گفت: متاسفانه با وجود تاش 

های انجام شده در مقوله مقابله با کشتار غیرمجاز دام در 
استان توفیق چندانی نداشته ایم و همچنان شاهد رونق 
این مسئله در برخی شهرســتان ها هستیم، پنج درصد 

قیمت گوشــت باید در زمینه کشتار بهداشتی و نظارت 
شرعی هزینه شود تا شاهد این تبعات نباشیم، ولی با این 

وجود این موضوع در استان ایام شایع است.

احمدی از معرفی ۶۰۰ واحد عرضه کشتار غیرمجاز دام 
در اســتان به مراجع غذایی طی ســال گذشته خبر داد 
و یادآور شــد: با وجود این تاش ها بایــد با یک تصمیم 
مدیریتــی واحد و همه جانبــه و با همراهی رســانه ها 
خطرات مصرف دام غیرمجاز را برای مردم ایام نهادینه 

کنیم.
وی افــزود: اقتصــاد دام یک مقوله چند وجهی اســت 
که از خوراک دام تا کشــتارگاه و قطعه بندی و فروش را 
شامل می شــود و اگر بتوانیم هر کدام از این قسمت ها 
را بدرستی مدیریتی کنیم، در کنار اشــتغالزایی برای 
فعالان این حوزه اقتصاد استان نیز از نتایج آن بهره مند 

خواهد شد.
مدیرکل دامپزشکی ایام یادآور شد: طی یکسال اخیر 
فعالیت های بســیار خوبی در زمینه صادرات دام ، مرغ 
، شــترمرغ و حتی خوراک دام در اســتان آغاز شده که 
می تواند درآمدهای بسیار خوبی را نصیب کشاورزان و 

دامداران کند.

اصفهان-مریم مومنی مدیر امور برق منطقه ســه 
اصفهان گفت:۵۷ کیلومتر از شــبکه سیمی منطقه به 

شبکه کابل خود نگهدار تبدیل شده است.
مدیر امور برق منطقه ســه اصفهان  در نشست خبری 
با خبرنــگاران گفت:محدوده عملیاتــی امور برق غرب 
اصفهان ۸۵ کیلومتر مربع از این شهرســتان را پوشش 
می دهــد و در این محــدوده با پنج مدیریت شــهری 
و شــهرداری های منطقــه ۸، ۲، ۹، ۱۱ و ســاماندهی 
ناژوان و مدیریت شــهری خمینی شهر، ارتباط نزدیک 
و تنگاتنگ دارد.وی با اشــاره به اینکه شــرکت توزیع 
برق شهرســتان اصفهــان دارای ۱۴ منطقــه از جمله 
۹ منطقه شــهری و چهار مدیریت شهرســتانی، است 
اضافه کرد: امور برق منطقه ســه اصفهــان در مجموع 
۱۳۲ هزار مشــترک را تحت پوشــش خود قــرار داده 
اســت و به  تقریب حدود ۱۰ درصد از مشترکان شرکت 
توزیع برق شهرســتان محسوب می شــوند.مدیر امور 
برق منطقه ســه اصفهان ادامه داد: حــدود ۸۰ درصد 
از مشــترکان این منطقه خانگی هســتند و پس از آن 
مشترکان سایر مصارف شامل مشــاغل آزاد قرار دارند 
اما مشــترکان بخش کشــاورزی و صنعتی این منطقه 

تعداد کمی را دربرمی گیرند.وی با اشــاره به اینکه پیک 
بار ســال ۱۴۰۱ را با موفقیت و بدون هرگونه خاموشی 
منازل پشت سر گذاشــتیم، بیان کرد: پیک بار امسال 
منطقه سه اصفهان)غرب اصفهان( معادل ۹۷ مگاوات 
بود که این پیک در روز پنجم مرداد ســالجاری در دمای 
۴۲ درجه ســانتیگراد رُخ داد و بخوبی مدیریت شد.وی 
تصریح کرد : در شهرهای بزرگ که بافت شهری فرسوده 
در آن ها زیاد است و یا قســمتی از شهر خیابان های کم 
عرض و غیراستاندارد دارد، بهترین راه برای جلوگیری 
از بروز خطرات ناشــی از برق گرفتگی یا  اتصالی سیمها 

بر همدیگر استفاده از کابل های خود نگهدار است .وی 
افزود : یکی از مهمترین راهکارهــای مقرون به صرفه، 
در پاسخ به تامین انرژی برق مورد نیاز جامعه با کیفیت 
خوب، مدیریت ذخایر انرژی و استفاده حداکثری از این 
منابع می باشد از اینرو لازم است هدف اصلی در شرکت 
های توزیع برق، بررسی جنبه های فنی و اقتصادی طرح 
های پیشــنهادی در راســتای بهبود کیفیت وضعیت 
شــبکه تحت اختیار می باشــد  به همین دلیل در سال 
های اخیر توجه به تلفات شــبکه از اهمیــت بالایی در 
بین متولیان امر قرار گرفته است .رئوفی با اشاره اصاح 

ساختار شبکه و تبدیل ســیم های مسی به شبکه کابل 
خودنگهدار در راســتای کاهش تلفات بــرق افزود: ۵۷ 
کیلومتر از شبکه ســیمی در این منطقه با هزینه بیش 
از ۲۴۸ هــزار و ۹۲۴ میلیون ریال به شــبکه کابل خود 
نگهدار تبدیل شــده اســت.مدیر امور برق منطقه سه 
اصفهان افزود: ۴۵۰ کیلومتر مجموع شــبکه ســیمی 
موجود در این منطقه اســت که بر اســاس برنامه ریزی 
انجام شده تا سه ســال آینده بطور کامل به شبکه کابل 
خودنگهدار تبدیل خواهد شد.  وی اضافه کرد: مجموع 
شــبکه فشــار ضعیف این منطقه حدود ۷۰۰ کیلومتر 
است که در سال های گذشــته حدود ۴۰۰ کیلومتر 
از آن به شــبکه کابل خود نگهدار مجهز شــده است 
و بخش باقیمانده آن نیز تا ســه ســال آینده تکمیل 
و به شــبکه کابل تبدیل خواهد شد.مدیر برق منطقه 
۳ شرکت توزیع برق اصفهان با بیان اینکه جایگزینی 
شــبکه ها با کابل خود نگهدار برای حفــظ پایداری 
شــبکه ها ضروری بوده اســت اظهار داشــت : باید 
با اولویت بندی به مرور زمان نســبت بــه جایگزینی 
شبکه های ســیمی با کابل خود نگهدار اقدامات لازم 

صورت گیرد .

ایلام

اصفهان

مدیرکل دامپزشکی ایلام:
کشتار غیرمجاز دام به چالشی برای حوزه بهداشت تبدیل شده است

مدیر امور برق منطقه 3 اصفهان :
57 کیلومتر از شبکه سیمی منطقه به شبکه کابل خود نگهدار تبدیل شده است

مدیرعامل شرکت آب  ســنندج-فاطمه ملایی
منطقه ای کردســتان گفت: ســه هزار و ۲۲۶ دستگاه 
کنتور هوشــمند تاکنون روی چاه های آب در مناطق 
مختلف استان نصب شده است.آرش آریانژاد مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای کردستان با بیان اینکه این کار در 
راستای اجرای طرح تعادل بخشی منابع آب زیرزمینی 
انجام می شود، افزود: با نصب این تعداد کنتور هوشمند 
روی منابع آبی استان، از برداشت ۵۸ میلیون متر مکعب 
برداشت غیرمجاز آب ممانعت شــده است.مدیرعامل 
شــرکت آب منطقه ای کردســتان اضافه کــرد: عدم 
امکان نصب کنتور روی منابع آبــی دارای نیرو محرکه 
دیزلی و قابلیت دســتکاری هوشــمند از طریق تابلو و 
مدار کنتور از جمله موانع و مشــکات کلی نصب و بهره 
برداری از کنتور های هوشــمند آب و برق و کنتور های 
حجمی هوشمند اســت.آریانژاد انحصاری بودن و نیاز 
به کالیبراســیون دوره ای و دوره های تعمیر و نگهداری، 
هزینه های بــالای نصب کنتــور، عدم ارائــه خدمات 
پشتیبانی مناســب، عدم آنتن دهی در راستای قرائت 
و کنترل داده هــا، ناکارآمد بودن ســایت های طراحی 
شده توسط شرکت های ســازنده و عدم وجود سیستم 
قطع برداشت مازاد بر ســهمیه، عدم رعایت نکات فنی 
و اســتاندارد در نصب را از دیگر موانع نصب کنتور های 
هوشمند روی منابع آبی دانســت.وی ادامه داد: با وجود 

مشکات اشاره شــده، در حال حاضر موفق ترین مدل 
کنتور نصب شده در اســتان کردســتان، کنتور های 
هوشمند آب و برق اســت.آریانژاد یکی دیگر از اقدامات 
این شرکت را اصاح پروانه های بهره برداری با هدف صرفه 
جویی در مصرف آب زیرزمینی عنوان کــرد و افزود: در 
حال حاضر بهینه ترین ســاعت کارکرد بهره برداری از 
چاه های کشاورزی مربوط به استان با میانگین یک هزار و 
۵۰۰ ساعت در طول دوره استفاده است.استان کردستان 
دارای ۱۸ محدوده مطالعاتی شــامل ۹ محدوده اصلی 
و ۹ محدوده مشترک و متوســط بارندگی سالانه ۴۵۵ 

میلی متر است.

البرز-مظفری سرپرست محیط زیست شهرستان 
نظرآباد گفت: با توجه به کمبــود منابع آبی، کاهش 
بارندگی و خشکسالی، ضرورت بازچرخانی و استفاده 
مجــدد از آب تصفیه خانه ها به طور جدی احســاس 

می شود.
محمد محمــودی  اظهار کرد:  تصفیه خانه شــهرک 
صنعتی نظرآباد تقریبا اســتاندارد است ولی شهرک 
صنعتی سپهر به دلیل اینکه غیردولتی است و شبکه 
جمع آوری پساب ندارد، با مشکات بیشتری مواجه 

است.
وی ادامه داد: COD آب تصفیه شــده تصفیه خانه ها 
اگرحدود ۲۰۰ میلی گرم بر لیتر باشد، می تواند برای 

آبیاری فضای سبز مورد استفاده قرار بگیرد.
وی تاکیــد کرد: البتــه آب با ایــن COD به خاطر 
احتمال بار میکروبی برای آبیاری ســبزی و صیفی 
جات مناسب نیســت و تنها در صورت بازچرخانی 
می تواند برای تغذیه آبخوان ها و دشــت ها و آبیاری 
محصــولات غیرخوراکی مثل پنبه مورد اســتفاده 

قرار بگیرد.
محمــودی اضافه کــرد: در صــورت رعایــت تمام 
استانداردهای لازم، امکان اســتفاده از حدود ۱۶۰۰ 
متر مکعب از پســاب شــهرک های صنعتی نظرآباد 
برای آبیاری فضای ســبز وجود دارد و حتی می توان 

از بخشــی از آن برای تزریق به تالاب صالحیه استفاده 
کرد.

این مســئول تاکید کرد: با توجه به کمبود منابع آبی، 
کاهش بارندگی و خشکســالی، ضرورت بازچرخانی 
و اســتفاده مجدد از آب تصفیه خانه ها به طور جدی 

احساس می شود.
سرپرست محیط زیست شهرســتان نظرآباد توضیح 
داد: با توجه بــه افزایش روزانه مصــرف آب در البرز و 
برداشــت بی رویه، فرونشســت زمین، کاهش سطح 
آب های زیرزمینی و آلودگی هوا و انتشــار گرد و غبار 

دور از انتظار نیست.

کردستان البرز
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان:

وی چاه های آب  بیش از 3 هزار کنتور هوشمند ر
در کردستان نصب شد

سرپرست محیط زیست شهرستان نظرآباد:

استفاده مجدد از آب تصفیه خانه ها در البرز
 به طور جدی احساس می شود

سرپرست شرکت گاز استان:

تلاش می کنیم گاز صنایع کرمانشاه در فصل سرما پایدار باشد
کاهش 82 درصدی مخازن سدهای لرستان

خرم آباد - طولابی امکان کشــت پاییزه تنها در زیر دست سدهای 
»مروک« و »ایوشان« وجود دارد.

داریوش حســن نژاد  در رابطه با میزان حجم آب ذخیره شــده در پشت 
سدهای لرستان اظهارداشــت: هم اکنون میزان آب سد ایوشان ۱۲.۲۵ 

میلیون مترمکعب و سد مروک ۱۹ میلیون متر مکعب است.
وی میزان آب ذخیره شده در پشت سد حوضیان را ۴ میلیون متر مکعب 
برشمرد و افزود: حجم آب خان آباد ۰.۸۸ میلیون متر مکعب، حجم آب 

پشت سد هاله ۲.۱۹ و حجم آب سد کزنار ۰.۰۸ میلیون متر مکعب است.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای لرستان با اشــاره به کاهش حجم آب 
ســدهای لرســتان عنوان کرد: تنها امکان کشــت در اراضی زیر دست 
سدهای ایوشان و مروک وجود دارد در پایین دست سایر سدها این امکان 

وجود ندارد.
وی بیان کرد: برابر توافق با جهاد کشاورزی لرستان بنا شد ۵ میلیون متر 
مکعب از محل سد ایوشان و ۲ میلیون متر مکعب از سد مروک برای کشت 

پاییزه رها سازی شود.

مدیر درمان تامین اجتماعی گلستان پاسخ داد؛
و برای بیمه شدگان تأمین اجتماعی چرا دار

 گران شد؟
گرگان –مهنازمحمدزمانی   مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان 
گلســتان به گایه برخی بیمه شــدگان تأمین اجتماعی مبنی بر گرانی 
و کمبود برخــی از اقام دارویی پاســخ داد.رمضان زینلــی اظهار کرد: 
هزینه های ســمعک و پروتزها توســط بخش بیمه ای تأمین اجتماعی 
پرداخت می شــود و ما در حوزه درمان امورات مربوط به بســتری ها را 
پیگیری می کنیــم.وی افزود: بیمه های تکمیلی ســازمان های بیمه ای 
مستقلی هســتند و مردم مشــکات خود در حوزه های بیمه تکمیلی 
را باید از همان ســازمان های بیمه گر پیگیر شوند، مردم باید هزینه های 
درج شده در فاکتورها را براساس نوع قرارداد منعقد شده پرداخت کنند. 
مدیر درمان تأمین اجتماعی اســتان گلستان تأکید کرد: سازمان تأمین 
اجتماعی در راســتای طرح دارویاری همراهی کاملی با وزارت بهداشت 
داشته و خوشبختانه برای نخســتین بار مطالبات داروخانه های بخش 

خصوصی تا پایان مرداد ماه امسال به طور کامل پرداخت شده است.
زینلی با بیان اینکه مشــکل محدودیت های دارویــی در بخش تأمین 
اجتماعی مربوط به سطح ملی اســت و صرفاً مربوط به گلستان نیست، 
تأکید کرد: با توجه به اینکه شب گذشــته رئیس جمهور بر مدیریت بازار 
دارویی تأکید کردند، امیدواریم این مشــکل به زودی حل شــود.وی با 
اشاره به اینکه برای بیماران اورژانس تأمین اجتماعی هیچ مشکلی برای 
تأمین دارو وجود ندارد، خاطرنشان کرد: همچنین در مراکز ملکی تأمین 
اجتماعی نیز برای تأمین داروهای موردنظــر کمبودی ندارد و داروها در 

اختیار بیماران قرار می گیرد.
 مدیر درمان تأمین اجتماعی استان گلستان با اشــاره به گایه برخی از 
بیمه شــدگان از افزایش قیمت برخی داروها از جمله انسولین، توضیح 
داد: ۱۰ درصد فرانشیز دارویی توسط بیمار پرداخت می شود، همچنین 
قرار شد فشار افزایش قیمت داروها در طرح دارویار بر دوش مردم نباشد 
و پرداخت آن توسط ســازمان های بیمه پایه انجام شــود و مابه التفاوت 
قیمت این داروها توســط وزارت بهداشت و ســازمان های بیمه گر شارژ 

شود.
به گفته زینلی، بر مبنای طرح دارویار بیــش از ۱۷۰ قلم دارو که پیش از 
این در تعهد بیمه نبود در حال حاضر در تعهد ســازمان های بیمه گر قرار 

گرفته است

مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان خبر داد؛
وج 70 میلیون دلار از کشور جلوگیری از خر

 با خرید تجهیزات داخلی 

اصفهان-مریم مومنی مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان 
گفت: ســال گذشــته به دلیل خرید تجهیزات داخلی بــا کیفیت برای 

پالایشگاه اصفهان، از خروج ۷۰ میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری شد.
دکتر محسن قدیری با اشــاره به اســتفاده از ظرفیت تولید داخل برای 
تامین نیاز تجهیزات شــرکت پالایش نفت اصفهان اظهار داشــت: باید 
توجه داشت که ۲۵ درصد از سوخت مورد نیاز کشور در این شرکت تولید 

می شود و هر گونه اخال در سیستم تولید به کشور آسیب می زند.
وی با بیان اینکه طی چند سال اخیر همواره همه بخش ها و به ویژه صنایع 
به دلیل وجود تحریمها با مشکات زیادی دســت و پنجه نرم  کردهاند، 
تصریح کرد: از این رو برای تامین تجهیزات وارداتی مشکات زیادی ایجاد 
شد به گونه ای که در این شرایط برخی از ســازندگان خارجی تجهیزات 
نفتی به عمد پســوردهایی که نیاز بود تا این تجهیزات ران شــود و وارد 

سرویس قرار گیرد را لاک گرفته بودند.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان افزود: اما امروز به برکت تحریم ها 
و با همت جوانان نخبه ایرانی بخش عمده ای از قطعات مورد نیاز خطوط 
تولید از شــرکتهای داخلی به ویژه شــرکت های دانــش بنیان تامین 
میشــود ومی توان گفت امروز ۹۰ درصد تجهیزات پالایشــگاه اصفهان 
ساخت داخل اســت.وی با بیان اینکه قطعه کمپرسورها، پروانه پمپ ها، 
کاتالیست ها و حتی کمپرســورهای »اینتگرال گییر« امروز به صورت 
کامل در کشور تولید می شود، ابراز داشت: شرکت پالایش نفت اصفهان 

به ۶۰ هزار قطعه ای نیاز دارد که عمده آن در داخل کشور تولید میشود.
دکتر قدیری با تاکید بر اینکه سال گذشــته ۶۰۰ میلیارد تومان قطعات 
مورد نیاز پالایشگاه اصفهان از شرکت های داخلی خریداری شده است، 
گفت: چنانچه قرار بود این قطعات را از خارج وارد کنیم نیاز به حدود یک 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان اعتبار داشتیم و با این اقدام از خروج حدود ۷۰ 

میلیون دلار ارز از کشور جلوگیری شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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بانک تسویه حساب های بین المللی خبر داد
 مراودات مالی ۲۰ میلیارد دلاری ایران

 با ۴۴ بانک جهان
بانک تسویه حساب های بین المللی از رشد ســه درصدی سپرده های 
ایران نزد بانک ها و موسسات مالی ۴۴ کشــور خارجی در نیمه نخست 
۲۰۲۲ خبر داد و کل مراودات مالی ایران با این بانک ها و موسسات را در 

این مدت نزدیک به ۲۰ میلیارد دلار اعلام کرد.
 بانک تسویه حساب های بین المللی در جدیدترین گزارش خود اعلام 
کرد: میزان ســپرده های ایران نزد بانک ها و موسسات خارجی در پایان 
نیمه نخســت ۲۰۲۲ با رشــد ســه  درصدی معادل ۵۰۶ میلیون دلار 

نسبت به پایان سال ۲۰۲۱ مواجه شده است.
میزان ســپرده های ایران نزد بانک ها و موسســات خارجــی در پایان 
ســال ۲۰۲۱ افزون بر ۱۷ میلیارد و ۵۵۸ میلیون دلار اعلام شــده بود 
که این رقم ۶ مــاه بعد یعنی در پایان ژوئن ۲۰۲۲ بــه ۱۸ میلیارد و ۶۴ 
میلیون دلار افزایش یافته است.از کل ســپرده های ۱۸ میلیارد دلاری 
خارجی ایران در پایان ژوئن ۲۰۲۲، بیــش از ۹ میلیارد و ۳۲۷ میلیون 
دلار نزد بانک ها بوده اســت. همچنین ۶ میلیارد و ۷۸۵ میلیون دلار از 
این ســپرده ها در قالب یورو و ۲۸۰ میلیون دلار در قالب دلار نگهداری 
می شــود.اختلاف میان ســپرده ها و تعهدات ایــران در برابر ۴۴ بانک 
بررسی شده در این گزارش در پایان نیمه نخست ۲۰۲۲ به ۱۶ میلیارد 

و ۱۶۵ میلیون دلار رسیده است.
بر اساس این گزارش، تعهدات ایران نسبت به این بانک ها در پایان ژوئن 
۲۰۲۲ با ۲۲۴ میلیون دلار افزایش نســبت به پایان سال ۲۰۲۱ مواجه 
شده اســت. تعهدات ایران نســبت به این بانک ها در پایان سال ۲۰۲۱ 
بیش از یک میلیارد و ۶۷۵ میلیون دلار بود کــه در پایان ژوئن ۲۰۲۲ 

این رقم به یک میلیارد و ۸۹۹ میلیون دلار رسیده است.
از کل تعهدات یک میلیــارد و ۸۹۹ میلیون دلاری خارجی ایران، ۸۸۲ 
میلیون دلار مربوط به تعهدات ایران به بانک های خارجی بوده اســت. 
همچنین بیشــتر این تعهدات یعنی یک میلیارد و ۵۶۱ میلیون دلار به 

یورو بوده است.
بر اســاس این گزارش، حجم کل مراودات مالی ایران با بانک های ۴۴ 
کشور خارجی در نیمه نخســت ۲۰۲۲ با رشد چهار درصدی نسبت به 
پایان ۲۰۲۱ مواجه شــده و به ۱۹ میلیارد و ۹۶۳ میلیون دلار رسیده 
است. این رقم در پایان سال ۲۰۲۱ افزون بر ۱۹ میلیارد و ۲۳۳ میلیون 

دلار گزارش شده بود.

مقر اصلی بانک تســویه حســاب های بین المللی در شــهر )بازل( در 
ســوییس اســت و گزارش های آن با عنوان »بانکــداری بین المللی و 
تحولات بازار مالی« چهار بار در سال منتشر می شود. در این گزارش ها 
ســپرده ها و تعهدهای مجموعه ای از بانک ها و مؤسسه های مالی غیر 
بانکی متعلق به ۴۴ کشــور جهان کــه عمدتاً اروپایی هســتند عرضه 

می شود.

نگاهی به شرایط بانک ها برای پرداخت وام های خرد
وط ممنوعه در پرداخت تسهیلات   ردپای شر

بانک سپه
درحالیکه در سال جاری وثیقه وام ها نمی تواند وجه نقد و سپرده باشد 
و بلوکه کردن بخشــی از مبلغ وام و ســپرده ممنوع است؛ بررسی ها از 
برخی شعب بانک سپه بیانگر این است که فقط به شرط سپرده گذاری 
طی ســه تا پنج ماه وام ارائه می شود و مواردی مشــاهده شده که این 

سپرده بلوکه می شود یا به آن سودی تعلق نمی گیرد.
 در پــی ممنوعیــت بلوکه کــردن بخشــی از مبلــغ وام و همچنین 
سپرده گذاری بدون ســود برای دریافت تسهیلات، عملکرد بانک ها در 
این راســتا و رعایت این بخشنامه مورد بررســی قرار گرفته که در این 
گزارش به طور نمونه شــرایط وام دهی از ســوی بانک سپه و چگونگی 

برخورد این بانک با بخشنامه مربوطه رصد شده است.
بر اساس مشاهدات میدانی از برخی شــعب بانک سپه، این بانک برای 
پرداخت تســهیلات خرد، مبلغی از وام را بلوکه نمی کند اما در مواردی 
دیده شد که برای ضمانت وام، سپرده را بلوکه می کند یا به سپرده مانده 

در بانک سودی نمی پردازد.
همچنین طبق بررسی های صورت گرفته، شــرط پرداخت تسهیلات 
در برخی شــعب بانک سپه، سپرده گذاری اســت و متقاضان باید دو تا 
پنج ماه سپرده بگذارند که مدل پرداخت وام از طریق سپرده گذاری در 

شعب مقداری متفاوت است.
در این زمینه، مسئولان یکی از شعب می گوید برای وام گرفتن باید پول 
در حســابتان بگذارید تا بتوانید وام بگیرید و هر مبلغی که در حســاب 
می گذارید، می توانید بعد از دو ماه همان مبلــغ را به صورت وام و خود 
سپرده را بردارید.مدت بازپرداخت وام از این طریق دو ساله است و اگر 
پنج ماه سپرده گذاشــته باشــید، بازپرداخت وام آن پنج ساله خواهد 
بود و سود تســهیلات مربوطه نیز ۱۸ درصد اســت. نکته مهم در این 
زمینه، این است که بانک به سپرده ای که در این مدت گذاشته اید، سود 
نمی پردازد.طبق اعلام مسئول اعتبارات شــعبه دیگری از بانک سپه، 
این شعبه از طریق سپرده گذاری تا سقف ۵۰ میلیون تومان با سود ۱۸ 

درصد و یک ضامن وام می دهد.
علاوه بر این، در شــعبه دیگری از بانک سپه شرایط پرداخت تسهیلات 
به این صورت است که باید سه تا پنج ماه سپرده بگذارید و به مبلغ ۵۰ و 
۱۰۰ میلیون تومان وام بگیرید که سود وام ۵۰ میلیونی قرض الحسنه و 
بازپرداخت آن نیز یکساله است. سود وام ۱۰۰ میلیونی نیز ۱۸ درصد و 

برای دریافت آن ضامن نمی خواهد.
همچنین، برخی دیگر از مســئولان اعتبارات بانک سپه درباره شرایط 

پرداخت تسهیلات شرط سپرده گذاری را اعلام می کنند.
موردی که در روند تسهیلات دهی بانک ســپه مشاهده شده، حاکی از 
آن است که برای ســپرده ای که بر اساس آن وام می دهد، سود پرداخت 

نمی شود و حتی موردی مشاهده شده که سپرده را بلوکه می کند.
این در حالی است که طبق بخشــنامه بانک مرکزی، وثیقه هیچ وامی 
در سال جاری نمی تواند وجه نقد و سپرده باشد و بلوکه کردن سپرده و 

بخشی از مبلغ وام ممنوع است.

بازار مسکن، پول های بورس را جذب می کند؟
یک کارشــناس بازار مســکن گفت: رکود این بازار در ماه های اخیر از 
سه عامل ثبات قیمت نهاده های ســاختمانی، ورود به فصل سرما و افت 
ســاخت و ســاز نشــأت می گیرد، اما بازار ملک این ظرفیت را دارد که 

پول های خارج شده  اخیر از بورس و سپرده های بانکی را جذب کند.
سعید آسویار اظهار کرد: رکود بازار مســکن در شهر تهران از سه عامل 
نشأت می گیرد؛ یکی از این عوامل ثبات قیمت مصالح ساختمانی است 
که روند رو به رشد آن متوقف شده اســت. در بخش آهن آلات حتی در 
مقاطعی قیمت ها منفی شــد و تا یک ماه قبل قیمت آهن به کف خود 
رســیده بود. البته در حال حاضر زمزمه های احیای صادرات آهن باعث 
شــد که از روز گذشته قیمت آهن مثبت شــود.وی افزود: مورد دوم در 
کسادی معاملات مسکن به فصل ســرما مربوط می شود. با شروع فصل 
پاییز معمولا بازار مســکن تا نزدیک عید می خوابد و یک ماه قبل از عید 
مجددا رونق می گیرد.نایب رییس انجمن انبوه ســازان استان تهران با 
بیان این که افت ساخت و ساز عامل سوم در رکود بازار مسکن محسوب 
می شود گفت: صدور پروانه های ساختمانی جدید بسیار کاهش یافته 
و تمایلی برای تولید مسکن از سوی سازندگان شکل نگرفته است؛ زیرا 

عمده افراد درگیر اتمام پروژه های قبلی هستند.

آهن و دلار  رابطه مستقیم دارند
آسویار، رکود بازار مسکن را موقتی  دانســت و گفت: چنان چه تورمی در 
اقتصاد کلان، بازار ارز و نهاده های ســاختمانی ایجاد شــود، صرف نظر از 
میزان تقاضا و خرید و فروش خانه، اثر تورمی در بازار مسکن خواهد داشت. 
آهن و دلار رابطه ی مســتقیم با یکدیگر دارند؛ به طوری که نوســان روز 
گذشته قیمت دلار بر روی بازار آهن تاثیر گذاشت.وی تاکید کرد: مساله ی 
دیگر این که در حال حاضر رکود چندانی در واحدهای کوچک متراژ دیده 
نمی شــود و حتی در این بخش با کمبود عرضه و فشــار تقاضا مواجهیم. 
ممکن است مالکان واحدهای بزرگ که پول لازم هستند مقداری تخفیف 

بدهند اما این به معنای کاهش کلی قیمت ها در بازار مسکن نیست.

نشانه های کاهش قیمت در خانه های بزرگ
این کارشناس بازار مسکن، مســائل اجتماعی را در رفتار این بازار موثر 
دانست و گفت: نشانه هایی از کاهش قیمت را در املاک بزرگ می بینیم 

که سرمایه گذاری در املاک بزرگ متراژ و لوکس را کاهش می دهد.
آســویار درباره پیش بینی بازار مســکن در نیمه دوم سال جاری اظهار 
کرد: شــش ماهه دوم را بــا ثبات قیمــت، رکود معامــلات و در عین 
حال عدم ســرمایه گذاری در بخش ساخت و ســاز می بینم. این عدم 
ســرمایه گذاری می تواند تبعات منفی برای بازار داشــته باشد و فشار 

تقاضا برای مسکن را افزایش دهد.
وی گفت: در هفته های اخیر پول هایی از بورس و بانک خارج شــده که 
در حالت خوشبینانه اگر به سمت طلا و ارز نرود یا صرف خرید آپارتمان 
در خارج از کشور نشــود می تواند وارد بازار مسکن شود. بازار ملک این 

ظرفیت را دارد که این سرمایه های سرگردان را جذب کند.

تغییر معاون وزارت شهرسازی و تلاش برای روشن شدن 
موتور این بخش

نایب رییس انجمن انبوه سازان اســتان تهران درخصوص روند اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن یادآور  شــد: طی یک سال گذشته این طرح با 
دو مشکل تامین مالی و تصمیم سازی مواجه بوده است. با تغییر معاونت 
مسکن، مشــکل تصمیم سازی تا حدودی رفع  شــد و مسئولان جدید 
پیگیر این هستند که موتور خاموش بخش مســکن را روشن کنند اما 

تامین مالی همچنان لاینحل است.

آســویار گفت: مردم در حال حاضر این آمادگــی را دارند که اگر طرح 
نهضت ملی مسکن در مســیر اجرای صحیح قرار گیرد آورده بیشتری 
را بیاورند. علت بی اعتمادی به این طرح، تجربه طرح های گذشــته ی 
مسکن دولتی و نوع فرمولِ تعریف شــده برای نهضت ملی مسکن بود. 
اگر وزارت راه و  شهرســازی بتواند زمین های مناســب را عرضه کند و 
سبد مشمولین نهضت ملی را گســترده تر کند افراد با توانایی بیشتری 

وارد می شوند که در رونق این حوزه اثرگذار است.

هر متر مسکن در تهران 43.۷ میلیون تومان
روند کاهش نرخ رشــد ماهیانه قیمت در بازار مسکن شهر تهران که از 
تیرماه امسال آغاز شده بود بر اساس گزارش دو متولی ارایه آمار، ادامه 
پیدا کرد. طبق  اعلام بانــک مرکزی میانگین قیمت هــر متر خانه در 
تهران به ۴۳.۷ میلیون تومان در هر متر مربع رســید که در مقایســه با 
ماه قبل ۱.۲ درصد و نسبت به ماه مســابه قبل ۳۸.۲ درصد رشد نشان 
می دهد. هم چنین مرکز آمار متوســط وزنی قیمت هر متر آپارتمان در 
تهران را ۴۶.۴ میلیون و متوســط حســابی آن را ۴۴.۳ میلیون تومان 
اعلام کرد. تعداد معاملات نیز بر اســاس گزارش بانک مرکزی ۵.۴ هزار 
فقره بود که نسبت به ماه قبل و ماه مشابه در سال قبل به ترتیب ۱۰.۲ و 

یک درصد کاهش یافته است.

فاصله ۶۷ میلیونی بین گران ترین و ارزان ترین 
آپارتمان در تهران

طبق آمار بانک مرکزی، بالاتریــن قیمت هر متر آپارتمان در تهران ۸۸ 
میلیون و ۳۳۰ هزار تومان و پایین ترین قیمت ۲۱ میلیون و ۳۰۰ هزار 
تومان در مهر ماه ثبت شــده که فاصله ۶۷ میلیــون و ۳۰ هزار تومانی 

قیمت در گران ترین و ارزان ترین منطقه را نشان می دهد.
 بانک مرکزی در گزارشی که به تازگی منتشر کرده، به بررسی تغییرات 
قیمتی و تعــداد معاملات انجام شــده در آپارتمان و ســاختمان  های 
مســکونی در مناطق ۲۲گانه تهران در مهر ماه ســال جاری پرداخته 
است.براســاس این گزارش، متوســط قیمت هر متر خانه در تهران به 
۴۳ میلیون و ۷۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان رســیده که بیشترین قیمت هر 
متر خانه ۸۸ میلیون و ۳۳۰ هزار تومــان در منطقه یک و کمترین آن با 
۲۱ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان در منطقه ۱۸ بوده است؛ بنابراین، فاصله 
قیمت هر متر آپارتمان در گران ترین و ارزان ترین منطقه تهران حدود 
۶۷ میلیون و ۳۰ هزار تومان اســت.همچنین، مناطق ســه و دو بعد از 
منطقه یک، جزو گران  ترین مناطق تهران گزارش شــده  اند؛ به طوری 
که متوسط قیمت در منطقه سه،  ۷۴ میلیون و ۲۳۹ هزار و ۷۰۰ تومان 
و در منطقــه دو،  ۶۳ میلیون و ۶۵۱ هــزار تومان اســت.علاوه بر این، 
مناطق ۲۰ و ۱۷، پس از منطقه ۱۸ ارزان ترین منطقه پایتخت گزارش 
شده اند و متوسط قیمت خانه در این مناطق به ترتیب ۲۳ میلیون و ۱۵ 
هزار تومان و ۲۳ میلیون و ۷۳۶ هزار تومان اســت.در این بین، کم ترین 
تعداد معامله مسکن به منطقه ۱۹ با ۲۳ معامله و بیشترین تعداد معامله 
نیز به ترتیــب به مناطق ۵، ۱۰، ۲ و ۴ مربوط می شــود کــه هر یک به 

ترتیب ۸۱۵، ۵۰۰، ۴۷۱ و  ۴۵۰ معامله مسکن داشته اند.
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رییس کل بانک مرکزی:

ح  تسهیلات بانکی متناسب با پیشرفت طر
جهش مسکن پرداخت می شود

خریدار  رییس کل بانک مرکــزی با بیان اینکه 
متناسب با پیشرفت طرح مســکن وام پرداخت 
می شود، گفت: هرچقدر طرح پیشرفت بیشتری 
داشــته باشــد، وام هم به همان تناسب پرداخت 

می شود.
به گزارش پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی، 
»علی صالح آبادی« با تاکید بر اینکه تســهیلات 
بانکی متناسب با پیشــرفت طرح جهش مسکن 
پرداخت می شود، اظهار کرد: هرچقدر این طرح 
در وزارت راه و شهرســازی پیشــرفت بیشتری 
داشته باشد تسهیلات بانکی هم به همان تناسب 

پرداخت می شود.
وی تصریح کــرد: نهضت ملی مســکن به مرحله 
پرداخت وام، نرســیده است. بخشــی از شرایط 
دریافت وام منوط به این اســت که فرد متقاضی 

باید آورده ای داشته باشد.
رییس کل بانک مرکزی تاکیــد کرد: دلیل اینکه 
بخشــی از افراد نتوانســته اند وام خود را دریافت 
کنند، این بوده که آنان هنــوز آورده ای به همراه 

نداشته اند.
وی عنوان کرد: نکته مهم دیگر اینکه متناســب 
با پیشرفت طرح مســکن وام پرداخت می شود؛ 
یعنــی هرچقــدر طرح پیشــرفت بیشــتری 
داشته باشــد وام هم به همان تناسب پرداخت 
می شــود. از آنجایی که طرح هــا به تازگی آغاز 
شــده اســت، در ماه ها و ســال آینده هرچقدر 
پیشــرفت فیزیکی داشــته باشــد، میــزان وام 

پرداختی بیشتر می شود.
صالح آبــادی گفت: هم اکنون حــدود ۶۶ درصد 
تسهیلات بانک ها به سرمایه در گردش واحدهای 
تولیدی و خدماتی اختصاص داشــته و ۱۵ درصد 
تســهیلات هم به نیازهای خرد پرداخت شــده 
است. نیازها به تسهیلات بانکی نامحدود، اما توان 
پرداخــت بانک ها محدود اســت تکلیف مازادی 

نباید بر عهده بانک ها گذاشته شود.

اعطای تسهیلات به طرح جهش مسکن با 
رفع ایرادات موجود سرعت می گیرد

معــاون اداره اعتبــارات بانک مرکــزی گفت: با 
رعایت چارچــوب منابع و مصارف شــبکه بانکی 
و رفع ایرادات ســامانه وزارت راه و شهرســازی و 
همچنین دســتور کاری که در دولت در خصوص 

تنوع بخشــی به نحوه تامین مالــی طرح جهش 
مسکن در جریان اســت، اجرای این طرح سرعت 

بیشتری خواهد گرفت.
صحابی با اشــاره به قانون جهش تولید مســکن 
بر لــزوم هماهنگــی بیشــتر بیــن وزارت راه و 
شهرســازی، بانک مرکزی و بانک ها در راستای 
تســریع اجرایی شــدن قانون تاکید کرد و گفت: 
دستورالعمل مربوط به قانون جهش تولید مسکن 
با همکاری وزارت راه و شهرسازی تهیه و به شبکه 
بانکی ابلاغ شــد، ضمن اینکه با توجه به مصوبات 
شورای عالی مســکن و ابهامات مطروحه از سوی 
بانک هــا و وزارت راه و شهرســازی در راســتای 
تســهیل در اجرای قانون مزبور به روزرسانی و به 
شــبکه بانکی ابلاغ شــد. همچنین سقف فردی 
تســهیلات نیز در شــورای پول و اعتبار مطرح و 

مصوب شد.
وی با اشــاره به بانک محور بودن تامین مالی این 
قانون افــزود: یکی از مهم ترین مشــکلات طرح 
نهضت ملی این موضوع اســت که تامین مالی آن 
با اتکای صرف بر منابع و تســهیلات بانکی در نظر 
گرفته شده است و شــبکه بانکی نیز بنا بر تکالیف 
متعددی که حســب قوانیــن و مصوبات مختلف 
بر عهده آن قرار داده شــده عملًا بــا محدودیت 
منابع مواجه بوده و باید مراقب بود که اجرای این 
تکالیف با توجه به تعدد آن و وضعیت مالی بانک ها 
منجر به استفاده از پول پرقدرت بانک مرکزی که 
عملًا منجر به افزایش نقدینگی و رشــد پایه پولی 
و نهایتــاً تورم مضاعف که از خطــوط قرمز دولت 

سیزدهم است، نشود.
صحابی افزود: طرح مذکور ســامانه محور بوده و 
عملًا از ابتــدای ثبت نام تا پرداخت تســهیلات 
می بایست از طریق سامانه وزارت راه و شهرسازی 
صورت بگیرد کــه ارتباط بین بانک ها و ســامانه 
وزارت راه و شهرســازی تا چند ماه گذشته عملًا 
دارای مشکل بوده و اخیراً امکان اتصال به سامانه 
و معرفی متقاضیان از طریق سامانه به بانک های 

عامل فراهم شده است.
وی ادامه داد: بانک مســکن که از ســنوات قبل و 
در خصوص طرح های مشابه به این سامانه وصل 
بوده اســت در حال حاضر عملکــرد قابل قبولی 
داشــته، به طوری که به میزان ۶۳۰ هزار میلیارد 
ریال قرارداد بابت طرح های نهضت ملی توســط 

بانک مســکن با متقاضیان منعقد و به مبلغ ۲۱۳ 
هزار میلیارد ریال تســهیلات نیز پرداخت شده 

است.
معاون اداره اعتبارات بانــک مرکزی افزود: قانون 
مذکور صرفاً در خصوص تسهیلات مسکن شهری 
نبوده و علاوه بر این ســرفصل، تسهیلات مسکن 
روســتایی، حوادث غیرمترقبه و ودیعه مســکن 
نیز در همین چارچوب در حــال اجرا و پرداخت 
است؛ به نحوی که از تیر ماه سال جاری که سقف 
تسهیلات ودیعه مسکن در شــورای پول و اعتبار 
مصوب و ابلاغ شــد تاکنون ۱۵۹ هــزار پرونده 
تشکیل شده و تعداد ۱۲۱ هزار فقره تسهیلات به 
میزان ۶۹ هزار میلیارد ریال پرداخت شده است. 
ضمن اینکه در خصوص مســکن روستایی نیز در 
ســال گذشــته ۶۶ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
پرداخت شده اســت. همچنین ۵۷ هزار میلیارد 
ریال تســهیلات بابت احداث و نوســازی اماکن 
روستایی و شهری خســارت دیده است و حوادث 
غیرمترقبه از سوی شــبکه بانکی پرداخت شده 

است.
صحابی با اشاره به اســتقبال گسترده مردم در 
آغاز طرح عنــوان کرد: اگرچــه در زمان ثبت 
نام اســتقبال خوبی از طرح مذکور انجام شــد 
لیکــن تاکنون حدود ۳۳۳ هزار نفر نســبت به 
پرداخــت مبالغ ســهم خود اقــدام کرده اند و 
در متقاضیان موثر تســهیلات مزبور که سهم 
آورده خود را پرداخت کرده انــد، ریزش قابل 
توجهی نســب به طرح هــای قبلی مشــاهده 

می شود.
معاون اداره اعتبــارات بانک مرکــزی در پایان 
خاطرنشان کرد: همچنین ســهمیه سال جاری 
قانون جهش تولید مسکن، به میزان ۴.۵۸۰ هزار 
میلیارد ریال نیز در ۳۱ شــهریور بــه بانک های 
عامل ابلاغ شــده اســت که امید اســت اجرای 
طرح یاد شــده در چارچــوب منابــع و مصارف 
شــبکه بانکی و رفع ایرادات ســامانه وزارت راه و 
شهرسازی )که حتی در حال حاضر بانک مرکزی 
به عنوان نهــاد ناظر فاقد داشــبورد اطلاعاتی در 
این ســامانه است( و همچنین دســتور کاری که 
در دولت در خصوص تنوع بخشی به نحوه تامین 
مالی این طرح در جریان اســت، سرعت بیشتری 

بگیرد.

مسکن

مدیرعامــل شــرکت عمــران 
شــهرهای جدید گفــت: هنوز 
تایید نهایی بسیاری از متقاضیان 
نهضت ملی مســکن برای افتتاح 
حســاب ها را انجــام نداده ایم؛ 
زیرا درصدد هســتیم تا پروژه ها 
را تعریــف کنیم و بعــد پیامک 
بفرســتیم. اگر متقاضیان مبلغ 
آورده اولیه را واریز کنند و پروژه 
تعریف نشــود ارزش ریالی پول 
آنها با توجه به نوســانات قیمت 
ســاخت کاهــش می یابــد. لذا 
درصددیــم تــا در کوتاهترین 
زمان، منابع بــه پروژه ها تزریق 

شود.
علیرضا جعفــری اظهــار کرد: 
نهضت ملی مسکن بر روی اراضی 
احداث می شود که قیمت زمین 
یک سوم قیمت ســاخت باشد. 
زمین هــای  مولد بــرای احداث 
پروژه های روبنایــی، زیربنایی، 
تاسیسات شــهری و سرانه های 

خدماتی استفاده می شود.
وی افــزود: در برنامه ریزی زمین 
برای نهضت ملی مســکن بیشتر 
به دنبال اســتفاده از زمین هایی 

هســتیم که در حریم 
جدیــد  شــهرهای 
هســتند تا با الحاقاتی 
که در ایــن حوزه انجام 
زمین های  می دهیــم 
دارای ظرفیــت بالقوه، 

بالفعل شود.
معــاون وزیر راه و شهرســازی با 
بیــان اینکه توجه بــه معماری و 
زیست بوم کشــور اهمیت دارد 
گفــت: در بســیاری از مناطــق 
کشــور ما فرهنگ زیست شهری 
متناســب بــا خانه هــای دارای 
حیات اســت. بنابراین نباید این 
الگویی که در زیســت اســلامی 
بســیار تاثیرگــذار اســت را با 
رویکردهایی در حوزه مســکن 
تحت الشــعاع قرار دهیــم. باید 
بتوانیم توســعه و ترویج زیست 
اسلامی را متناســب با معماری 

ایرانی ایجاد کنیم.

واریز آورده اولیه توسط
 80 هزار نفر

جعفری دربــاره جدیدترین آمار 
افتتاح حســاب و واریز وجه برای 

واحدهای نهضت ملی 
مسکن در شــهرهای 
در  گفــت:  جدیــد 
حــال حاضر بالــغ بر 
۱۳۰ هزار نفــر افتتاح 
حســاب و ۸۰ هزار نفر 
آورده اولیه به مبلغ ۴۰ 
میلیون تومــان را واریز کرده اند. 
پیش بینی می شود که ۱۳۰ هزار 
نفر مذکور وارد فــاز بعدی یعنی 

واریز آورده شوند.
وی تاکیــد کرد: ما هنــوز تایید 
نهایــی بســیاری از افــراد برای 
افتتاح حساب ها را انجام نداده ایم 
تــا بتوانیــم پروژه هــا را تعریف 
کنیم؛ زیرا اگــر متقاضیان مبلغ 
آورده اولیه را واریز کنند و پروژه 
تعریف نشود پول آنها در بانک می 
ماند و با توجه به نوسانات قیمت 
ساخت،ارزش ریالی پول کاهش 
می یابد. لذا تدبیری اتخاذ شــده 
تا در کوتاهتریــن زمان، منابع به 

پروژه ها متصل شود.
مدیرعامــل شــرکت عمــران 
شــهرهای جدیــد با اشــاره به 
بســته ۱۰۰ هزار واحدی نهضت 

ملی مسکن در شــهرهای جدید 
کــه در هفتــه جــاری کلنگ 
زنی می شــود گفــت: ۱۰۰ هزار 
واحــد گام دوم بــا ۱۰۰ هــزار 
واحدی که در خردادماه شــروع 
کردیــم جمعا ۲۰۰ هــزار واحد 
می شــود. امیدواریــم بتوانیــم 
تعهــدی کــه داریــم را پیــش 
ببریــم. البته در بعضی شــهرها 
کــه متقاضیان بیشــتری داریم 
و با محدودیت زمیــن مواجهیم 
در حــال برنامه ریــزی، مطالعه 
الحاقــات  امکان ســنجی  و 
زمین هایی هســتیم تــا بتوانیم 
به تناســب متقاضیــان ظرفیت 
را بــرای احداث مســکن فراهم 

آوریم.
جعفری در پاســخ به این سوال 
که آیا واحدهایی آمــاده افتتاح 
شــده اســت اظهار کرد: بله در 
حال حاضر ۸۰۰۰ واحد مسکن 
مهر در شــهرهای جدیــد آماده 
افتتاح اســت کــه پــس از آغاز 
عملیات اجرایی ۱۰۰ هزار واحد 
مرحله دوم در فرصتــی دیگر به 

بهره برداری خواهد رسید.

معاون وزیر راه و شهرسازی پاسخ داد؛ چرا پیامک تایید نهضت مسکن نمی آید؟

مسکنبانک


